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Sr. Batle: 
 
“Molt bon dia a tothom, anem a donar inici a  aquesta sessió plenària i el primer punt de l’ordre del dia, és la proposta d’acord de 
concertació d’operació de crèdit d’acord en el Reial Decret 8/2013”. 

 
1.  Proposta d’acord concertació operació de crèdit d’acord al Real Decret 8/2013. 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 

Visto que por acuerdo de Pleno de día 26 de septiembre de 2013 se aprobó, de acuerdo con lo 
dispuesto en el artículo 18.2 del Real Decreto Ley RDL 8/2013, de 28 de junio, de medidas urgentes contra 
la morosidad de las administraciones públicas y de apoyo a entidades locales con problemas financieros, la 
revisión del Plan de Ajuste contemplado en el Real Decreto-ley 4/2012, de 24 de febrero, por el que se 
determinan obligaciones de información y procedimientos necesarios para establecer un mecanismo de 
financiación para el pago a los proveedores de las entidades locales, aprobado inicialmente por el Pleno en 
sesión celebrada el 30 de marzo de 2012 e informado favorablemente por el Ministerio de Hacienda y 
Administraciones Públicas el 30 de abril de 2012. 
 
 Visto que el Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas el 31 de octubre de 2012 comunicó a 
través de la Oficina virtual de Entidades Locales que no están sujetas a valoración las revisiones – y por lo 
tanto se consideran válidas- de planes de ajuste valorados favorablemente por este Ministerio en 
anteriores fases del mecanismo de pagos a proveedores. 
 
 Resultando que el pasado 20 de septiembre ha sido el último día hábil del que han dispuesto las 
entidades locales para introducir en la aplicación informática de la Agencia Tributaria de la Administración 
del Estado los certificados individuales emitidos a instancia de los proveedores. 
 
 Visto que el día 7 de noviembre de 2013 se emitió informe de Intervención en relación al 
procedimiento. 
 
 De acuerdo con el apartado k) del punto III.a.2 Hacienda, de las competencias específicas del concejal 
del área de  Economía, Hacienda e Innovación, del Texto refundido del Decreto de Organización de los 
Servicios Administrativos del Ayuntamiento de Palma, número 8435, de 13 de mayo de 2013, se eleva al 
Pleno la siguiente 
 
PROPUESTA DE ACUERDO 
 
“PRIMERO.- La aprobación de la concertación de una operación de crédito a largo plazo para la 
cancelación de las obligaciones vencidas, líquidas y exigibles en los términos del artículo 3 RDL 8/2013, 
de 28 de junio, de medidas urgentes contra la morosidad de las administraciones públicas y de apoyo a 
entidades locales con problemas financieros 
 
SEGUNDO.- Remitir una copia del expediente tramitado al órgano competente del Ministerio de Hacieda 
y Administraciones Públicas. 
 
TERCERO.- Facultar al Alcalde-Presidente de la Corporación, tan ampliamente como en derecho proceda, 
para la realización de todos los trámites que fuesen convenientes o necesarios para la ejecución de lo 
acordado, así como para otorgar, en su momento, los correspondientes documentos de formalización”.  
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 vots en contra (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
Quan són les 9.40 h., la Sra. Sandra Fernández s’incorpora a la sessió. 



 
 

 
2. Aprovació inicial del Pressupost General per a l’exercici 2014 i de les  plantilles del personal 

funcionari i laboral, d’acord amb el dictamen favorable de la Comissió extraordinària de Comptes, 
Economia i Recursos Humans. 

 
Sr. Felip Buades (representant Associació de Veïns Es Raval de Santa Catalina): 
 
“Molt Honorable senyor Batle, senyores i senyors regidors, l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina, referent a aquest 
punt tan important, exposa el següent: Consideramos estos presupuestos totalmente inaceptables por incoherentes, disparatados 
y, sobre todo, antisociales. Sí, acentuadamente antisociales, pues, a nuestro criterio, atentan, gravemente, contra los intereses de  
los ciudadanos palmesanos, especialmente en contra de los ciudadanos de las capas más débiles de nuestra querida Ciutat. 
Además, se han fraguado a espaldas de las entidades ciudadanas, que somos, como quien dice, la columna vertebral, la piedra 
filosofal de Palma. Estos descabellados, impresentables, antiobreros y pro-capitalistas presupuestos, les guste o no, señoras y 
señores del Equipo de Gobierno del Partido Popular, somos de la opinión que son producto de una postura totalitaria, dictatorial, 
caciquil. Ustedes, a las entidades ciudadanas, nos han hecho un cero a la izquierda. No han contado con nosotros. Nos han 
despreciado, marginado. Nos han dado una bofetada al estilo ultra derechista. Nos han tomado por el pito del sereno. Con estos 
nefastos, aciagos y funestos presupuestos, al parecer, intentan hacernos la massa i el cullerot. Intentan hacernos comulgar con 
ruedas de molino. Y no lo conseguirán. La Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina solicita o, mejor dicho, exige, la 
anulación total y absoluta de estos irresponsables presupuestos, y que se inicie una nueva elaboración con la participación activa 
de las entidades ciudadanas, que mucho tenemos que decir al respecto. Es una vergüenza que se destinen 52 millones de euros de 
los presupuestos de Palma a los súper millonarios bancos. Esto es hacer el juego, bajarse los pantalones y rendir pleitesía al gran 
capital que, cada día, obtiene más beneficios e ir contra la clase trabajadora. Aquests pressuposts, a més, no serveixen per actuar 
contra el principal problema de la nostra ciutat, l’atur. Un atur que, diàriament, augmenta a ritme  vertiginós, duent la misèria i la 
desesperació a nombroses famílies palmesanes. ¡Qué en Palma se pasa hambre y hay gente sin techo, señoras y señores del Equipo 
de Gobierno del Partido Popular! Y en lugar de destinar tanto dinero a amortizar la deuda y pagar los intereses a los bancos, ¿por 
qué no destinan una partida económica importante a Can Gazà, ésta admirada y heróica organización de beneficencia altruista 
dirigida, magistralmente, por el emblemático y siempre respetado ex sacerdote Jaume Santandreu? En aquests moments, és 
imprescindible que l’Administració actuï decididament injectant recursos públics amb seny i intel·ligència en aquells sectors 
estratègics que ajudin a crear llocs de feina i a desenvolupar un nou model econòmic més estable, sostenible, basat en el valor 
afegit i la innovació. Però els ciutadans observen indignats i emprenyats com res de tot això se fa i els doblers públics se destinen a 
objectius menys importants. Abajo estos presupuestos antisociales. La Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina exige su 
anulación. No nos obliguen, por favor, a organizar, democráticamente, claro está, la de Dios es Cristo para conseguir que Palma 
tenga unos presupuestos dignos.”    
 
Sr. De la Rocha de Paz (representant Coordinadora de Organizaciones No Gubernamentales de Cooperación al Desarrollo de les 
Illes Balears): 
 
“ Marino, muchas gracias. Buenos días Sr. Alcalde y señores y señoras concejales del Ayuntamiento de Palma, como presidente de 
la coordinadora de organizaciones no gubernamentales de cooperación al desarrollo de las Illes Balears, coordinadora que tiene 
asociadas a 37 ONGs intervengo en este pleno extraordinario sobre presupuestos  2014 en nombre de dicha coordinadora y por 
decisión de su junta de gobierno para expresar preocupación y desacuerdo por el hecho de no contemplar en los presupuestos de 
2014, convocatoria pública de subvenciones para la cooperación y el desarrollo y la solidaridad internacional en base a los 
siguientes puntos: La cooperación al desarrollo ha sido una seña de identidad de este ayuntamiento que desde hace casi dos 
décadas, ha venido aportando una extraordinaria cantidad a solidaridad con los  países mas empobrecidos, ayudas y experiencias 
que han salvado vidas, y con ellas se han construido escuelas, casas, dispensarios de salud, pozos de agua y un largo etc., de 
proyectos y actividades solidarias y de sensibilización que han aliviado el sufrimiento humano, han llevado esperanza de vida y 
dignidad a miles de personas en los países donde se han realizado estos proyectos. Sin lugar a dudas, el dinero empleado de la 
ciudadanía ha sido bien gestionado y justificado, ya nos gustaría a nosotros que el resto de ayudas que concede la administración 
se justificasen con el rigor que se exige a este sector y casi nunca mejor empleado, porque todas esas ayudas han repercutido en 
personas, colectivos, comunidades y países empobrecidos. La ciudadanía de Palma debe estar mínimamente orgullosa, por esa 
solidaridad demostrada a lo largo de esos 20 años de cooperación y solidaridad internacional. Esa buena seña de entidad solidaria 
del Ayuntamiento de Palma, ya se rompió en 2011, puesto que se rebajó en un 60% la convocatoria inicialmente aprobada. En 2012 
i 2013 no ha habido convocatoria alguna, no previéndose tampoco ninguna y de ahí nuestra intervención para 2014. Quiero 
recordar que este ayuntamiento a propuesta de la coordinadora que represento, por unanimidad aprobó un pacto contra la 
pobreza  y la exclusión social, a finales de enero de 2011, que los partidos políticos hoy representados en este consistorio, firmaron 
el pacto preelectoral por la recuperación de la iniciativa ciudadana en mayo de 2011 y que los compromisos nacionales e 
internacionales, con los objetivos de desarrollo de milenio y de 0,7 no se están cumpliendo. Como coordinadora, somos 
conscientes de las dificultades económicas, que  las administraciones tienen para cuadrar sus presupuestos, de las necesidades de 
la ciudadanía a la que ustedes representan y de la que nosotros mismos formamos parte, así como también del crecimiento de la 
pobreza y la desigualdad entre nuestra población, es por eso que hay que priorizar en que y como se gastan los recursos 
económicos disponibles, y la lucha contra la pobreza, la desigualdad y a favor de los derechos humanos globales, debe ser una 
prioridad irrenunciable de la comunidad internacional, nacional, de comunidades autónomas y también de las administraciones 



 
 

locales y esto tiene que hacerse porque puede hacerse. Sí, hay recursos para la solidaridad y la lucha contra la pobreza que al 
parecer deja de ser una prioridad para este Ayuntamiento. No se les ocurra decirnos que no hay dinero para la cooperación porque 
hay que atender a la pobreza creciente de esta ciudad. No vale enfrentar a pobres contra pobres, enfrentarlos en una lucha por 
recursos cada  día más escasos, no es un argumento válido, sobre todo a la vista de esos 52 millones de intereses que se van a 
pagar a bancos rescatados con dinero público, que luego los mismos bancos han usado para prestarlos a las instituciones a un 
interés mucho más alto. Un buen negocio consentido y propiciado desde las mismas instituciones públicas. Sr. Alcalde, Sres i 
Señoras concejales, miren ustedes, la cooperación y la solidaridad internacional es necesaria, es moral y éticamente defendible, y 
hacer lo contrario es reprobable. Algunos cientos de miles de euros, para la cooperación y el desarrollo no pondrán en peligro la 
credibilidad de este consistorio ni será una hecatombe de la política municipal, ni pondrá en peligro las políticas sociales del 
ayuntamiento de Palma, se trata de distribuir, equilibrar, racionalizar, priorizar, seguir siendo solidarios y de comprometernos de 
forma real en la lucha contra la pobreza, la desigualdad y los derechos humanos. Por último, un año más sin convocatorias públicas 
de cooperación, desarrollo es un apretón de tuerca más a este sector que se está debilitando y destruyendo como sociedad 
organizada. Apelamos a su sensibilidad, solidaridad y buen hacer para que en 2014 haya una convocatoria pública para la 
cooperación al desarrollo y la sensibilización que tendría que ser significativa, toda vez que en 2012 y 2013 como ya dijimos no la 
hubo. Sres. y Sras. es hora de volver a la sensatez a la cordura y a seguir siendo personas, ciudadanía e instituciones solidarias 
porque si se quiere se puede, la coordinadora  y las ONGs de las Illes Balears lo agradecerán y mucho más, muchísimo más, no 
tenga la menor duda, aquella contrapartes locales y personas destinatarias de nuestra solidaridad. Muchas gracias por su atención 
y ustedes venden a asumir este compromiso”. 
 
Sr. Fenández Ochoa (representant Unió d’Associacions de Mallorca): 
 
“Molt agraït, senyor Batle. Honorable senyor Batle, senyores i senyors regidors. El día en que podamos decir, abiertamente, que se 
ha salido de la crisis, evidentemente, más allá del año electoral 2015 y los ciudadanos le pregunten al Equipo de Gobierno 
municipal del Partido Popular, qué hizo por el bienestar social de los palmesanos, habrá que contestarles que se terminó el Palacio 
de Congresos, por cierto, tarde y mal. Cuando los ciudadanos pregunten qué se hizo por ellos en 2014, habrá que contestarles que 
se aprobaron unos presupuestos municipales ligeramente expansivos, un 5% de media más expansivos que el año anterior 2013, 
cuando la pobreza en el municipio se ha multiplicado como sucede en el conjunto de las Islas Baleares, nada menos que por un 12% 
constante a la crisis. Cuando se intenten justificar los datos presupuestarios de 2014 por ser austeros habrá que recordar que la 
pregonada austeridad municipal es sinónimo de recortes en servicios sociales y en programas de exclusión social. Estos 
presupuestos de 2014 pretenden hacer ver al ciudadano un cambio de tendencia de manera coincidente con la supuesta salida de 
la crisis, claro que son electoralistas, porque los esfuerzos, en este momento dramático para los ciudadanos, deberían estar 
centrados en otras cuestiones que no son nada electoralistas y que ponen de manifiesto el terrible problema de gestión pública por 
el que atravesamos, cuando las arcas municipales están vacías por la incompetencia de la gestión política que ha lastrado, con la 
morosidad y las deudas, las posibilidades de hacer frente a los verdaderos problemas que tenemos los palmesanos. Cuando los 
ciudadanos le pregunten al principal partido de la oposición del Ayuntamiento de Palma qué alternativa dio a estos presupuestos, 
cual fue su idea principal, su idea fuerza para obtener recursos que acometan la tarea de enfrentarse a la crisis, les tendrán que 
decir que su idea fuerza fue no pagar los recibos de la luz del Ayuntamiento de Palma. Un ejemplo nada positivo para la ciudadanía 
cuando es ahora, después de 6 años de crisis, cuando se proponen algunas regiones españolas que no se le corte ni el agua, ni la luz 
a los más desamparados que puedan demostrarlo. Los privilegios de los que goza la Administración no son, señoras y señores 
concejales, los mismos que tenemos los ciudadanos. Por eso no entendemos que disponiendo de elementos importantes para 
mejorar la calidad de vida en el municipio seamos incapaces de generar más expectativa para la ciudadanía desde lo público, que 
otra que no sea la de pagar la morosidad a las entidades financieras. Gran parte del esfuerzo impositivo y presupuestario de 2014 
se dedica al pago de la morosidad del Ayuntamiento, a pagarles a los bancos, como puede pretenderse reavivar la economía de 
esta manera sabiendo que no revierte en nada de ese ingreso en las familias. Como puede decirse que estos presupuestos sirven a 
la generación de nuevas expectativas económicas para nuestro municipio. Tratar, desde la frialdad de los números, los problemas 
que padecen por la crisis los ciudadanos, cuando la referencia que  sirve al elaborar los presupuestos de 2014 son los presupuestos 
del miedo a la crisis, son los peores presupuestos de la historia de Cort que son los de 2013, es proyectar una imagen falsa que solo 
podrá juzgar la historia reciente. Las oportunidades pasan y, desde luego, ustedes, señores del Equipo de Gobierno han estado tan 
centrados y dedicados a la tarea de sanear el Ayuntamiento que se han olvidado de que las actitudes, la sensibilidad, la 
preocupación por cada caso concreto es lo que verdaderamente garantiza la eficacia de la gestión pública. Cuando los ciudadanos 
les pregunten, dentro de unos años, a ustedes, solo hablarán del baile de una cifra de números y de tantos porcentuales, pero ellos 
no habrán olvidado lo que han tenido que padecer en sus hogares por la mala gestión política de quienes han pasado de querer 
para este Ayuntamiento la marca de calidad ISO, como si fuera una empresa, al desequilibrio total presupuestario que solo 
favorece a las entidades financieras. Los presupuestos generales de 2014, como lo fueron los de 2013, son la foto de su mala 
gestión de la crisis ante la ciudadanía y a quién sirven, de verdad, los partidos políticos en estos momentos. Muchísimas gracias.”  
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Moltes gràcies  Sr. Batle, avui l’equip de govern fa una proposta a aquest plenari d’un pressupost per l’exercici de 2014, que marca 
un canvi de signe, ja que ens trobam que som expansius, fins ara, tan en el pressupost de 2012, com el pressupost de 2013,  havíem 
comptat amb manco recursos, com dic, som lleugerament expansius amb un creixement d’un 5% . Ara bé, encara estam presidits i 
no podia ser d’una altra manera la rigorositat, per criteris d’austeritat, de contenció i control de la despesa pública, però no és 
necessari realitzar grans reduccions de despesa com si va ser necessari tan en el pressupost de 2012, com en el pressupost de 2013. 



 
 

Això respecte a la vessant de despeses,  respecte a la vessant d’ingressos que és molt important parlar dels ingressos, darrera els 
ingressos hi ha el nivell de despesa que podem fer, hi ha el compromís de congelar tots els tributs municipals, aquest compromís 
derivat del debat de l’estat de la ciutat, queden reflectits a aquesta proposta de pressuposts. També hem de dir que encara vivim 
amb una normativa restrictiva d’accés al crèdit, motivada pels compromisos del govern espanyol amb Europa. Són uns pressuposts 
que donen resposta a la situació que actualment vivim de crisis econòmica, donen resposta amb allò que els ciutadans i ciutadanes 
de Palma esperen que un ajuntament com a Palma pugui oferir, principalment una cosa que ens estàvem demanant els ciutadans 
que era la congelació de la pressió fiscal, té vuit característiques principals, la primera es que es fa un esforç per no incrementar la 
pressió fiscal, davallant el tipus municipal de l’impost de referència, de l’impost de ben immobles i la congelació de la resta de 
tributs. Hi ha un estalvi fiscal pels ciutadans, perquè existeixen el pla de sanejament aprovat per l’anterior equip de govern, 
proposava un increment del 9’51% per a l’any 2014 i en el pla de sanejament proposat per l’actual equip de govern, estava previst 
l’increment de l’IPC. Per tant, aquesta congelació, es fa, a pesar de que en el pla de sanejament posaven tant un que s’havia 
d’incrementar un 9’51 i un altre s’havia d’incrementar l’IPC i això és fa per la rigorositat en el tractament de les despeses que és 
l’alternativa a no demanar més doblers, als ciutadans i ciutadanes de Palma, per això és àrees, una altra nota característica 
mantenen l’esforç de contenció de la despesa pública, amb la consecució de l’objectiu d’estabilitat pressupostària. A pesar 
d’aquesta austeritat, es garanteixen els serveis bàsic que ha de prestar un municipi com a Palma, en tema de neteja, en temes de 
seguretat ciutadana, en tema de transport públic, en tema de manteniment de les infraestructures públiques, com són els nostres 
carrers, parcs i jardins, en general, aquest serveis de competència municipal que els ajuntaments i els dinamitzadors de l’economia, 
els agents econòmics, han de mester que un Ajuntament presti. També té, com a característica l’obertura d’una instal·lació 
emblemàtica de la nostra ciutat, el palau municipal de Son Moix, hi dedicam quasi tres milions d’euros, nous que s’han de destinar 
per poder posar en marxa aquesta instal·lació que dur molt de temps aturada. Es recuperen els pressuposts inicial molts de serveis 
que no entraven a l’any 2013, com són les piscines de Son Roca i Sant Jordi, com és el servei de Palma Habitada, com és el servei de 
BiciPalma, és el primer pic que a un pressupost inicial, contempla el finançament d’aquest sistema alternatiu de mobilitat, és el 
primer pic. Hi ha, s’incrementen notablement la cobertura de necessitats bàsiques socials, amb un increment del 69% de 
pressupost i l’àrea en general de serveis socials, s’incrementa amb un 5%. Es davallen el que es diuen ingressos condicionats de 
l’àrea de serveis socials amb un 71%. El pressupost financer és conegut com a bancari, hi ha una baixada de la despesa respecte del 
pressupost de 2013, una baixa de 5’08%. A pesar d’aquesta baixada, en el pressupost bancari hi haurà  una amortització de 32’3 
milions d’euros i una sol·licituds de nous ingressos  per valor de 5’2 milions d’euros, per tant hi ha una reducció neta 
d’endeutament prevista en 27’1 milions d’euros. També existeix una dotació pressupostària per fer front les inversions per 
expropiacions, derivades de calendaris de pagaments, gestionades amb els interessats i derivades de sentències dels Tribunals que 
ens obliguen a estar preparant el que seran les zones verdes i les zones d’equipaments futures. Seguint indicacions de l’intervenció 
municipal que ja ho va indicar en el pressupost de 2013, reforçam les partides de subministrament aquelles que no són 
ideològiques, aquelles que tots els partits polítics han de pagar, com són el combustible, el llum etc., inclou una previsió més 
realista, quan deim que hi ha un increment de 18 milions d’euros del pressupost respecte a l’any següent això no vol dir que 
s’incrementi la despesa en aquesta xifra, sinó que hi ha una major cobertura de despeses de subministres que no cobríem a l’any 
2013 i per tan seguint aquestes indicacions de l’intervenció municipal i com no podia ser d’una altra manera, aquest ajuntament 
complirà amb les seves obligacions. Es vera que és fer política d’una altra manera, perquè a un any i mig de les eleccions, quan un 
polític a l’antiga el seu regidor d’hisenda li diu que té 18 milions d’euros més, segur que l’interessaria quedar bé amb tothom, per 
aconseguir mitjançant aquestes inversions, més vots, però nosaltres ja varem dir que aquí, veníem a fer política d’una altra manera, 
veníem a ser rigorosos i no veníem a fer electoralisme. També incorpora el pla de reducció de la deute municipal, amb una 
transferència que fa per part de la comunitat autònoma, per compensar l’increment de deute bancària a termini de l’Ajuntament, 
per l’operació del Palau de Congressos de a prop de 42 milions d’euros, per tonar en cinc anys. I també s’inclou la part de fons de 
cooperació municipal que no estava garantits durant el 2013 i que nosaltres per una qüestió de prudència no havíem incorporat al 
pressupost de 2013. L’altre característica són les despeses de personal, que es mantenen pràcticament congelades, el que si feim 
és poc a poc posar ordre al que era la deute d’hores extres. Les hores extres són feines que han fet els funcionaris i que s’han de 
pagar, i per això l’increment de prop del 2% en el pressupost de despeses de personal, serveixen per reduir el que era la deute amb 
hores extres per part dels funcionaris de la casa. Per tant aquest és el segon pressupost més baix, el que presentam, del que ha 
tengut l’Ajuntament, els darrers sis, set anys, és un pressupost que no arriba ni tan sols als 400 milions d’euros, que els increments 
d’ingressos no es deriven d’un increment de la pressió fiscal, l’incrementa en 18 milions d’euros sense incrementar, sense demanar 
més doblers als ciutadans. El que respecta a la despesa bancària el que són les amortitzacions, hi ha una reducció neta de 27 
milions d’euros i en el cas dels interessos hi ha un increment d’1’7 milions d’euros. Aquest increment de les despeses amb 
increment d’interessos són despeses que antigament havien d’assumir els proveïdors, perquè darrera d’aquest pressupost hi ha la 
voluntat política de mirar de pagar a tots aquells que han de rebre, ja sigui una subvenció o una factura per part d’aquest 
ajuntament a un termini de 60 dies. En el millor moment de l’Ajuntament econòmicament parlant, aquest ajuntament pagava a 90 
dies, per tan feim un gran esforç de justícia que es deixi de carregar damunt les esquenes de les entitats o dels proveïdors que fan 
feina a l’Ajuntament, que eren ells els que havien d’assumir per avançar el pagament de nòmines, aquestes despeses financeres. 
Dir que les àrees que més s’incrementen respecte al pressupost de 2013, principalment són la de govern interior per fer front no a 
un increment de despesa, sinó a una major cobertura de les dotacions pressupostàries per subministres, l’àrea de cultura i esports 
amb Son Moix, l’àrea d’urbanisme amb les expropiacions i la recuperació del Palma Habitada, educació per la recuperació de 
l’educació per adults, i també perquè hi ha un reforçament del subministres de les nostres escoletes i els nostres col·legis públics. 
Moltes gràcies”. 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 



 
 

“Bon dia, gràcies Sr. Batle. Miri, en temps de crisis econòmica, de catàstrofe social, darrerament pareix que se les hi oblida, inclús 
darrerament ho volen negar que vivim aquest temps, vivim temps de divorci total entre institucions, entre política i ciutadania i 
vostès segueixen insistint en elaborar pressuposts prescindint olímpicament del criteri dels ciutadans de l’establiment de les 
prioritats pressupostàries, això no se si és la política moderna del Sr. Martínez, però insistim amb la manera de fer els pressupost, 
ve sempre al marge dels ciutadans, no se si també és això la regeneració democràtica que tan pregona el batle, que acaba d’anar-
se, que imagin que això no ho vol escoltar, més que mai, és essencial eliminar el més prescindible i prioritzar allò realment 
important, partir de zero i fer una feina intensa en que s’hauria d’haver implicat tota la xarxa social i ciutadania de Palma, per tot 
això és inacceptable que l’Ajuntament  hagi tornat menysprear el mecanisme dels pressupost participatius per a l’elaboració  de les 
previsions pressupostàries. Els ciutadans, convindrien que ho anessin assumint, tenen dret a decidir i participar, en que 
s’inverteixen els seus doblers i l’Ajuntament ha de garantir aquest dret, en lloc d’obstaculitzar-lo. Escoltin, per si encara tampoc no 
s’han assabentat, el model de democràcia representativa està esgotat i perquè les institucions recuperin uns mínim de legitimitat 
davant la indignació ciutadana creixent, han d’apostar de manera decidida i fomentar mecanismes de democràcia participativa i 
radicalitat democràtica, per tot això per haver menyspreat tot això, aquest pressupost ja mereixen una esmena a la totalitat com la 
que presenta el grup de MÉS per Palma. No es conformen amb això, en prescindir dels criteris dels ciutadans i jugant amb les xifres, 
estafen una vegada més a la ciutadania, volen fer creure que les coses van bé, per bon camí, diu un ...... del seu grup polític, i 
explicant només una part de la veritat volen fer creure que congelen les taxes i augmenten  els pressuposts amb 18 milions perquè 
les coses van bé i s’està sortint de la crisis i també perquè són uns grans gestors, l’altre dia el Sr. Martínez en comissió va arribar a 
dir, que es mereixia un carrer de la ciutat, per la gran gestió econòmica que estava fent de la ciutat. Tot això és completament falç, 
quan diuen que congelen les taxes, se’ls hi oblida dir que el 2014, l’IBI aquest impost de referència que comentava el Sr. Martínez, 
està un 14% més alt que el 2011, per la ciutadania de Palma o que l’EMT està un 23% més alt que el 2011, molt per damunt de 
l’increment de l’IPC, en un temps a més que als ciutadans els hi han baixat els ingressos, alguns fins i tot s’han quedat sense 
ingressos, perquè estan tots els membres de la família a l’atur i amb aquest temps, vostès han incrementat la pressió fiscal a la 
ciutadania. Aquesta és la veritat sobre la suposada congelació de les taxes.  No diuen tampoc que aconsegueixen pujar amb 18 
milions les partides perquè han endeutat l’ajuntament, perquè han transformat factures, en deute bancari, perquè s’han llevat 
aquestes factures de davant i les han projectades cap al futur,però hipotecant els comptes de l’Ajuntament els propers cinc anys, és 
així com han aconseguit pujar aquestes partides d’enguany en 18 milions, digui la veritat Sr. Martínez, diguin la veritat Sres. del PP. 
Mirin el portal de transparència de l’Ajuntament, hi ha una dada que per índex de transparència internacional s’ha de donar de 
cada institució, és el deute de l’Ajuntament, sap que aquesta magnitud no apareix al portal de l’ajuntament aquesta transparència, 
quan es pitja amb el botonet no apareix res? Per què? Perquè no quedi en evidència la seva mentida,  per sort no falta anar a 
aquest portal de transparència que està absolutament opac a l’Ajuntament de Palma en aquesta qüestió, basta anar perquè això ho 
publica el ministeri d’economia i hisenda, l’endeutament de tots els municipis de l’estat Espanyol i aquí ens trobam que Palma, el 
2011 estava amb 201 milions de deute, va tancar l’any amb 201 milió de deute i ara mateix estam a 336 milions de deute, això és el 
que diu el Ministeri del deute de l’Ajuntament de Palma i encara estam pendents de computar el cent milions d’euros  de l’operació 
de pagament a proveïdors, on hi ha els 42 milions d’euros del Palau de Congressos. Ens posarem en acabar enguany amb 406 
milions d’euros, i venim a l’inici del seu mandat de 201, deixin d’enganar a la gent, vostès estan augmentant el deute, i així 
aconsegueixen oxigenar les partides i incrementar-ne algunes, algunes com per exemple, ENDESA que és la que vostès estan 
prioritzant. Es una gran estafa aquests  pressuposts i per això presentam esmena de totalitat, perquè intenten maquillar una 
realitat, escoltin,vostès duen dos anys i mig amb retalls brutals, en alguns casos inclús cruels, de serveis i programes públics bàsics  
el Palma Habitada, a l’EMT, servei d’educació d’adults, el programa Èxit, les ajudes econòmiques urgents, a joventut, han acomiada 
sense s contemplacions a treballadors públics, orientadors laborals, treballadors socials, interins d’escoletes, nosaltres d’això no 
ens oblidam i les hi recordarem, això és el seu bagatge de gestió municipal, d’aquí venim i ara  intenten maquillar amb un canvi 
amb els pressupost augmentant algunes partides, tot això és el que hem deixat pel camí i tot això no es recupera amb aquests 
pressupost, no vulguin estafar una vegada més a la ciutadania. Deia que la partida que més pujava era la d’ENDESA de 6 a 15 
milions d’euros, 9 milions d’euros d’increment, s’està prioritzant el pagament a les elèctriques, això és un altre motiu d’esmena a la 
totalitat d’aquests pressupost i no esperem que avui el sr. Martínez no torni incorre dins una demagògia absoluta, com va incorre 
en comissió, tan de fantasma de tall elèctric, de que deixarem els nins sense electricitat, escolti, tot el que digui avui en quan a 
aquesta suposa irresponsabilitat, es posi un mirall i s’ho apliqui vostè mateix els dos primers anys de legislatura que ha admès que 
pressupostava la factura d’electricitat molt  per davall del servei. Tot el que vulgui dir avui de que som uns irresponsables, per 
proposar alguna disminució amb aquesta partida, es posi un mirall i s’ho apliqui vostè mateix, perquè és una opció política, i vostè 
aquesta acció política, els dos primers anys la va exercir d’aquesta manera, no va prioritzar els pagaments elèctrics, enguany sí que 
prioritzam, quan a més des d’aquest grup procuram actuar amb rigor i responsabilitat, nosaltres amb aquest tema de les factures 
de les elèctriques, la disminució d’aquesta partida, no situam a zero el pressupost  per pagar la factura d’electricitat, el situam en el 
nivell  del cost real del servei, nosaltres assumin que s’ha de pagar, l’electricitat, inclús assumim que altres anys estava per davall 
del cost real del servei i això dins un marge de racionalitat s’ha de remediar, nosaltres assumin que ha d’estar al cost real, al volum 
del cost real, i en aquest sentit està amb ses nostres maneres, no deixam a zero el pressupost per pagar ENDESA nosaltres actuam 
amb rigor, i no només això és la nostra proposta, nosaltres també posam doblers damunt la taula, nosaltres demanam que l’IBI 
s’incrementi per aquells que sí que poden pagar, cosa que amb gran covardia aquest ajuntament no ha volgut augmentar  mai, 
incrementar el tipus diferencial de l’IBI a les grans superfícies comercials, hoteleres, centres sanitaris privats, a aquest tipus  
diferenciat el 0’7% i a altres ciutats està a l’1’1% podíem recaptar molt més d’empreses de grans corporacions que tenen capacitat 
de pagar en aquests moments, per tant no ens digui que la nostra última alternativa és deixar sense pagar l’electricitat, nosaltres 
també reiteradament des de principi de legislatura li posam doblers damunt la taula, per poder destinar a aquestes polítiques 
necessàries, polítiques socials, de mobilitat, d’habitatge de cooperació internacional, com li ha recordat avui el ciutadà, amb la Llei 
de capitalitat tampoc no la posam tota és un mínim que ara mateix les inversions han d’estar controlades, i també proposam 



 
 

disminució de partides de despeses supèrflues, tema de subministrament, estudis i treballs, temes que es poden, comunicacions 
telefòniques que es poden on hi ha marge per estalviar. També presentam esmenes a la totalitat, perquè aquests pressuposts no 
ataquen el problema principal que és l’atur, no injectant doblers al teixit productiu, a aquelles inversions que serien necessàries, 
per reactivar l’economia, no representen cap esperança pels aturats de Palma, aquest pressupost, també presentam esmenes a la 
totalitat, perquè veiem com els recursos de l’Ajuntament per un marge general establert pel seu partit a nivell estatal, se’n  van als 
bancs, aquests 52 milions que també s’esmentaven per part dels ciutadans i també presentam esmenes a la totalitat perquè vostè 
mateix o va admetre, aquests pressupost tampoc incorporen l’impacta de gènere no s’ha tengut en compte aquesta qüestió amb 
l’estructuració i priorització d’aquestes despeses. Per tant hi ha alternatives, hi ha alternatives per posar doblers a cooperació, 
nosaltres les presentam, hi ha alternatives per posar doblers a habitatge, a mobilitat a ajudes econòmiques urgents, per favor els hi 
deman que escoltin aquestes alternatives que presentam, rectifiquin la votació en comissió i com a mínim escoltin el que ha dit 
aquest grup de l’oposició, escoltin  el que han dit els ciutadans i com a mínim considerin quines són les nostres esmenes i les 
nostres alternatives a uns pressuposts que són nefasts per aquesta ciutat. Moltes gràcies”. 
 
Sr. Calvo Sastre(PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Ara fa aproximadament un any, en el mateix debat que tenim avui, li vaig explicar que necessitàvem en el 
temps que vivíem i que desafortunadament seguim vivint, necessitàvem un pressuposts   molt cautelosos en la despesa i 
radicalment compromesos amb les persones, especialment amb les persones més vulnerables. Un any després, els pressuposts que 
presenten vostès per a la seva aprovació i que debatrem avui, segueixen sent insolidaris amb qui ho passa pitjor, injusts amb el 
conjunt de ciutadans i ciutadanes que a més a més seguiran pagant més i rebran menys i són inservibles, per ajudar a moltes 
persones en aquelles que es troben a la coa de l’atur a sortir de la crisis a mig termini. Miri nosaltres esperàvem uns pressuposts 
centrats, d’una banda en pal·liar els efectes d’una crisis, sobre les  persones més desfavorides, aquelles que ho estan passant pitjor 
i que són més vulnerables i d’una altra esperàvem tenir uns  pressuposts centrats amb la dinamització econòmica en forma 
d’inversions, en forma d’incentius en inversió per contribuir activament en el punt d’inflexió econòmic que vostès denominen amb 
eufòria de sortida de la crisis, amb el punt d’inflexió econòmic que per cert, tots desitjam. I de fet, quan  vostè Sr. Isern, Sr. Batle, va 
anunciar que els pressuposts per l’any 2014 augmentaven 18’3 milions d’euros, la veritat es que ens varem il·lusionar, pensant que 
a la fi, les dues prioritats de les que veníem parlant, hi tendríen cabuda en el pressupost per l’any 2014, però res més lluny de la 
realitat, el resum en xifres del seu pressupost, és més deute que se’n va directament a pagar els bancs, 9 milions d’euros més per a 
la l’elèctrica, 6 milions d’euros de benefici a EMAYA amb una ciutat més bruta i la partida de benestar social, davalla en 2 milions 
d’euros. Incomprensible, cap de les persones que som aquí, cap de nosaltres vol deixar de pagar el rebut del llum, cap,  ningú ho ha 
proposat mai que deixem de pagar el rebut de la llum. Mai s’ha deixat de pagar el rebut de la llum a aquesta casa, mai, però no 
compartim la decisió d’augmentar, 9 milions d’euros més al pagament a GESA. Per cert no deixa de ser curiós Sr. Batle, el fet de que 
després que li haguem sentit dir, dia, darrera dia que no hi ha doblers, tenguem 9 milions d’euros més, per pagar GESA. Sorprenent. 
Han explicat vostès que ho fan perquè així el rebut de la llum que pagarem a aquesta casa, serà un 20% més econòmic, perdó, si no 
ho féssim serà un 20 per cent més car. Ens deixin explicar als ciutadans de Palma que si la decisió no fos aquesta que és una decisió 
política, es podrien recuperar per exemple, els programes de reforçament escolar a totes les escoles de Palma, mantenir les ajudes 
a les entitats socials, retornar els educadors de carrer als barris, es podrien  tornar algunes de les línees eliminades d’autobús, que 
han deixat a barris d’aquesta ciutat, als seus ciutadans desconnectats del seu hospital de referència, es podria atendre millor, 
atendre a les persones o famílies que han patit un desnonament o posar en marxa polítiques actives d’ocupació que vostès han 
eliminat per complet de l’horitzó municipal. La seva decisició no correspon a la gestió econòmica, Sr. Batle, és ideologia, els 
ciutadans han de saber que  pagar més a GESA és una decisió  política, és la seva prioritat, però no és una decisió inevitable, per 
cert encara esperam l’estudi econòmic que demostri que aquesta és la quantitat a pagar, perquè 9 milions i no 5? Ens fan 
pressuposar que vostès diuen la veritat, i me reconeixeran que això, per vostès, amb les seves paraules és molt suposar, avui es 
confirma Sr. Batle, la seva apagada social, pot ser vostè evitarà un recàrrec, en el rebut de la llum municipal, però continuarà 
deixant molts de ciutadans i ciutadanes a les fosques, sense cap esperança, dos milions d’euros menys destinats a política social en 
aquest ajuntament l’any 2014 i comença el desmantellament del serveis municipals, es cedeixen 4 centres de dia i l’oficina 
d’immigració al govern. Es romp amb el principi de proximitat i saben com interpretam això Sr.Batle, des d’aquetes fileres? Vostè 
està obrint el primer de la filera la porta a la privatització dels serveis socials que és el darrera fons final de la reforma local, que 
amb aquest pressupost comença vostè a rebre i engronsar. La  xarxa per a la inclusió social de balears ha denunciat que l’índex de 
pobresa augmenta i un 18’5% de la població viu per sota del llindar de la pobresa, a més a més les persones aturades de llarga 
durada representen ja el 32 % de la població  i gairebé 100 mil persones ja no reben cap tipus de prestació, no hi veig cap motiu ni 
d’esperança ni alegria i va vostè i redueix les aportacions per les entitats socials que estan fent front a aquesta situació extrema i a 
més no han pagat enguany moltes d’elles, per tant benvingut sigui a l’anunci de pagar a 60 dies, s’ho han proposat el 2014, ens 
hagués encantat que haguessin començat el 2013, no nosaltres, a les entitats que encara esperen fins i tot la convocatòria. Va vostè 
i davalla dos milions d’euros, la despesa social i no incorpora ni una sola mesura de dinamització econòmica ni foment de l’ocupació 
i ens volen fer creure a tots que tot això és inevitable. La pobresa es cronifica i vostès consoliden les retallades, es senten còmodes 
substituint allò que abans eren drets dels ciutadans per caritat. Els ciutadans paguen per la sanitat, paguen per la dependència, 
paguen per l’educació i aguanten que vostè els hi hagi pujat la pressió fiscal fins a un 20%, pagaran anys, pagarem anys pel  deute 
que vostè ha duplicat  en només dos. Mirin res del que vostès  han decidit retallar en aquests anys, res era inevitable, cap de les 
retallades injustes que vostès han fet, eren necessàries, perquè no hi ha cap injustícia social que ho sigui. Els ciutadans de Palma, 
no es mereixen una ciutat més bruta, amb sis milions d’euros més de benefici a EMAYA, per cert, recorden de quan varem fer 
aquella esmena, en la que proposàvem que aquest beneficis o una part, l’any passat també en va tenir es poguessin destinar a 
programes socials i ens varen dir a nosaltres i als ciutadans que aquests doblers no es podien tocar? recorden? Aquests doblers 



 
 

s’han tocat, però no han servit per a l’acció social, han servit per amortitzar, han servit per una altra cosa, podríem poder tocar 
aquests doblers? Crec que just en que deixássim de pagar, deixar no, no ens propossàsim com objectiu pagar aquests nou milions, 
ens donaria per recuperar moltes esperances de molts de ciutadans. Però Palma no mereix això, una ciutat més bruta, amb una 
empresa de neteja que té, 6 milions d’euros en edificis. Els ciutadans de Palma no mereixen pagar més als bancs ni a les elèctriques, 
mentre les seves retallades socials, que són les seves, els van deixant a les fosques. Hem presentat 22 esmenes i li acabo d’explicar 
els motius pels qual nosaltres li demanam que per favor retiri aquesta proposta de pressupost, la refaci parlant amb la ciutadania 
organitzada que no ha estat escoltada i la refaci pensant i posant com a primera prioritat les persones que ho estan passant 
malament. Una persona a l’atur no té cap oportunitat de trobar una feina amb aquest pressupost, una persona a les portes del risc 
d’exclusió no te cap oportunitat d’esperança amb aquest pressupost i una persona que tengui la idea de que aquesta ciutat 
recolzarà la seva iniciativa de futur no trobarà cap camí per transformar la seva il·lusió en un fet en aquest pressupost. Es vostè a 
temps de canviar, li deman que per favor el retiri, i per això presentam si no es retira aquesta esmena a la totalitat. Gràcies”. 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. Miraré de poder contestar amb els cinc minuts, miri si algo no té justificació és presentar una esmena a la totalitat, una 
esmena a la totalitat vol dir que hauríem de prorrogar els actuals pressuposts de 2013, on Son Moix no podria obrir, li volen dir això 
als ciutadans, que son Moix no s’ha d’obrir? Si es prorroguen Son Moix no té dotació pressupostària on BiciPalma no té dotació 
pressupostària, on el servei d’educació d’adults no té dotació pressupostària, on Palma Habitada no té dotació pressupostària, si no 
saben com funcionen els pressuposts prorrogats, me crida l’atenció, perquè els varen prorrogar, per primer cop aquí, vostès són 
experts i saben que deixen moltes coses defora perquè es prorroguen amb  les mateixes xifres, no és pot incrementar un 5%, no és 
ja pagar el llum, als 18 milions d’euros s’inclouen molts de temes que no estan inclosos a 2013, si és això el que vostès poden oferir. 
La cobertura de necessitats bàsiques que han de posar en marxa la targeta bàsica que hi ha un acord plenari, tampoc es podria 
posar, no passaríem de 2’3 milions d’euros a 3’9 amb aquest increment del 69%, vostès votaran en contra de tot això? Vostès 
defensen que s’ha de presentar una esmena a la totalitat per no  obrir Son Moix, per no donar més dotació als que pitjor ho passen, 
és això? Quan es presenta una esmena a la totalitat s’ha de justificar i vostès no l’han justificada. Mirin, Sres. de MÉS el tema dels 
pressuposts participatius, s’únic, els únics partits que han votat en contra de tramitar propostes dels ciutadans va ser el partit 
socialista, el PSM, no només el Sr. Grosske, el PSM, el Bloc, però el PSM, varen votar en contra de fer una tramitació de les 
aportacions que feien els ciutadans quan a l’audiència pública de pressuposts vostès les hi varen dir que tenien fins una data per 
presentar. Tot això es va fer, sí Sr. Verger, vostè no era aquí, tot això es va fer per dos alts càrrecs d’Esquerra Unida, aquesta, però 
els que han votat en contra de recollir les propostes després de dir-lis  presentin propostes, varen ser vostès. Varen aprovar un 
protocol de pressupost participatiu, sap quan de pics el varen complir? Una idea, zero, zero no ho varen complir mai el protocol de 
pressupost participatiu, però... Sr. Verger, queda clar que estam millor que fa un any, queda clar que vostè per criticar els 
pressupost de 2014 ha d’anar al 2012, hem de parlar del passat? En podem parlar del passat si vol, miri, li aclariré quan vulgui el 
tema de l’endeutament però ha de saber la metodologia quan es comparen coses, les xifres que vostè dóna no són correctes, ni les 
de 2011, ni les que vostè intenta, vostè diu 400 milions d’euros, això és mentida Sr. Verger, això és mentida. Escolti només li deman 
vostè diu que hem de fer lo del tipus diferenciat, a l’IBI l’hem creat nosaltres, vosaltres vareu estar quatre anys i no en varen crear 
cap. Sra. Calvo, les seves frases, el seu discurs d’aquí, és propi, que si el cercam a google  trobaríem les frases fetes, no surt 
d’aquestes frases fetes, les va dir quan era batlessa, els fets no acompanyava el que deia, però aquestes frases fetes, era l’únic que 
pot aportar a aquest pressupost. Miri, el tema del llum si seria criticable qualque cosa, es que ho deixassin en herència als que 
venen darrera, sí, el que vostès varen fer, no pagaven les factures i varen deixar en herència i ara la critiquen en herència perquè 
del 101 milions d’euros, del mecanisme de pagament a proveïdors, primers, 72 milions d’euros s’han anat a tapar uns dèficits 
pressupostaris acumulats, per tan, Sr. Verger, afegeixi els 72 milions d’euros perquè no són despeses nostres, les afegeixi a vostè 
els altres 28 és d’una operació de tresoreria, però miri el que és criticable, seria que el volguessin deixar en herència, tot això que 
vostè ha dit, totes aquestes despeses que vostès diuen nosaltres estam d’acord, tot el que ha dit vostè Sra. Calvo, sap qui ho podrà 
fer? El proper govern,amb l’esforç que farà aquest  govern de mirar de davallar la factura elèctrica, hi ha un optimistes que diuen 
un 30%, es ver, el proper govern ho podrà fer tot, perquè nosaltres farem el sacrifici, aquest govern no farà electoralisme, farà un 
sacrifici. Aquests pressuposts no són electoralistes, s’hagués estimat més, segur, el Sr. Isern passejar-se per Palma amb 18 milions 
d’euros. Moltes gràcies Sr. Batle.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Lamentar que el Sr. Martínez no ha contestat a res del que li he dit, deu ser qüestió de temps, m’hagués pogut contestar una cosa, 
una o dues, no ha dit res, no ha contestat ni ha rebatut res del que he dit, llàstima que només hagi tengut cinc minuts. Escolti, quina 
gran demagògia, no presentin esmenes a la totalitat, perquè estan arriscant Son Moix. Vostè no en presentava d’esmenes a la 
totalitat, no apostava en risc tot el pressupost de l’Ajuntament quan l’oposició presentava esmenes a la totalitat? Es posi un mirall 
una altra vegada i tot el que ha dit de la gran irresponsabilitat de presentar esmenes a la totalitat s’ho apliqui vostè mateix quan 
estava a l’oposició, escolti ja està bé Sr. Martínez, es que per això no m’ha contestat, perquè s’ha entretingut en  fer demagògies i 
artificis dialèctics i a parlar de coses que evidentment són absurdes. Escolti el que vostè a explicat aquests ciutadans que 
proposaven una cosa, això no són pressuposts participatius, ara dues persones,no se qui eren segurament ja m’imagin qui les 
promovia demanassin  un canvi al pressupost, això no és pressupost participatiu, pressupost participatiu és un mecanisme complex 
on participa molta de gent, on hi ha debat, on es vota i els ciutadans, estableixen  prioritats de manera democràtica i participada 
amb molta de gent, no és admetre qualsevol suggerència que fa un ciutadà, escolti vostè no sap el que són pressuposts 
participatius, una altra cosa, que tampoc ni ha contestat. Diu que m’aclarirà que jo com que no en se, ho deixa caure, ja m’aclarirà 



 
 

el deute com va, si vol ja m’ho aclareix en privat, escolti doni xifres, doni xifres, vagi al portal de transparència i publiqui les xifres 
d’endeutament de l’Ajuntament de Palma i comparativament amb els altres anys que és el que li demana l’índex de transferència 
internacional i no ho fa, no ho fa, perquè quedarà en evidència la seva mentida. S’ha augmentat el deute d’aquest ajuntament, me 
doni les xifres que diu que no les dic bé, li dic 201 milions al 2011 ara mateix tenim 336 i si va a l’índex del ministeri, que per sort el 
ministeri si que ho publica, perquè si depengéssim de vostè no ho sabríem, però el ministeri diu 336 , el 2011 donava 201, amb els 
100 que falten per computar ens posam amb 436, me rebati això, me rebati això, doni xifres i dins aquests 100 hi ha els 42 del 
Palau de Congressos. Escolti publiqui al portal de transparència, no me digui que ha d’aclarir no se que en privat, perquè realment 
jo d’això no en se, després no m’ha contestat tampoc a les alternatives ni a les factures de l’elèctrica, torno a insistir no proposam, 
assumin que  el pressupost de les elèctriques ha d’estar al nivell del cost real del servei, ho assumin amb les nostres esmenes i així i 
tot li proposam alternatives, per exemple, pel tema de cooperació que el deixen a zero, o el tema d’ habitatge que ratifiquen 
parcialment  un retall seu, igual que el servei d’educació d’adults, ara faltaria que nosaltres amb l’esmena a la totalitat, posam en 
risc al servei d’educació d’adults, vostès el varen retallar l’any passat i ara rectifiquen parcialment, alguns d’aquests programes, el 
programa Èxit queda evidentment extingit, disminuït a la mínima expressió  com ha existit sempre, però en això si que hi ha 
alternatives i nosaltres les hi presentam després i a tot això no m’ha contestat a res, quan aquí s’ha fet una feina amb rigor i tenim 
clar quins són els paràmetres amb els que ens movem i no ha contestat a res, entri al debat, per favor”.   
 
Sra. Calvo Sastre (PSIB-PSOE): 
 
“Tres pressuposts, tres debats, i una única rèplica, por, por, por i amenaça, ara avui allò de dir amenaça, es allò de dir, si presenten 
esmenes ala totalitat no podrem obrir Son Moix. Déu ni do, per tenir una majoria absoluta de 17 regidors, ara resulta que aquí una 
minoria de l’oposició és la que bloquejarà l’obertura de Son Moix, per favor, no faltin a la veritat, però sobre tot no faltin al 
respecte dels ciutadans, no faltin al respecte dels ciutadans, escoltin a aquesta ciutat des de l’any 2010, des de l’any 2010 hi ha una 
partida escrita i dotada pressupostàriament, que es diu Poliesportiu de Son Oliva i vostès han decidit que els veïns i veïnes de Son 
Oliva tenguessin aquest temps de patiment, fins que ara la mateixa partida que duia aquest nom, estava escrita i provenia d’allà 
mateix, passarà a formar part de la seva victòria i èxit pressupostària. Això és faltar al respecte, això és mala gestió política i això és 
mala fe. Vostès ens parlen ara de que prorrogar és una amenaça per Son Moix, escoltin tenguerem un pressupost prorrogat vostès 
ho han explicat moltes vegades i nosaltres també, i per suposat que sí, i dues escoletes, que es varen fer i es varen obrir. De què 
parlen?Clar que parli, del que vostè vulgui. Vostès han fet que tots els treballadors i treballadores de l’Orquestra Simfònica hagin 
esperat mesos i mesos i mesos sense cobrar, i de sobte en un pressupost han decidit pagar 9 milions d’euros més a GESA, és una 
decisió política, és la seva però ens deixin que no estiguem d’acord, però tampoc podem parlar, tampoc podem esmenar, també les 
hi fa peresa, els hi fa peresa el funcionament democràtic, els hi fa peresa que nosaltres poguem plantejar alternativa, troben que és 
una pèrdua de temps? Troben que és una pèrdua de temps? Pensen que el que hem plantejat no és suficient, que són frases fetes, 
ah! Denunciar que tenir 6 milions d’euros de benefici a EMAYA i una ciutat bruta, és una frase feta. Reclamar que tenguem un 
programa o un pla de lluita contra la  pobresa en aquesta ciutat i que no davallem la despesa social, és una frase feta? Demanar 
que s’incrementin o que es dotin, perquè no estan ni tan sols dotades, partides de dinamització econòmica, inversions és una frase 
feta? Denunciar que és una errada que en temps de recessió econòmica no hi hagi una sola inversió pública i que això ho diuen uns 
determinats economistes que són amb els que vostès combreguen però no uns altres, no és una frase feta? O és una frase feta? 
Donar-nos compte de que hem renunciat políticament allò que ens correspon i que no tenim inversions de capitalitat perquè 
vostès o han decidit així, és una frase feta? Vaig acabant Sr. Batle, només li dic, crec que els ciutadans i ciutadanes de Palma 
mereixen alguna altre explicació que l’amenaça. Gràcies”. 

 
Sr. Martínez Galiano (PP): 

 
“Gràcies. No puc tolerar que me digui que no he contestat a totes les preguntes, quan vostès parlen vint minuts i jo només en tenc 
cinc, ja les hi vaig dir a la junta de portaveus, com tenim més debat, ja li contestaré, no me talli, ja li aniré contestant tot, tenim 
molt de debat, sinó contest ara i ja ens podem anar. Sr. Verger, 2008-2009 clar que estaven justificades presentar esmenes a la 
totalitat, vostès feien una pujada d’imposts brutal als ciutadans, haver rebut un superàvit, vostès varen rebre un pressupost amb 
superàvit i els varen incrementar i en el 2010, vostès encara mantenien a la pitjor situació, un nivell d’alts càrrecs intolerable, que 
no era necessari, com hem demostrat nosaltres, que estam fent feina amb menys alts càrrecs que vostès tenien en el, 2010 era 
necessitats de vostès que eren un munt i tenien que repartir el pastís entre tots, clar que estava justificat fer esmenes a la totalitat. 
Sr. Verger, miri, li dic de bones, quan li dic que s’equivoca amb el tema d’endeutament, perquè ha de dependre un poc de la 
metodologia i l’ha d’estudiar bé, com s’arriba a la xifra de 2011 i com s’arriba a l’altre.  En el 2011, hi havia consorcis, i per tant la 
deute de l’Ajuntament estava dins aquests consorcis, ara ja no està dins aquests consorcis perquè les hem tancat i ara està dins 
l’ajuntament. Si vostè vol xifres, podem parlar de xifres. Miri s’ajuntament tenen a la  data que vostè  diu, perquè està inclòs un 
aval que tenim amb l’EMT per això arriba a 2.001 són 198’5 llevam el de l’EMT, per comparar xifres, consorcis 39’4, és total són 238 
ja no són els 200 que diu vostè, per comparar les coses un ha de saber bé d’on surten les xifres. Després vostè critica el pagament 
de proveïdors, el 100 milions d’euros, els 100 milions d’euros 101, haurien d’haver  generat un romanent líquid de tresoreria 
positiu amb 101 milions d’euros, i seria neutral i jo no podria criticar que hem hagut aplicar 72 d’aquest 101 milions d’euros, no 
com dèficit de tresoreria, sinó com a dèficit pressupostari i el dèficit pressupostari em sap greu, el varen crear vostès, tan en el 
2010 i després quan varen tornar a prorrogar el pressupost, per tant, aquests 72 milions d’euros, també s’han de tenir en compte 
que el firmassim no vol dir que el generassim nosaltres, sinó digui quina alternativa tenia per pagar els 72 milions d’euros, perquè la 
llei diu si no t’endeutes, has de fer una retallada al pressupost, i vostè sap que 72 milions d’euros, no teníem aquest marge, 72 



 
 

milions d’euros no el teniem, era despesa corrent, és demagògia, per tant el global són afegint aquest 72 milions d’euros, són 310 
milions d’euros, això significa un coeficient d’endeutament del 88’20%. Quin és el que tendrem ara? Li puc dir, ara s’ajuntament 
tenim 246 si afegim els dels consorcis, 24’1, això suma 270, si afegim l’endeutament que firmarem ara dels pagaments a 
proveïdors, llevant el Palau de Congressos, perquè el Palau de Congressos l’assumeix el Govern de les Illes Balears, són 27 milions 
d’euros més, això vol dir 297, per tant, de 310 passam a 297 i Sra. Calvo, me sap greu, ja li aniré contestant totes les preguntes al 
llarg...”  
 

ESMENES PARCIALS GRUP MÉS 
 
PRIMER BLOC 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Des del Grup MÉS hem presentat una esmena a l’Àrea d’Ocupació, Palma Activa, perquè consideram que la partida 
que té destinada no és suficient per les polítiques que creiem que ha de desenvolupar aquesta Àrea. Estam a una 
situació d’emergència social molt greu, hi ha milers de persones sense feina, sense casa, sense recursos, sense futur i 
aquestes persones necessiten una resposta contundent per part d’aquest Ajuntament. Estam dins una crisi 
econòmica, no mos val l’argument de que estam a un canvi de cicle, de que aquesta crisi ja ha acabat, de que se veuen 
brots verds, no és cert, estam immersos en una crisi econòmica que amb les vostres polítiques encara estais agreujant 
més la situació dramàtica de moltíssima gent d’aquesta ciutat. Aquesta estafa, és una estafa del propi sistema 
capitalista i per això aquest Ajuntament ha de fer feina activa per canviar realment aquest model econòmic que 
genera cada vegada més desigualtat social. Cada vegada hi ha més persones pobres, que són molt més pobres, i cada 
vegada hi ha menys persones riques que ostenten una riquesa brutal i que posen els pèls de punta a tothom. I això ha 
estat orquestrat des de partits que han defensat aquest sistema econòmic i que no han fet apostes valentes per fer un 
canvi radical en el sistema, tan necessari ara. Per això creiem que Palma Activa ha de fer una lluita clara i directa per 
aquest canvi de model econòmic. Un canvi de model que posi a les persones i al medi ambient en el centre de la seva 
activitat, que faci persones més felices, no més desgraciades com està fent ara. Per això, Palma Activa ha de fer una 
feina decidida per eradicar l’atur, sobretot d’aquelles persones que fa més de 12 mesos que estan aturades i estan en 
una situació molt greu, volem més treball, més llocs de feina però de millor qualitat. Ja hem dit moltes vegades que 
tenir feina no significa tenir una vida digna i això ho hem de canviar. Però és que Palma Activa per a què puguem 
canviar aquest model econòmic també ha d’apostar d’una manera decidida per nous sectors econòmics que poden 
ajudar a aquest canvi econòmic. L’economia verda, tota l’economia al voltant de la cura, a la cura de les persones, tots 
els sectors i les formes empresarials de l’economia social i solidària, són sectors que des de Palma Activa s’han de 
potenciar d’una manera ferma. I, per això, Palma Activa necessita un pressupost molt més alt que el que ara s’ha 
pressupostat. Per un altre costat hem fet una esmena, també a l’Àrea de Medi Ambient, estam davant una crisi 
ambiental molt important i aquest Ajuntament també ha de fer polítiques actives per defensar els recursos naturals. 
L’objectiu principal de l’Àrea de Medi Ambient ha de ser tenir una ciutat molt més habitable i molt més sostenible. I, 
per això, presentam diferents esmenes. Per eradicar els abocadors. Per fer una lluita contra la contaminació greu que 
té el nostre aire, tenim un pla de qualitat de l’aire que l’hem d’aplicar, hem d’actuar per reduir la contaminació. Hem 
d’actuar per generar una energia sostenible. Hem d’incrementar l’eficiència energètica. Hem d’incrementar la inversió 
en energies renovables, potenciar que aquestes energies renovables se puguin donar a Palma i puguem subministrar-
nos a través d’elles. També demanam, d’una manera decidida, ja ho hem fet sempre, que se recuperi el programa i la 
línea de feina de l’Agenda 21 Local, un procés participatiu a on entre totes les veinades i veïnats se valoren quines són 
les principals problemàtiques d’aquesta ciutat i se desenvolupen i se dissenyen quines són les línies de feina i els 
objectius i les propostes que ha de desenvolupar aquest Ajuntament per arribar a tenir una ciutat més sostenible, tan 
social, econòmica, com ambientalment. És molt important que la radicalitat democràtica estigui en el centre de les 
nostres polítiques i no ho veiem en aquests pressuposts. Per això, demanam que s’incrementin i que se creïn noves 
partides per desenvolupar aquestes polítiques. Per un altre costat també presentam una esmena a l’Àrea d’Igualtat, 
estam davant un sistema masclista a on el patriarcat és imperant i, per això, necessitam que aquest Ajuntament posi 
en marxa moltes més polítiques i molts més programes per defensar la igualtat. Per això, demanam més campanyes 
de sensibilització i prevenció, sobretot, en la violència de gènere una xacra que hem d’eliminar del panorama de 
Palma i de arreu. També demanam que hi hagi subvencions per les entitats que fan feina realment per la igualtat, és 
molt important apoderar en el teixit social, no domés és una responsabilitat de l’Administració sinó una 
responsabilitat compartida. Demanam que s’implanti el Pla d’Igualtat, un Pla d’Igualtat que té aprovat aquest 
Ajuntament i que no s’està actuant decididament per dur-lo a terme. I, com no, fer en perspectiva de gènere aquests 
pressuposts, que ja se varen aprovar l’any passat en aquest Ple i aquest Govern no ho ha complit. I, per un altre 
costat, també hem presentat una esmena a l’Àrea de Salut tant per demanar una línea de subvencions per les entitats 



 
 

que realment fan una tasca molt important per garantir la salut, ja que vostès han fet retallades ara és molt més 
important la feina de les entitats. I també demanam que s’incrementin les línies pels drets dels animals, tant pel 
sacrifici zero com per la divulgació d’una ordenança de convivència. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. Senyora Truyol, en el tema que vostès plantegen de despesa no tenim cap problema de donar suport, aquí el 
problema és saber com se pot pagar aquest increment de despesa. Aquest és el problema. Vostès me diuen, ho ha dit 
el senyor Verger i també altres, aquí pràcticament contestaré ja a totes les esmenes parcials, vostès proposen algo 
que no és reducció de despesa, no és reducció de despesa, dotar de menys doblers, per cert, abans la senyora Calvo 
me demanava qui era el que deia si la xifra estava bé o no estava bé, l’interventor diu que està ajustada. És a dir, que 
encara falta, això ho diu l’interventor, jo crec que li basta que ho hagi revisat la Intervenció Municipal. Ho dic perquè 
vostès ho han dit o no sé llegeixen els informes de l’interventor o no... Dir per dir frases. Senyora Truyol, per tant, el 
problema no és la despesa. Els temes dels increments via IBI que vostès proposen, aquest recàrrec vostès el varen 
prometre durant 4 anys i no el varen posar, de les vivendes buides, lo del tema del tipus diferencial vostès ho 
plantegen com una alternativa, no per incrementar els ingressos. Vostès diuen, escolti, baixi més del que baixa els 
tipus d’IBI, nosaltres proposam el 7,48, vostès diuen, no, baixin molt més, baixin molt més. A zero des del 2011. I com 
alternativa pugin un 60% a aquest tipus diferencial, que hem posat nosaltres amb un recàrrec del 6%, pugin-lo. Però 
no que s’incrementi els ingressos. Vostès fan un canvi de cromos, per tant, no podem entrar a valorar la despesa 
perquè no suposa, el seu plantejament polític, no suposa un increment d’ingressos. El tema de la capitalitat, jo podem 
discutir però els hi diré, en els pressuposts de la Comunitat Autònoma 2014 haurà més doblers cap a l’Ajuntament de 
Palma que en el 2010. El 2011, òbviament, era zero el que mos vàrem trobar o se va trobar el senyor Bauzá i se va 
trobar el senyor Isern en els pressuposts de la Comunitat Autònoma. Per tant, no fa falta comparar perquè amb un 
euro ja és molt més del que havien posat, però no existeix això. Vostès també plantegen el fons de contingència, hem 
posat mínim, mínim, mínim legal possible perquè no mos cridin l’atenció, perquè aquests pressuposts després mos els 
revisen. Posar 1,2 milions d’euros de fons de contingència, que és un fons que després podrem emprar, l’hem estat 
emprant pagant sentències judicials que, per tant, no s’han traduït en reduccions o en retalls en els pressuposts del 
2013. Per tant, clar, si la despesa no és el problema, és a dir, nosaltres no votaríem en contra de cap de les seves 
propostes és que, simplement, la manera que tenim per finançar-les pues no és. Això de dir... No és cap plantejament 
el que se vol fer. Mirin, en els pressuposts de la Comunitat, per a què ho sàpiguen, 4,5 milions d’euros del fons de 
cooperació, 3 del Parc de Bombers que, per cert, tant el PSOE com MÉS s’obliden d’això quan fan el plantejament de 
la capitalitat, s’obliden que mos genera un dèficit de 3 milions d’euros perquè no estan vostès incloent el pago dels 3 
milions d’euros cap a l’Ajuntament. Després hi ha els 2 milions d’euros que començam a recuperar de la capitalitat del 
2011 que havia zero. Hi ha 2 milions. Si van sumant ja estam en 10 milions d’euros. Després hi ha 8,5 milions d’euros, 
que és ver que no és un tema de capitalitat, però que també mos ajuda a nosaltres a aprovar els pressuposts, perquè 
nosaltres firmarem el préstec pel tema del Palau de Congressos però tenim 2 anys de carència, per tant, mos avança el 
Govern les amortitzacions i això s’ha de posar en valor. I després mos queda, encara, 11 milions d’euros per 
compensar de l’IBAVI. Per tant, jo entenc que se doni també per resposta al Partit Socialista quan xerrem de la 
capitalitat, la capitalitat, el Govern Balear, con la que está cayendo, està fent un gran esforç cap a Palma. Senyora 
Truyol, miri, per acabar, quan la sentia xerrar, pareixia que durant el 2007-2011 en aquest Ajuntament havia governat 
el PP i li vull dir que nosaltres no vàrem governar. Quan vostè diu que el Govern, les institucions afavorien cert tipus 
d’economia, s’ha de fer una autocrítica supòs perquè governaven vostès aquí, a l’Ajuntament i en el Govern de les Illes 
Balears. I l’important per no tornar a cometre errors, senyora Truyol, que veig que gira la cara dient que no, és assumir 
la part de responsabilitat de la crisi econòmica i no tot el dia donar la culpa a uns altres. Aquí en aquest Ajuntament 
governava un pacte d’esquerres. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Per assentar les bases anirem a parlar de dades objectives, senyor Martínez. Perquè com que 
tindrem molt de temps de discutir-ho, ja les diré ara. Miri, els proveïdors d’aquest Ajuntament del mes de març no 
han cobrat. Fa 250 dies, no han cobrat. Dada objectiva, fa 250 dies, no han cobrat. És vera que estan pendents de 
l’endeutament, pagarà Madrid, etc. 250 dies, no han cobrat. 2012 se va gastar, vostè va gastar més que l’any 2011. 
2013, probablement, gastarà més que 2012. I 2014 seguirà gastant més que 2013. Per tant, vostès han tingut més 
doblers per gastar. Han tingut més doblers i per això han gastat més. Ara tot se’n ha anat als bancs, això és cert. Tot 
se’n ha anat als bancs i ara també a l’electricitat. Jo no li he interromput. Jo entenc que els hi faci peresa debatre això, 
jo entenc que els hi faci peresa, és que justament això és... Miri, el que no sabem perquè mos tenen despistats és 



 
 

quan els mos hem de creure. Esperarem un poquet, que mos escolti, perquè després. És que no sabem quan els hem 
de creure, no sabem si els hem de creure quan fa 2 anys vostè, senyor Batle, mos diu que ara eren pressuposts 
realistes, per tant, GESA tenia la partida que tenia, mos ho va dir cada any durant 2 anys, ara que mos diu, no, ara és 
realista, ara són 9 milions d’euros més, sense cap tipus d’estudi, sense cap ni un, cap tipus d’estudi. O quan fa 5 
minuts mos acabar de dir que Benestar Social augmenta un 5% quan baixa un 1,9%. Quan els hem de creure? Perquè 
mos tenen despistats. Quan els hem de creure? Quan mos diu que nosaltres no vàrem deixar doblers per les escoletes 
perquè era un pressupost prorrogat i així i tot se varen obrir o ara que diu que si s’aprova l’esmena a la totalitat no se 
podrà obrir Son Moix? Quan? Quan mos diu que no podem incomplir el Pla de Sanejament o avui que mos acaba de 
dir que el Pla de Sanejament que preveia l’IPC en els imposts l’hem incomplit i els hem congelats? Quan els mos hem 
de creure? Quan? Mos ho diguin, però una mica de coherència, una mica senyor Martínez, una mica, no més, no més. 
El deute comercial s’ha de computar, molt bé. Per què no restam el que mos deuen? Per què no ho restam? Perquè 
vostè no l’havia computada mai, senyor Martínez, mai, una mica de coherència, una mica, no importa molt més. 
Nosaltres, com he dit, donarem suport a les esmenes del Grup MÉS, a pesar de que entenem que el recàrrec de l’IBI 
en el 50% filosòficament podem estar d’acord, però entenem que és mal de fer dur-ho a terme, si s’aprova, 
evidentment, sumarem per veure com se pot fer. Jo reconec que no ho vàrem fer perquè tampoc hi vàrem trobar una 
solució, però li donarem suport igualment. Sobretot perquè mos prima l’altra partida. Gràcies.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Jo estic com un poc no sé, sorpresa, veig que aquí cadascú ve a xerrar del seu llibre. Vull dir, no m’ha contestat a res 
del que he dit. Jo li he xerrat d’ocupació, de medi ambient, d’igualtat, de consum, de salut i vostè no m’ha xerrat de 
res de tot això. Ha començat a fer-me un joc de xifres, que no pot està d’acord amb l’origen dels recursos que 
nosaltres proposam a les nostres esmenes, a cada esmena hi ha la proposta concreta de a on voler reduir la despesa 
que vosaltres proposeu i situar-la a la política o a la línea pressupostària que nosaltres consideram prioritària. Els 
pressuposts entenc que és el resultat de les prioritats polítiques que té un Govern, o sigui, que quan miram el 
pressuposts és allà a on veiem reflectida realment quines són les prioritats. Nosaltres hem dit que totes aquestes 
prioritats que nosaltres tenim com a MÉS i que creiem que té la ciutadania no estan reflectides i, per això, hem 
presentat totes aquestes esmenes. I vostè no ha contestat, en absolut, res del que li hem plantejat. Finançar el 
prioritari és el que nosaltres proposam, nosaltres proposam quines són les nostres prioritats i proposam que s’han de 
finançar. I recursos s’han de trobar d’allà a on faci falta, perquè quan se volen trobar recursos per segons quins 
projectes que considereu prioritaris sí que els hi trobeu, com ja s’ha demostrat i com s’ha comentat a la primera part 
d’aquest Plenari. O sigui, que crec que és important que aquest Govern assumeixi aquestes responsabilitats i posi 
damunt la taula quines són les seves prioritats reals, que ho està posant quan llegim entre línies aquest pressupost. I, 
per un altre costat, no pot demanar que assumim les mateixes responsabilitats, aquí no tothom té les mateixes 
responsabilitats amb aquesta crisi i amb aquesta estafa financera. O sigui, que no pot assenyalar que nosaltres som 
igualment responsables que vosaltres. Aquí cadascú ha de veure quina és la seva responsabilitat, perquè les quotes de 
poder sempre han estat diferents, no només dins l’Administració sinó també defora, perquè aquí hi ha poders fàctics 
que estan defora de les Administracions Públiques que actuen. I actuen d’una manera molt conscient i d’una manera 
orquestrada amb els poders polítics que sempre han estat en el poder en aquest país, tant des del Partit Popular, com 
del Partit Socialista, com dels altres partits. I uns més que altres han tingut responsabilitat en tota aquesta estafa, o 
sigui, que aquí no tothom és igualment responsable. Gràcies.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Jo vull antes posar una qüestió d’ordre perquè si no ordenam el debat, com vàrem dir a la Junta de Portaveus, ara li 
toca xerra de les esmenes parcials de MÉS, senyor Alcover, si vostè me fa preguntes, és una falta de consideració cap a 
la senyora Truyol, perquè és la seva feina i és la seva esmena. Jo me toca contesta a la senyora Truyol, no me toca 
contestar-li a vostè, és que a cada debat de pressuposts sempre passa el mateix, ara toca xerrar de les esmenes de 
MÉS. Si vostès estan a favor, ho diu, i si no estan a favor, també ho diu. Volia plantejar aquesta qüestió d’ordre perquè 
la vaig plantejar a Junta de Portaveus. A Junta de Portaveus ja vàrem dir que si fèiem tots aquests blocs que volien, 
perquè hem agafat els que vostès han dit, el PP no ha imposat cap tipus de model de debat. L’únic que sí que vàrem 
demanar és, escoltin, vostès han xerrat 20 minuts, jo he tingut de resposta 5 i criticaven que deixava preguntes fora 
contestar. Les facin quan toca, que hi ha debat per davant molt, o sigui, que n’hi ha molt. Senyora Truyol, vostè me 
diu, hem de cercar recursos de a on sigui, s’ha de tenir imaginació, pues me digui que és no augmentar la pressió 
fiscal, incrementar en 18 milions d’euros un pressupost. Si no és imaginació, si no és innovació. Hem cercar per no fer 
retallades, per posar, a vostè li preocupava molt el tema de les bicicletes, ara hi és Bici Palma, ho posarà en valor, no 



 
 

havia estat mai, mai havia estat en el pressupost municipal. Bici Palma era algo que se devia, no havia estat mai, mai 
havia estat. Aquí se va fer les coses malament per un tema electoral, se varen fer les coses malament. Vostè, miri, 
quan xerra de prioritats, faci una proposta, ja m’aniria bé, si vostès fan una proposta real de fer un canvi real de les 
propostes de despeses que nosaltres presentam, però propostes ideològiques, no me digui la factura del llum que no 
és una proposta ideològica, pagar el llum no és una qüestió d’ideologies, les paguen els ajuntaments d’esquerres 
paguen el llum també i paguen als bancs. I sinó ja li vaig dir al senyor Verger, vull anar a un Ajuntament a on governi 
MÉS, que n’hi ha molts, a on governin vostès, que no paguin el llum i que no paguin als bancs. No domés jo, anirà tot 
el Departament d’Intervenció i tot el Departament Financer perquè jo els hi he demanat, escoltin, me diguin com puc 
fer no pagar les hipoteques que varen firmar anteriors governs, perquè és que no estan ni les nostres, a les 
amortitzacions no hi ha les que hem firmat nosaltres, no hi són encara, si estam en període de carència. Ho entén? 
Mos venen de governs anteriors, mos diguin com se fa, amem quin és l’Ajuntament d’esquerres que no està pagant el 
llum i no paga als bancs. Perquè això de dir vostès prioritzen els bancs, no, els hi va prioritzar qualcú quan va demanar 
doblers que no tenia dels ingressos corrents de l’Ajuntament, se va endeutar per fer unes inversions i per fer-se una 
foto. La foto nosaltres no mos la feim, nosaltres pagam, la foto no mos la feim. Senyora Truyol, si vostè aquí ve per 
tema d’edat, si tot això és poders fàctics, aquí me sent impossible de xerrar d’aquestes coses, però governaven vostès. 
Gràcies.”  
 

SEGON BLOC  
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Moltes gràcies. És vera que aquests debats normalment no serveixen per res, però bé. Són uns pressuposts legals 
però no són morals, perquè són uns pressuposts fets per 17 regidors que no tenen en compte a 420.000 persones que 
viuen a Palma. És l’oportunitat de deixar la gent també decidir a què se destina part dels seus doblers i això són els 
pressuposts participatius. Evidentment, senyor Martínez, vostè de pressuposts participatius no en té ni idea, o sigui, 
que no cal que me contesti perquè ja sé que no en té ni idea. Tema Benestar Social, anem a xerrar de temes que 
veritablement són susceptibles i que són temes que haurien de preocupar molt a la població. El servei d’acollida 
municipal ha passat de 300 a 500 usuaris, més de 500 usuaris, en canvi, el banc de pisos de Palma Habitada ha passat 
de 854 a 730, o sigui, s’està desbordant el servei d’acollida municipal i nosaltres, per contrapartida, el que feim és 
minvar el programa que hauria de donar solució a moltes famílies que s’estan quedant sense casa. Això és una realitat 
i això és una retallada com la copa d’un pi. Després, les ajudes econòmiques urgents i la partida de subvencions a 
entitats que l’any passat sumaven 5.723.000, enguany sumen 5.650.000. O sigui, les 2 partides més importants dels 
pressupostos de Palma davallen 100.000 euros. Senyor Martínez, tampoc l’interessa molt això, però bé. També li 
hauríem de dir al senyor Isern, que no hi és, que és el Batle, en relació a cooperació, més insolidari de la democràcia 
de Palma. És el Batle més insolidari, en relació a cooperació, de la democràcia, de la història de la democràcia a Palma. 
Zero euros destinats a cooperació, una autèntica vergonya, quan Palma, quan Palma sempre havia projectat 
esperances a altres parts dels món, que sempre havien patit desigualtats d’oportunitats i que sempre havien patit la 
crisi. Una crisi causada per l’espoli de recursos dels països desenvolupats com el nostre. Senyor Batle, vostè és el Batle 
més insolidari en relació a cooperació de la història de la democràcia de Palma. I se pot argumentar, i se pot 
argumentar. La partida d’ajudes econòmiques urgents, la senyora Ferriol va dir que no va bastar la de l’any passat i 
varen començar a agafar doblers de la partida de subvencions a entitats socials, o sigui, que els 3.900.000 que 
enguany hi ha pressupostats no basten. Per què no basten? Per què cada vegada hi ha més aturats de llarga durada 
que no tenen ingressos i cada vegada hi ha més gent que s’han d’acollir a les partides d’ajudes econòmiques. Un 
pressupost totalment insuficient, les dues partides més importants de Serveis Socials davallen 100.000 euros i és real, 
és real. L’any 2013, 5.723.000 euros. Any 2014, 5.650.000 euros. És una suma, no fa falta xerrar de poders fàctics, 
senyor Martínez, és una suma, suma. A part, del que significa que en aquestes partides tan sensibles dels 5.723.000 
euros no s’hagin gastat 400.000 euros. No s’han gastat en el 2013 400.000 euros que per llei han d’anar a amortitzar i 
una altra vegada a pagar bancs. Estafa, estafa, perquè vostè li diu als ciutadans que se gastarà unes partides que 
després, que després un percentatge important d’aquestes partides tan susceptibles no se gasten i van destinades a 
pagar deute. Com a mínim en el 2013, 400.000 euros. 400.000 euros, contesti a això. Contesti a això, quan tenim més 
desnonaments, quan tenim més gent que no pot pagar rebuts, quan tenim gent que té més dificultats. Vostè ho ha 
dit, vostè ho ha dit, no ha mencionat a Serveis Socials com una de les partides que ha tingut augment en el 
pressupost. I aquesta és la realitat, la desigualtat d’oportunitats, voler sortit de la crisi domés uns i els altres no. I 
aquesta és la realitat, perquè el pressuposts de Serveis Socials ho expressa així. Ho expressa així. Un pressupost de 
contenció d’una cosa que és incontenible. D’una cosa que és incontenible. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 



 
 

 
“Senyor Noguera, no tornaré a repetir moltes de les argumentacions que ja he fet tant al senyor Verger i a la senyora 
Truyol. Però sí que li faig dues recomanacions. Vostès sempre, sobretot els del PSM, sempre mos donen lliçons a tots, 
també al PSOE, sempre quan estan a l’oposició, quan governen s’obliden de donar-nos aquestes lliçons i estaria bé 
que quan vostè xerra de pressupostos participatius, varen tenir 4 anys, varen tenir 4 anys, mos haguessin donat una 
lliçó. Varen aprovar un document, el protocol aquell d’implantació de pressupost participatiu, no varen complir cap en 
els 4 anys. I li he de tornar a recordar que a la història d’aquest Ajuntament, la seva formació política, no vull dir MÉS, 
perquè a lo millor de la formació política que estava la senyora Truyol no hi havia cap representant aquí, però de la 
seva, del PSM, varen votar en contra de tramitar les propostes dels ciutadans després que a una audiència pública els 
hi havien dit que la data ics, ara no record la data, per presentar les propostes. Miri, el tema de les despeses, estam 
d’acord, és que no plantegen problemes, el tema de les despeses que vostès estan plantejant aquí que saben que 
n’haurien d’altres que sí que nosaltres els hi diríem, escoltin, nosaltres no estam d’acord amb això, la majoria de 
despeses, tot el que mos varen criticar que no hi era en el pressuposts del 2013, hi és. És el primer que vàrem fer, 
abans que posa la factura d’electricitat, tot el que se va demanar de la Simfònica, d’educació d’adults, de Palma 
Habitada, tot això, inclús, afegint Son Moix, tot això hi és ara. S’incrementen moltes partides, petites, que ara ja no 
record perquè n’hi ha un munt de partides petites que s’incrementen. Temes també de cultura que s’incrementen o 
en temes de joventut, s’incrementen. És ver que són àrees que han hagut de patir, que haguéssim de treure 4 milions 
d’euros del pressupost municipal per Serveis Socials, per mantenir aquest nivell de despesa de Serveis Socials que 
antigament finançava l’Estat i que nosaltres vàrem tenir la mala sort que quan vàrem venir o quan vàrem arribar a 
aquest Govern ja l’Estat no ho pagava. Però les despeses, ja li dic el mateix que a la senyora Truyol, no planteja cap 
problema. El del tema de com se financen, per no repetir arguments, es más de lo mismo. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Alcolver Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Miri, seguint una mica amb l’argument però ara va més a col·lació, quan diu de donar lliçons, 
senyor Martínez, quan ja estic acostumat que cada Comissió, que cada Plenari me digui el que he de dir, com ho he de 
dir i quan ho he de dir, escolti, s’ho podria mirar una mica. És que no sé si mos hem de creure l’any passat o enguany 
que mos diu que no podem destinar part dels beneficis a Benestar Social o durant l’any que mos presenta en aquest 
Plenari una modificació de crèdit per treure 2 milions d’euros d’EMAYA per pagar els interessos dels bancs. No sabem 
quan vos hem de creure, perquè l’any passat nosaltres fins i tot vàrem proposar que mos abstindríem si destinaven 2 
milions d’euros a Benestar Social. 2 milions d’euros. Què va passar? No, no se pot. Què ha passat durant enguany? 
S’han agafat aquests 2 milions d’euros, no arribava un milió i pico, d’EMAYA i s’han destinats a pagament d’interessos 
als bancs. I quina cara mos ha de quedar a nosaltres quan veiem això? Quina cara mos ha de quedar? Nosaltres, 
evidentment, votarem a favor d’aquestes esmenes perquè la primera premissa que hauria de tenir aquest pressupost 
que és pal·liar el patiment de la gent que ho passa més malament, no la compleix. Qualque dia mos explicaran no ja 
els 9 milions d’euros, si són 9, 7 o 11, que s’han de pagar a GESA i mos presentarà un estudi econòmic. Qualque dia 
també mos explicarà de a on li surten aquest 5% d’increment de Benestar Social quan en el centre de cost 05 que és 
Benestar Social baixen 1,9 milions d’euros, números redons, uns nou-cents trenta i pico, ja mos ho explicarà, ja mos 
ho explicarà. Però nosaltres, de moment, li donarem suport a aquestes esmenes. Gràcies.”  
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Senyor Martínez, el meu Grup de radicalitat democràtica li pot donar les lliçons que vulgui. Contesti a les preguntes, 
per favor. Per què les dues partides, la suma de dues partides, més importants de Serveis Socials com la d’ajudes 
econòmiques urgents i com la de subvencions a entitats d’interès social que moltes vegades o casi sempre supleixen la 
feina que haurien de fer les administracions, davallen en 100.000 euros. Contesti a aquesta pregunta. Contesti a 
aquesta pregunta. Contesti la pregunta de per què la partida d’ajudes econòmiques urgents l’any passat va ser molt 
més gran, o se va agafar molt més doblers, del que enguany se pressuposta. Contesti, com ho faran. Com ho faran? 
Aquests pressuposts són uns pressuposts de dèficit social, de dèficit social. Volen contenir una cosa que és 
incontenible si no s’apliquen solucions i les solucions passen per connectar Benestar Social amb el Palma Habitada, el 
que abans significava l’objecte del Palma Habitada que era tenir habitatges que no estaven en el mercat especulatiu, 
ara Palma Habitada s’ha de transformar en un recurs social. I vostès el que fan, contesti per què Palma Habitada passa 
de 854 a 730 pisos com a banc d’habitatges públics i el Servei d’Acollida Municipal passa de més de 300 usuaris a més 
de 500 usuaris. I me digui vostè o li demani a la senyora Ferriol que val un usuari del Servei d’Acollida Municipal cada 
mes. I si fan comptes, si fan comptes, possiblement, sabria vostè que és molt més barat apostar pel Palma Habitada 
que tenir 500 usuaris en el Servei d’Acollida Municipal que molts d’ells estan derivats a hostals. Molts d’ells estan 



 
 

derivats a hostals. Contesti a aquestes preguntes, que aquestes preguntes són d’interès general per la ciutadania 
perquè de cada vegada hi ha més gent que no té ingressos, de cada vegada els aturats són de més llarga durada, de 
cada vegada han acabat la seva prestació. Contesti a tota aquesta gent, el per què de totes aquestes qüestions i 
després reflexioni i digui si aquests pressuposts són, veritablement, una resposta per tota aquesta gent. Contesti a 
això, són preguntes simples, de números. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. Mirin, quan hi ha un canvi de Govern, hi ha competències que passen de l’Àrea de Serveis Socials a altres 
àrees com és el tema d’immigració, com és el tema també dels centres culturals que abans estaven a l’Àrea Social i 
que ara no hi són. Quan hi ha temes que assumeix el Govern, amb una coherència política de la senyora Fernández, hi 
ha poca gent que hagi defensat el mateix quan està a nivell municipal i després quan passa al Govern, fa el que estava 
demanant al Govern, això no sol passar molt sovint. Per tant, per poder comparar en el 2013 s’ha de reduir totes 
aquestes partides i és d’aquí que surt l’increment del 5%, ja el hi he dit totes aquestes partides que hi ha. Clar, si 
vostès diuen no és que davallen sense fer aquests ajusts, vostès estan distorsionant la realitat, però això deim que 
s’incrementen. Jo li he sentit, senyor Noguera, que diu que les ajudes econòmiques urgents passen, no, canvien de 
nom, cobertura de necessitats bàsiques, això és ver. I passa de 2,3 milions d’euros d’aportació municipal a 3,9 milions 
d’euros d’aportació municipal, si això no és donar resposta al que veim que estar passant a la nostra ciutat. Aquest 
increment mai s’ha fet a un Ajuntament, mai. Si no se vol posar en valor això. Jo sé, miri, és complicat presentar una 
alternativa a aquests pressuposts i els hi vull reconèixer, no és fàcil perquè el pressupost està molt ajustat en despeses 
que tots hi estam d’acord, per això vostès no troben a les esmenes parcials partides per rebaixar i s’han d’inventar, bé 
que de la capitalitat que vingui un altre de defora i mos ho arregli. No, ja mos arreglam amb el que tenim nosaltres, 
pel tema de la capitalitat que planteja. Lo del tema de l’IBI, ja li he dit a la senyora Truyol, és un canvi de cromos. És un 
canvi, vostès diuen d’incrementar aquí per baixar, no per incrementar el pressupost d’ingressos. I, miri, jo crec que ja 
ni tampoc amb el Partit Socialista, jo que vostès diguin que rebaixar la dotació de l’electricitat quan hi ha un informe 
de l’interventor que diu que, a pesar de tot aquest doblers que estam posant, està ajustat. L’interventor diu que..., és 
ver que hi ha hagut molt de debat per saber que aquesta és la xifra que havíem de posar, jo ha estat lo darrer que he 
posat en el pressupost, lo darrer, primer hem posat tot, els 3,9 milions d’euros, tot, Son Moix, tot, i lo darrer perquè 
és important no traslladar al govern que vingui darrera un marró. És que això no se fa, és un tema de lleialtat, vostè 
xerrava de qualitat democràtica, és un tema de qualitat democràtica. Això de passar marrons en el govern que vingui 
darrera, no. Segurament no sé qui serà el govern el pròxims 4 anys però se trobarà amb una factura elèctrica molt 
més baixa i serà gràcies al sacrifici que farà aquest govern a un any de les eleccions, això no passa en política 
normalment i, és ver, senyor Noguera, és ver. Miri, hem tingut el Batle que havia de menester aquest Ajuntament per 
posar ordre, punt. Un altre Batle, malament fos del PP, estaria demanant al regidor d’Hisenda més festes, més 
inversions, més propaganda. Gràcies.” 

 
TERCER BLOC 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Jo també intentaré començar a aclarir algunes qüestions que està exposant el senyor Martínez abans d’entrar en 
matèria de l’esmena parcial. Nosaltres el tema de la pujada del tipus diferencial de l’IBI, el que hem plantejat 
d’increment de l’IBI en aquest pressupost com esmena són 2,3 milions, perquè tenim en compte el que vostè diu que, 
evidentment, nosaltres estam proposant rebaixar l’IBI a la ciutadania en general. Nosaltres amb la proposta que feim 
augmentaríem en molt més de 2,3 milions la recaptació, pujant el tipus diferenciat per les grans superfícies 
comercials, hoteleres, centres sanitaris privats, etc, del 0,7 a 1,1 incrementaríem en molt més de 2,3 milions, el que 
passa és que tenim en compta el que vostè diu que nosaltres també proposam, simultàniament, rebaixar aquest 14% 
que s’ha pujat a la ciutadania l’IBI durant aquesta legislatura. Per tant, això ho tenim en compte, nosaltres procuram 
sempre a les nostres propostes que estiguin ben estructurades i argumentades i que siguin viables. Per tant, això 
contestat. Després, el tema dels pressuposts participatius, el context ha canviat respecte als altres anys, jo els hi he dit 
en el principi, si no són conscients del divorci que hi ha actualment entre ciutadania i política, institucions, si no són 
conscients d’això, el Batle a vegades ho diu, pareix que sí que n’és conscient però després a l’hora de fer pressuposts 
actuam a l’antiga, parafrasejant en el senyor Martínez, actuam com sempre. Actuam com sempre a l’hora d’actualitzar 
els pressuposts, tancats en un despatx, intentant així establir què retallam d’aquí, què pujam allà. Però sense que la 
ciutadania participi en cap mesura d’això. Per tant, seguim fent, i pareix que no són conscients d’això, efectivament, el 
pressupost participatiu fa temps que se planteja, nosaltres, evidentment, també tenim la responsabilitat que tenim, 



 
 

perquè tenim la quota de poder que tenim, som una força política fina ara petita, per ara petita, i per tant, podem 
incidir en el que podem incidir en les institucions, però a lo millor això està començant a canviar. A lo millor sí que 
veurà pressuposts participatius aviat en aquest Ajuntament, amb vostès zero de pressuposts participatius. Zero, quan 
el divorci entre política i ciutadania és majúscul. Després també me diu... Hem retallat d’altres partides, no domés mos 
basam en situar la factura de l’electricitat en cost real del servei, no només. I, per tant, estam en contra d’assumir els 
endarreriments que és el que vostès estan pressupostant. Nosaltres mantenim el cost real del servei, però també hem 
retallat d’altres partides, de subministraments varis, d’estudis i treballs tècnics, del contracte de seguretat de 
l’Ajuntament, en policies en segona activitat, coses que fa temps, estalvis en telefonia, coses que fa temps que 
plantegem. No mos pot dir que mos basam domés en les nostres esmenes per rebatre el que han exposat ara el 
senyor Noguera, la senyora Truyol, en lo de l’electricitat i l’IBI. Escolti, la nostra alternativa és rigorosa i seriosa i surten 
els números els hi miri com els hi miri. Per tant, això d’obviar el debat, això d’obviar el debat que ha fet amb els meus 
companys i que farà, segurament, en el que li pugui dir, de mobilitat sostenible i d’urbanisme, no és de rebut. No és 
de rebut tenint en compte quins són els paràmetres de presentació de les nostres esmenes. Què feim nosaltres en 
temes de mobilitat? Evidentment, pujar l’aportació a l’EMT que els retalls són evidents en quant a supressió de línies, 
disminució de freqüències, s’ha reconegut que hi ha 20 xofers menys, evidentment, és perquè tenim menys busos 
circulant, s’està retallant l’EMT. Evidentment, tots els ciutadans ho saben, s’ha anunciat públicament, no pot dir que 
no senyor Vallejo. Per tant, nosaltres proposam augmentar l’aportació a l’EMT. També proposam augmentar, en 
capitalitat, la inversió per adquirir nous busos, evidentment, una inversió bàsica, urgent, perentòria per mantenir un 
bon servei de transport públic, esper que el senyor Vallejo estigui content amb aquesta proposta. M’imagin que no 
estarà tant amb la resposta a la votació que haurà després, que ell mateix votarà en contra del que imagin que li 
agradaria, però bé. I també, evidentment, per ampliar la xarxa de carrils bici i estacions de Bici Palma, això també 
pensam que una ciutat que se vol adaptar a temps de crisi energètica és una inversió que és bàsica. I, a més, també 
invertim en I+D+I i en dinamització econòmica. I després també en temes urbanístics plantejam, evidentment, el tema 
del Palma Habitada que ja ha plantejat el senyor Noguera, prioritzar despesa aquí vol dir poder treure a circulació 
molts d’habitatges que actualment estan buits. També podríem garantir als propietaris d’aquest immobles la garantia 
dels desperfectes que puguin causar els inquilins que, ara mateix, l’Ajuntament no ho està garantint. Per tant, no 
estam propiciant, no estam prioritzant que molt d’habitatges surtin. I després també proposam micro inversions a 
barris, invertir en patrimoni degradat, per fer més atractiva la ciutat i també en zones degradades en edificis. Hi ha 
d’haver doblers i aquests doblers han de venir de la llei de capitalitat que tampoc no empram tot el que mos 
correspon per llei, entenem la situació, entenem que el Govern fa... Gràcies.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. Senyor Verger, miri, els pressuposts participatius són de cada dia. Cada dia que se reuneixen els diferents 
regidors amb els ciutadans o el Batle quan surt per les barriades li fan arribar. Li fan arribar, no fa falta fer 
convocatòries aquí, li fan arribar el que creuen. Sap el que li deien la majoria que no incrementessin els impostos. Això 
és la gran majoria, més participatius que aquests, que no incrementessin els impostos. Què significa no incrementar 
els impostos? Que no podem pujar despeses, senyor Verger. Que no podem pujar despeses. Vostè està dient tota una 
sèrie de despeses que nosaltres estam a favor, inclús, nosaltres empram els instruments, quan mos els posen, quan 
mos posen damunt la taula qualque instrument, per exemple, tema de transport públic, ho dic perquè MÉS ha votat 
en contra dos pics, del tema del mecanisme de pagament a proveïdors i jo crec que no ha entès molt bé el que 
significava aquest mecanisme de pagament  proveïdors i que era un bon instrument que donava el Govern. Vostè sap 
que l’EMT va tenir uns dèficits acumulats molt importants, estava en situació de quebra l’EMT quan vàrem arribar i 
nosaltres, gràcies al mecanisme de pagament a proveïdors, li vàrem fer una injecció de capital de 7 milions d’euros, 7 
o 8 milions d’euros, 8 milions d’euros eren. De 8 milions d’euros que estan dins els 72, perquè eren dèficits antics. 
Vostè me podria haver dir, no, vostè no està d’acord, era l’única manera sense fer retalls en el pressupost corrent i, 
per tant, serveis municipals, era una manera que nosaltres vàrem trobar de passar de que estigués en quebra a que 
estigués sanejada. Bé, enguany en aprovar injectar 3 milions d’euros a l’EMT, també avui amb el mecanisme, aquests 
27 milions d’euros, d’aquests n’hi ha 3 que van al transport públic, per tant, el mecanisme de pagament a proveïdors, 
això que vostès se queixen tant, 10 milions d’euros han anat directament a transport públic. Està a favor o en contra, 
perquè vostè ha votat en contra. Vostè me dirà, no, és que jo estic en contra de tot. Està a favor o en contra d’haver 
incrementat, en aquest incrementarem un 15% en el 2013 l’aportació perquè hem trobat amb aquest instrument una 
oportunitat per fer-ho. Perquè hi apostam pel transport públic, si les despeses que vostè està dient, senyor Verger, no 
mos planteja cap problema ideològic, les gastaria, estarien dins un pressupost municipal. Del que mos tocava avui 
discutir realment, ho dic perquè ja estam acabant les esmenes parcials de MÉS, és vostès amb un acte de sinceritat, 
senyor Verger, el pressupost del 2014 és millor que el del 2013. Ho digui, me diu, no és que és insuficient, ja serà el del 



 
 

2015 millor que el del 2014, però veient les altres administracions, el pressupost del 2014 és millor que el del 2013. 
Incorpora, pràcticament, miri si no un 100%, un 80% del que mos varen demanar en el pressupost del 2013 i està 
incorporat. Està a favor o no d’obrir Son Moix? Un pic que havíem donat cobertura a tot això va ser quan , en el final 
vàrem posar, perquè s’ha de posar, feim nosaltres el sacrifici, sí. Li reconec feim nosaltres el sacrifici per mirar de 
treure una licitació per mirar de rebaixar la factura de l’electricitat, no per la pròxima legislatura, ja per sempre, ho 
entén? Per sempre. Feim nosaltres l’esforç, sí. Ja vàrem dir que no estàvem aquí per plorar, estàvem per donar 
solucions i aquest és un clar exemple de que donam aquestes solucions. Dir-li que vull posar en valor que vostès no 
hagin criticat que no féssim retallades per incloure el 100% de la factura d’electricitat en el pressuposts del 2012 i 
2013, ho vull posar en valor perquè el Grup Municipal Socialista ho està criticant, però jo vull posar en valor que 
vostès no ho hagin criticat. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Miri, avui no hem aprovat 3 milions d’euros més per l’EMT, hem aprovat aportar 3 milions 
d’euros de la subvenció a l’EMT. Ho vol dir que si hi havia 20 milions en rebrà 23 enguany? És això el que ha firmat? És 
una pregunta directa, crec que afecta aquí. M’ho podrà contestar? Si n’hi havia previst 20 en el pressupost en rebrà 
23? O simplement li transferirem el que li devíem? Miri, la gran perversió d’aquest pressupost és que vostè, 
demagògicament, com sempre, ha dit que havíem de pagar GESA perquè sinó, fins i tot, perillaven les nòmines, 
escolti, pressupostar una quantitat no vol dir pagar, això ja li vaig dir, de fet, TIRME, sap quantes factures de TIRME 
d’enguany hem pagat? A TIRME hi ha 22 milions d’euros a pressupost, gastam 22 milions d’euros, justs, més o manco, 
no hem pagat ni una, si no m’he errat. Si no m’he errat, que avui dematí ho he vist, d’enguany no hem pagat cap 
encara. I hi ha tota la despesa, és dir, el fet de que pressupostin 9 milions d’euros no mos garanteix que vostè pagui a 
temps a GESA. És més mos garanteix, casi casi el contrari, perquè no ho fa. No ho fa. Per tant, escolti, de Bici Palma 
sempre ha estat pressupostat al SMAP, no estava aquí però estava al SMAP, una empresa que, per cert, la vàrem 
trobar quebrada i la vàrem deixar en beneficis. S’obliden d’aquest petit detall. D’aquest petit detall s’obliden. La 
vàrem deixar en beneficis quan la vàrem trobar quebrada i amb un munt de deutes. També s’obliden de dir que quan 
vàrem adjudicar el concurs hi havia aparellat 8 mesos de manteniment de les bicicletes, per tant, tampoc nosaltres 
estàvem obligats a pressupostar per mantenir-les, perquè era una part dels concurs, això s’obliden. Quan parlen de 
despeses que s’hauran de fer, vostè creu que 3 milions d’euros, condicionats d’expropiacions bastaran per l’any que 
ve, aquesta no importa ni me contesti, senyor Martínez, ho deix així a l’aire. No caurà cap sentència d’aquestes que 
tenim, que és un arma de Damocles, una espasa de Damocles que tenim des de fa anys, aquesta sí que no és cosa 
seva, però escolti, 3 milions d’euros i, a més, condicionats a un endeutament que no mos donaran l’autorització. L’any 
passar i l’altre no havia ni un euro en el pressupost, i vostè s’excusa o s’escuda en un informe d’Intervenció. I els altres 
anys per què el vàrem aprovar? Era obligació, jo li deia, mos ho poden impugnar, i no mos varen impugnar perquè 
qualcú no se va entemar perquè si s’hagués entemut mos haguessin impugnat i mos haguessin tomat. Nosaltres en 
aquestes també donarem suport a aquestes esmenes de MÉS. Gràcies.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Per intentar rebatre algunes coses que se diuen que són incertes. Ho ha dit el senyor Martínez que l’operació de 
pagament a proveïdors encara no està repercutint dins els comptes d’aquest Ajuntament quan és erroni, de la 
primera operació enguany ja hi ha computats una sèrie de milions que s’han de tornar, d’aquella primera operació de 
l’any passat. Per tant, això completament incert. Segueix amb les seves explicacions, segueix manifestant el seu 
desconeixement absolut del que són els pressuposts participatius. Diu que el Batle va pels barris i li van dient coses i 
això se va incorporant en els pressuposts. Escolti, per favor, per favor, estam xerrant d’un mecanisme que té, complex, 
que està procedimentat, que està protocol·litzat i, evidentment, és una altra cosa. No és que el Batle se dediqui a anar 
pels barris i li diguin que aquesta farola està espenyada i se contempli en els pressuposts de l’any que ve, això no són 
pressuposts participatius. Pressuposts participatius, evidentment, hi ha d’haver una participació real d’entitats, de 
ciutadans, s’han de reunir, s’han de veure quines són les xifres, magnituds globals, a partir d’aquí s’han d’establir uns 
sistemes de votació i queda determinat quines són les prioritats per la gent, no me digui que vostès fan pressuposts 
participatius perquè el Batle i els regidors de districte van pels districtes a veure amem, això no és una explicació gaire 
seriosa. Me diu que els pressuposts d’enguany són millors, escolti, és cert, estan rectificant alguns retalls brutals dels 
primers anys, alguns eh? Els treballadors interins d’escoletes segueixen en el carrer, aquests ja els hem perdut, 
aquests ja veuríem en quina situació personal estan. Igual que els orientadors laborals que vostès han acomiadat. 
Igual que treballadors socials que tampoc no han tornat. O sigui, tota aquesta gent ha quedat en el camí. Palma 
habitada amb retalls també, amb una rebaixa del que ha estat la borsa de vivendes destinada. Tot això ja ho hem 



 
 

deixat pel camí. Què ara estan rectificant parcialment? I ara el senyor Valls després de veure el desastre que s’ha 
consolidat al Palma Habitada ha pitjat per tenir algun centenars de mils d’euros més i poder sortir, més o manco, de la 
situació? Escolti, sí, per això són millors i els hem d’aplaudir? Escolti, nosaltres des del primer dia que el senyor Valls va 
dir, retallaré això a Palma Habitada perquè ara, tanmateix, els preus dels lloguers ja han baixat i nosaltres no fa falta 
que facem això, li vàrem dir s’equivoca senyor Valls, s’equivoca el Grup Municipal del PP. Des del minut 1 que el 
senyor Valls va anunciar això, ja fa més d’un any. Ara que estan rectificant parcialment, els hem d’aplaudir? Escolti, fa 
un any que ho anam dient que això s’ha de rectificar. Què s’ha rectificat parcialment, és una bona notícia? Escolti, 
m’imagin que seria pitjor que encara haguessin retallat més, clar que sí, però això me vol dir que són millors. Però bé, 
venim d’uns retalls brutals que no s’han solventat amb els pressuposts d’enguany, s’han rectificat algunes coses 
parcialment. Això és cert. I després que la partida que més s’ha incrementat és la de, evidentment, amb aquests 18 
milions que han anat posant, alguns van a Son Moix, algunes partides adequades, però la partida més important va a 
prioritzar el pagament a les elèctriques, cosa que, evidentment, no compartim. Gràcies.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Senyor Verger jo, clar, ho vaig explicar a un Plenari que aplicàvem ja part dels 101 milions d’euros, comptablement 
l’aplicàvem ja en el 6 milions d’euros que s’amortitzen el pròxim any. Feim l’aplicació, se’n recorda que va passar 11,4 
milions d’euros. Feim aquesta aplicació. Si no haguéssim hagut de sanejar en 72 milions d’euros, factures de l’anterior 
legislatura, els 101 milions d’euros serien, única i exclusivament, una operació de tresoreria que no afectaria per res a 
les despeses municipals. Aquesta és la realitat, però hi ha 72 milions d’euros que se varen gastar per damunt del que 
se va ingressar i aquests 72 milions d’euros, òbviament, era un deute comercial sense pressupost. I aquests 72 milions 
d’euros, gràcies al mecanisme de pagament a proveïdors que menys mal que el varen treure sinó no sé com ho 
haguéssim fet, jo els hi he de ser sincer, se’n recorden quan deia lo del abisme, era abans que traguessin el 
mecanisme de pagament a proveïdors. Jo vaig veure el llum, vaig veure el llum. Sinó 72 milions d’euros, vostès saben 
perfectament perquè coneixen el pressupost, el pressupost més baix que era el del 2012, l’havíem d’aprovar amb un 
superàvit de 72 milions d’euros. Era impossible. Era impossible fer-ho, ningú. Qualsevol aquests economistes Nobels i 
tal vénen aquí i els hi diuen han de rebaixar 72, escolti, no, no hi eren. Per tant, el que nosaltres vàrem demanar al 
Govern de l’Estat, vostès quan critiquen tant del Govern de l’Estat, han pres mesures que als ajuntaments mos han 
anat molt bé. I no entenc perquè estan en contra del mecanisme de pagament a proveïdors, perquè si estiguessin 
governant era el que estarien demanant, que si vostès arriben a un Govern nou i arriben amb 72 milions d’euros de 
dèficits acumulats, que han de pagar i han de aplicar a pressupost. Per tant, no entenc. Agraeix que ho digui perquè és 
la realitat, el pressupost del 2014 és millor que el del 2013, ho és, en l’entorn que tenim podem estar contents. Podem 
estar contents, hem incrementat els ingressos sense incrementar la pressió fiscal, li seré sincer senyor Verger, si vostè 
fa 2 anys m’hagués dit que estaríem amb un pressupost com el que estam aprovant o proposant aprovar avui, fa 2 
anys, li hagués dit vostè és molt optimista. Li he de ser sincer. Incrementar un pressupost, els ingressos, sense 
incrementar pressió fiscal, jo no ho veia perquè era un moment de gran davallada dels ingressos tributaris en general. 
Jo, senyor Alcover, no sé si vostè me demana tant perquè després no xerra, si no xerra li contest ara. A les esmenes 
parcials tornarà a xerrar? Només un pic, ara l’entenc, ara l’entenc. És que m’ho ha de dir abans, jo m’hagués callat 
home, si domés li deixen xerrar un pic el seu grup, bé, si és així ara li contest cosetes. Bé, ja he acabat, me sap greu, no 
me deixa el Batle, això s’avisa. Esto se avisa.” 
 
ESMENES PARCIALS GRUP PSIB-PSOE 
 
PRIMER BLOC 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Miri, senyor Martínez, el primer que va dir que hauria un superàvit d’escàndol el mateix dia 
que el Batle va dir als funcionaris que era injust però necessari la retallada de paga extra va ser aquest senyor, vaig ser 
jo, qui parla, jo. Un mes després vostè deia que hauria un dèficit de 28 milions. Se’n recorda d’això? Se’n recorda? 
Quan mos hem de creure? Quan mos hem de creure? Quan el Batle diu que el superàvit és fictici o quan empram 
aquest superàvit per generar crèdit per pagar als bancs? Quan els mos hem de creure? Resposta, mai. Aquí plantejam 
4 esmenes relacionades amb l’activitat econòmica. Miri, li vaig dir a la Comissió, els pressuposts de l’Ajuntament de 
Palma per 2014, i crec que, fins i tot, vostès podrien estar d’acord, havien de tenir 3 característiques bàsiques: Pal·liar 
el patiment de la gent que ho passa malament, dinamització econòmica i ocupació. Podem estar d’acord amb això. No 
ho hem discutit i no m’ho diu, vull suposa que també està d’acord perquè crec que és de sentit comú. Baixa 2 milions 



 
 

d’euros per Benestar Social. Tenim unes inversions pròpies, senyor Martínez, amb un pressupost de 380 milions 
d’euros, ha plantejat unes inversions pròpies no condicionades de 2 milions d’euros, un 0,57, visca la dinamització 
econòmica. En fèieu bandera, en feien bandera vostès a campanya electoral. 2 milions d’euros d’inversions pròpies no 
condicionades, pot fer la suma que jo l’he feta, me puc haver equivocat però no ho crec. Per ocupació, baixa, baixa el 
pressupost d’ocupació, de programes per fomentar l’ocupació. Com és possible, com és possible i vostè diu que és 
millor que l’any passat? Segurament perquè domés podia millorar perquè era tan dolent que amb 18 milions d’euros 
més, home, per GESA segur que és millor el d’enguany, sense dubte. Li proposam una major dotació a Palma Activa 
per crear aquestes polítiques d’ocupació, estic convençut de que amb la despesa no hi podrien estar en contra. La 
partida de subvencions d’interès general, ho ha dit el senyor Noguera, està vinculada i la suma baixa 100.000 euros. 
Vostès què han fet, la demagògia de posar-la a la partida que més discurs els hi donava, subvencions..., l’altra, ajudes 
econòmiques urgents. Per tant, la suma 100.000 euros menys. Enguany han dit que han estalviat una convocatòria? I 
que s’han estalviat doblers de subvencions d’interès general? Amb el trile aquest que han fet amb les subvencions 
nominatives, al final, el que han fet ha estat deixar entitats que feien una tasca imprescindible en aquestes altures de 
la crisi, imprescindible, les han deixades sense subvenció. Aquest ha estat el resum de la seva gran gestió. Ha estat 
aquest. La Fundació de Turisme, molt bé, li varen donar suport de tot d’una, però la dotem econòmicament que és qui 
mos ha de treure una mica del pou en el que estam. I és possible, qualque dia m’escoltarà, és possible que ara 
tinguem un punt afegit que, segurament, no hi han pensat, és possible que ara incrementem la desestacionalització de 
Palma en l’hivern. Per què? Igual que en l’estiu mos hem aprofitat de que els països diguem àrabs tenen més 
dificultats i això ha fet que molts de turistes hagin vingut aquí, és possible que ara que Madrid està com està, molts 
venguin aquí. A lo millor, ho podríem aprofitar. Però si no hi posam qualque recurs, difícilment ho farem. Per cert, 
convindria fer-se una passejadeta per veure com està Madrid després de 20 anys, perdoni, després de no sé quans de 
mesos d’una Batlessa del seu partit, fantàstic. Finalment, una que ja és un clàssic, que és la llei de Capitalitat, que és 
fer evident el que perdem amb la seva política, senyor Isern, perquè vostè perdona, perdona la llei de Capitalitat, un 
dret legal que té aquest Ajuntament, vostè està per defensar els interessos d’aquest Ajuntament i dels seus ciutadans, 
no els interessos del PP, que és el partit que el va posar aquí. Bé, no sé qui el va posar aquí, perdoni. Però està per 
defensar els interessos dels ciutadans i com que teníem 25 milions d’euros, legalment un dret, per inversions en 
aquesta ciutat, això seria una mesura de dinamització econòmica, per això presentam aquesta esmena. Per això, 
entenem que milloraria moltíssim, ara aquesta vegada sí, aquests pressuposts. Gràcies.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. Senyor Alcover, jo vull començar demanant, i que consti en acta, disculpes no sabia que domés anava a 
intervenir un pic i per això, clar, jo demanava una qüestió d’ordre. Bé, senyor Alcover, hem de ser seriosos i rigorosos, 
quan un pressupost fa la diferència entre ingressos i despeses, i hi ha unes despeses que ha de finançar amb 
endeutament això és el dèficit. El dèficit que se finança amb endeutament, no amb ingressos corrents, això és dèficit. 
Per això, vostè se’n recorda quan me deia, Alcover afirma que el PP miente y cifra el déficit de Cort en menos de 5 
millones, això era de maig del 2010, és el dèficit del 2009. 2009 vostès varen fer una nota de premsa que diu, 
l’Ajuntament liquida el pressupost del 2009 amb menys d’un milió d’euros de dèficit, se va oblidar de posar que en 
aquest menys d’un milió havien d’afegir els 40 milions d’euros que havien demanat de deute. Perquè el dèficit real 
eren 41 milions d’euros. Mentint a la gent, mentint a la gent, senyor Alcover, això és un nota de premsa. I vostè deia 
després de demanar un préstec de 40 milions d’euros diu, aquesta és una situació de pràcticament equilibri 
pressupostari, pràcticament. Demanar 40 milions d’euros per finançar, és d’equilibri pressupostari, no, punyetes, és 
un dèficit, que els dèficits en el final se tradueixen en deute públic. Per això, nosaltres miram de no gastar per damunt 
del que ingressam. I si demanam algo de préstec, és ver, vostè me diu només demanen 5 milions d’euros. Hem sentit 
també la senyora Calvo xerrant de polítiques d’inversió, mirin, vostès varen tenir pressuposts per invertir però bé 
entre el Pla E i la Capitalitat, maldement després la llevessin en el Govern, varen tenir molts, pues escoltin, expliqui’m 
com després de fer aquesta inversió de casi 200 milions d’euros, l’Ajuntament de Palma vàrem passar de tenir 15.000 
aturats de mitja a Palma a tenir més de 35.000, més de 35.000, després d’aquest...L’únic que varen fer vostès. Sí varen 
pagar moltes hores extres als funcionaris, això va anar bé, els hi he de reconèixer. Varen donar solucions? Sí, però 
varen endeutar el país en el pitjor moment, vostès saben que jo segut aquí sempre vaig criticar que el Pla E no era una 
bona solució perquè qui mos havia estat finançant la festa al sector privat, no públic, havien estat fons d’inversió 
estrangers, per tant, incrementàvem el risc de dependre de l’exterior i, clar, quan mos va venir la crisi financera, ja 
teníem una crisi interna econòmica, però quan mos va venir la crisi financera exterior és quan se va complicar 
moltíssim. I nosaltres hem mirat de gestionar amb aquesta complicació. Mirin, un tema, l’Ajuntament què ha de fer? 
Dinamitzar, vostè xerra de dinamitzar l’economia, no és gastar més, és no pujar els impostos. En el debat de les 
ordenances fiscals, amb el senyor Verger no perquè deia que no els hi volia baixar, volia pujar altres, però vostè vàrem 



 
 

quedar d’acord de mirar de baixar en 15 milions d’euros els impostos als ciutadans de Palma. Perquè és a on nosaltres 
estam còmodes, és ver, som liberals. Anem a xerrar de a on traiem els 15 milions d’euros de despeses, però han de ser 
despeses efectives, no dir que no la dotam pressupostàriament. Home, dos informes seguits de l’interventor avisant 
que no estam posant tot els doblers de subministres. Mirin, si vingués qualcú aquí, qualcú de Harvard o algo així i li 
diguéssim vostè ara sabrà les diferències entre neoliberalisme i la neosocialdemocràcia o la neo jo que sé, pagar o no 
pagar les factures del llum, jo crec que se torbaria 30 segons en aixecar-se i partir perquè això no és un debat 
ideològic, estaran d’acord amb jo que no és un debat ideològic. El debat ideològic sí que és ser un govern serio o no, 
això si que ho és. Sí, passar marrons a altres governs o assumir-los un mateix. Torn a repetir, qualsevol Batle populista 
a l’antiga, sigui del PP, del PSOE, del PSM, si veia al regidor d’Hisenda i li diu escolta no fa falta que pugis impostos i 
tindràs 18 milions d’euros més, vamos es que aplaude con las orejas el concejal de Hacienda, clar que sí, clar que sí. I 
faria política a l’antiga, el que vostès estan demanant. Política a l’antiga. Anem a ser seriosos, basta de deixar 
herències a governs futurs, basta de deixar herències a governs futurs. Miri, jo sé que m’ha fet mil preguntes, clar, ha 
aprofitat a fer-me. Senyora Calvo, vostè, no sé qui ha dit que baixàvem les subvencions en Serveis Socials, no, canviam 
de subvencions a contractes, regularitzem un tema que la Intervenció deia que no se podia fer amb subvencions. Sí, 
senyora Calvo, hi ha un tema, i ja acabant, dos segons, senyora Calvo, vostè demanava quan estava aquí asseguda, ara 
ja m’imagin perquè era, que el senyor Bauzá havia d’incrementar els impostos als rics, als que tenien major patrimoni, 
però vostè aquí sempre ha defensat tot el contrari, l’únic que ho ha defensat i ha recolzat decisions ha estat MÉS, però 
vostès amb el tipus diferencial sempre hi han estat en contra. Perquè jo he sentit dir que havíem incrementat un 20%, 
un 20% hem incrementat als que tenen molt de patrimoni. El senyor Verger mos demanava més. No a la gent normal. 
Moltes gràcies.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Simplement, el senyor Martínez, clar, se posa a argumentar i, clar, acaba duent el tema a uns terrenys que, la veritat, 
convindria que no s’hagués excedit tant amb l’argumentació. Ha arribat a dir que el tema d’un govern rigorós o no 
rigorós és una qüestió ideològica, jo no sé quina ideologia devia tenir el PP ha l’època del senyor Matas, perquè un 
govern que va deixar... En rigor, m’imagin que no s’atrevirà a sostenir que el Govern Matas va ser un govern en rigor i 
que això és una qüestió ideològica, si vol li faig l’enumeració de qüestions que va deixar en herència, aquesta gran 
herència que de vegades vostè també reivindica, de Son Espases, de Palma Arena, de Metro, per no dir coses que 
encara són més feixugues. També argumenta el tema de la festa i que el Pla E i que se va malbaratar doblers públics 
en aquell moment, escolti, m’ho deia ara el senyor Hila, m’ho recordava, domés amb el doblers de Bankia, del rescat 
de Bankia, 20.000 milions d’euros, això ja és el doble del que se va destinar al Pla E. Per tant, alerta i, evidentment, la 
decisió de rescatar Bankia està clar qui l’ha presa, hi havia altres opcions, havia alternatives també. Però la decisió que 
s’ha presa de rescatar-la amb el doble del que va costar el Pla E, per tant, això sí que és una festa, el tema del rescat 
als bancs i, sobretot, el que varen generar els banc a aquella època, allò sí que era una festa. O la festa de les 
elèctriques també, això sí que és una altra festa, una festa d’abús als drets dels ciutadans com a consumidors, com a 
ciutadans inclús, perquè és tot un gran abús. Per tant, alerta amb les argumentacions perquè, evidentment, si mos 
remontam i començam a atribuir responsabilitats a aquestes festes i a aquests governs rigorosos que deixen a governs 
que vénen qüestions al aire, la veritat és que hauríem d’anar un poquet més alerta a l’hora d’argumentar tot això. 
Gràcies.” 
 
Sr. Alcover Ordinas (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Gijón. Miri, no està bé utilitzar als funcionaris com a escuts protectors i vostè ho fa. Vostè utilitza la 
Intervenció d’aquesta casa com a escut protector. Aquest informe del dèficit del 2009, senyor Martínez, allà a on havia 
un milió, també hi havia la firma de l’interventor devora. S’oblida de dir-ho, però també hi era. Miri, vol que parlem 
d’herències, anem a parlar d’herències, el senyor Verger ha dit l’herència d’en Matas, bona herència, la de València 
per qui vengui després millor que ni la comentem, no li pareix? La de Madrid, tampoc. Vostès han doblat el deute, avui 
o ahir, el Banc Central Europeu renyava a Alemanya perquè tenia un superàvit massa excessiu, sap quina és la 
conseqüència d’això? La conseqüència a mig termini, que pujaran els tipus d’interès. Pujaran els tipus d’interès, qui 
vengui després a aquest Ajuntament, qui vengui després ho passarà molt malament perquè no tindrà manera de 
pagar aquest increment dels interessos. Vostès han doblat el deute, però la factura la pagarà un altre perquè s’han 
endeutat amb períodes de carència i quan s’hagi de pagar, vostès gasten els 8,5 milions més 2 d’interessos del Govern 
Balear, per cert, encara no m’ha dir a quina partida era del pressupost del Govern Balear, encara no me l’ha dita, qui 
hagi de pagar aquesta factura, això serà una herència, senyor Martínez, i no el que mos vàrem trobar nosaltres amb 
100 milions compromesos i sense pressupostar, això serà una herència. El senyor Verger li ha parlat de Bankia, també 



 
 

podríem parlar de Bancaja, 44.000 milions d’euros, eren poc sospitosos de gestió socialista, senyor Martínez, eren poc 
sospitosos de gestió socialista. València i Madrid, molt poc sospitosos. Per cert, com me pot dir que vostès se senten 
còmodes baixant els imposts, si tota la vida els han pujat, si tota la vida els han pujat. Vostè era aquí la legislatura 
passada quan el que li parla cada Plenari, per a què constés en acta, cada Plenari, pot triar l’acta que vulgui, deia que 
el PP de Calvià, de Marratxí allà a on el senyor Batle era en Bauzá, de Marratxí, de Llucmajor, de Ses Salines, etc, etc, 
havien incrementat, havien doblat els imposts. Per què menteixen? Per què diuen que els hi agrada baixar els 
imposts? També tenien les inversions del Pla E a Calvià i va doblar els imposts, el senyor Bauzá a Marratxí va 
incrementar l’IBI un 148% en una legislatura i van dient que els hi agrada baixar els imposts, què els hi agrada 
dinamitzar l’economia, dos milions d’euros d’inversions pròpies sense condicionar, dos milions a un pressupost de 
380, si ho arribam a fer nosaltres vostès mos haguessin dit de tot, mos haguessin dit de tot, perquè és una barbaritat, 
senyor Martínez. Això a qualsevol manual li diran això és el darrer que s’ha de fer, això és el darrer que s’ha de fer. 
Vostè que deia de Harvard i, perdoni, com que ja acab, vull acabar amb la impresió que m’ha fet després d’escoltar-lo 
aquí i a la Comissió de Comptes, a mi me recorda una frase que deia en Pedro Ruíz fa devers 20 anys, que era un 
humorista, que deia, me recorda a això aquests pressuposts, que deia, señor todo lo hiciste perfecto pero conmigo te 
excediste. Això me recorda vostè, senyor Martínez, perquè el carrer no, la plaça de Cort s’ha de començar a dir Julio 
Martínez. Gràcies.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. Senyor Alcover, vostè me va faltar al respecte a la Comissió, se’n recorda? Sí, vostè va dir, i l’haurem de 
posar un carrer. Faltant al respecte. I jo he fet molt més que molta altra gent que està en el seu bàndol. Per tant, era 
en resposta a la seva pregunta. Miri, ja estic cansat de sempre els 80 milions d’euros, els famosos 80 milions d’euros 
que vostè diu que no són compromesos, són d’expropiacions, sí ho tinc aquí, Diari de Palma, un tal Josep Capó, un tal 
Josep Capó posava això: Entre los 80 millones se incluyen, 35 de expropiaciones. Ara en tenim 85 més o manco, jo no 
els he posats a les xifres que li he donat al senyor Verger. Després me xerra de l’aportació al Palau de Congressos, 
vostès varen pagar 1 o 2 milions d’euros però encara hi són les aportacions, aquests 15 milions d’euros que se va fer 
un plurianual, però vostè diu, jo no els hi estic posant. Perquè he de recordar que havia 90 milions d’euros de 
finançament privat i se varen passar a finançament públic compromesos i no els hi vàrem decidir nosaltres, va ser a 
proposta seva. De la Façana Marítima, no me faci xerrar de la Façana Marítima la quantitat de milions d’euros 
compromesos per vostès amb tot canvi, sí, Mapfre, lo de Mapfre, lo de Mapfre. No, no, però vostè aquí no està posant 
cap dèficit pressupostari de l’Ajuntament, vostè diu compromesos que s’han de pagar en un futur, jo no els hi he 
tingut en compta en el que estàvem dient. Posa a l’EMT..., 4 milions d’euros, 7 milions, bé no era per dèficit, que havia 
un compromís d’aportar quan se pogués aportar, no sé de quant era, vostè diu 4 milions d’euros de l’EMT, vostè no 
està xerrant en cap moment del dèficit pressupostari perquè vostè va rebre un pressupost amb superàvit i se gestiona 
de manera diferent. I rebent un pressupost amb superàvit va incrementar la taxa de fems un 40% en 2 anys, l’IBI un 
16%, no me xerri del tema de l’EMT dels bitllets als residents que els hi varen pegar un clau, un increment d’un 46%, 
un 46%, amb superàvit el pressupost. Després mos deixen el pastís aquest de 72 milions d’euros que s’havien gastat, 
no compromesos, en les factures, no 72 milions d’euros d’expropiacions i tal. Jo les expropiacions no les he dites 
quantes mos varen deixar. Sí record que el primer pressupost del 2012 de l’únic que se preocupava era de que 
faltaven les expropiacions i per què faltaven les expropiacions, per què faltaven en el del 2011. Les expropiacions 
vostè no les va posar en el 2011, tot el que me va dir que eren uns pressuposts il·legals, la seva pròrroga era il·legal. 
Nosaltres que vàrem fer, pues miri, innovar, imaginar, vàrem crear una operació, vàrem treure 12 milions d’euros en 
l’operació de fusió de dues empreses, mos va permetre pagar totes les sentències amb expropiacions sense fer 
retallades. Jo no sé si estarà bé, jo no sé si he de menester un carrer o no, perquè no som jo que ha aconseguit això, ja 
li vaig dir que la diferència entre vostè i jo és la persona que se seu aquí, jo tinc un tio serio i vostè tenia a n’Aina 
Calvo.” 
 
SEGON BLOC 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. La diferència entre vostès i nosaltres és que aquest augment dels impostos, que a vegades s’ha 
de fer, pues per ventura és per connectar als ciutadans amb el seu hospital de referència, augmentar línies 
d’autobusos i freqüències, vostès aquest increment ho dediquen a les elèctriques i als bancs. La passada legislatura 
l’Ajuntament de Palma en compliment amb les competències atorgades per la llei de la dependència de l’any 2006, va 
construir i planificar 5 centres de dia a la nostra cuitat, en total oferíem 720 places. Vostès renuncien a aquestes 



 
 

competències, aquí tenim també a la regidora i consellera d’Afers Socials del Govern de les Illes Balears in pectore i 
molt ocupada amb les seves tasques de govern segons podem veure que podrà també, si vol, intervenir o comentar el 
tema perquè el que és tracta és que transferim, donam aquestes competències que nosaltres teníem al Govern i, per 
això, se descapitalitza també l’Àrea de Benestar Social. Aquesta esmena va dirigida a conservar i preservar la feina i 
l’aposta feta pels més vulnerables la passada legislatura per un govern de progrés. I, en aquest moment, el que tenim 
és un centre de dia de Son Cladera acabat i tancat i un altre a Son Ximelis a mig fer i, realment, això els ciutadans i 
ciutadanes de Palma són els que surten desfavorits d’aquest problema perquè si s’havia planificat, com l’obtenció 
primària de salut, unes zones d’influència, unes zones bàsiques de llei de dependència a la nostra ciutat i en uns barris, 
en concret, que podien ser beneficiats i els seus residents, ara mos trobam que qualsevol resident a l’illa de Mallorca, 
a Marratxí, a Calvià, a Bunyola o Llucmajor podrà accedir a aquestes places de centre de dia que se varen fer en 
pressupostos d’aquest ajuntament. En quant a la lluita contra la droga, reclamam l’exercici, també, de les seves 
competències en prevenció en matèria de drogodependència, fonamentalment, a dins l’àmbit comunitari. No només 
se tracta de fiar-ho tot a la iniciativa privada, sense ànim de lucre que, a més a més, també li retallen les subvencions, 
hi ha un retallada a l’Àrea de Benestar Social i també l’Àrea nominada de Sanitat des de l’any 2012 no dona cap tipus 
de subvenció respecte a prevenció i drogodependència. Per tant, ens sembla inacceptable que s’elimini aquesta, 
també, dotació econòmica del Servei de Transport de Discapacitats perquè mos diuen que ho assumirà el Consell de 
Mallorca i, la veritat, és que mos quedam molt preocupats perquè això coincideix amb un bloqueig pressupostari i del 
deute que té el Govern de les Illes Balears cap el Consell de Mallorca. Per tant, no tenim garanties que el Consell de 
Mallorca pugui assumir el Servei de Transport per Discapacitats. I una altra cessió d’aquestes competències és la que 
fa l’Ajuntament de Palma al Govern, i la seva eliminació del pressupost, en relació a l’Oficina d’Atenció a la 
Immigració, en un moment en què l’índex de pobresa augmenta un 18,5% i què feim, trenquem aquesta feina de 
proximitat que es venia realitzant i que els ajuntaments fan molt bé, perquè ja tenen aquesta xarxa des de fa molts 
d’anys. I l’única crec, si no me corregeixen, que s’ha aprovat és el traspassar el pressupost dels horts urbans de l’Àrea 
de Benestar Social a l’Àrea d’Infraestructures perquè realment són els funcionaris d’aquest Departament que varen 
engegar aquest projecte la passada legislatura i que nosaltres sospitam que només el que se pretenia era engreixar el 
pressupost de Benestar Social una vegada rebaixen el pressupost d’aquesta àrea en 2 milions d’euros. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. Senyora Sánchez, com a mínim estarà contenta perquè una de les seves esmenes, la que va presentar vostè 
en el pressupost del 2013 que era que els centres culturals sortissin de Serveis Socials ha vist que li hem fet cas, ara 
està a Participació. Però clar, això li permet dir a vostè que davalla el pressuposts de Serveis Socials que era el que jo li 
vaig dir fa un any, que hi ha certs moviments que si els hi feim, i els feim cas, vostès després diuen que davalla el 
pressupost de Serveis Socials. Jo vull posar en valor, ho he dit abans en petit, la coherència en política que no se sol 
donar molt, quan un canvia, passa d’estar a l’Ajuntament a anar al Govern, la senyora Fernández a l’Ajuntament de 
Palma mos ha fet un gran favor assumint els centres de dia, el Govern Balear assumint el que és l’oficina de l’OFIM, 
clar, i això venien subvencionades i, per tant, per treure els números de Serveis Socials s’han d’ajustar perquè sinó 
comparam, ja sap allò de les pomes i taronges, clar, fa que distorsionem la interpretació que feim dels números. I amb 
números la metodologia és molt important per saber que comparem dues coses iguals, i en aquest cas Serveis Socials 
s’incrementa un 5%. Però és que, a més, l’Àrea de Serveis Socials era una Àrea que tenia despeses molt 
condicionades, molt condicionades, li hem rebaixat un 71% les despeses condicionades, per tant, se les gastaran si 
després no arriba els doblers l’haurem de treure d’un altre lloc. Però ja se les poden gastar des del dia 1 de gener i, en 
canvi, abans havien d’esperar que se firmés el conveni o se firmés el que s’hagués de firmar per poder fer aquestes 
despeses. És ver que en aquesta legislatura hem fet un gran esforç, hem fet retallades a totes les àrees menys al 
pressupost de Serveis Socials i, de vegades, jo els hi trob molt incòmodes perquè no hem fet retallades al pressupost 
de Serveis Socials. Hem hagut de posar 4 milions d’euros més del que vostès varen posar a l’any 2010, 4 milions 
d’euros més, que abans eren a Cultura, eren a Joventut, eren a Educació, és ver, però la prioritat que va voler marcar 
aquest Govern era que, maldement Madrid no enviés els doblers, volíem mantenir la dotació pressupostària i vàrem 
haver de posar de tributs municipals. En general, senyora Sánchez, li dic el mateix que li he dit als regidors de MÉS, 
vostès quan plantegen el tema de despesa a nosaltres no mos genera cap tipus de rebuig, l’únic és que, clar, els 
ingressos són els que són i les propostes que vostès fan no són de davallada de despeses, ho saben, això de dir deixar 
de dotar en una despesa que ningú dirà res. Nosaltres hem limitat i no m’ha quedat clar si vostès igual que el Grup 
MÉS no ho critiquen això, de que no haguéssim dotat el 100% de la partida d’electricitat el 2012 i el 2013, perquè jo 
he sentit crítiques, a part del senyor Alcover i també algo, amb manco intensitat, per part de la senyora Calvo, però no 
m’ha quedat clar si a vostès els hi ha parescut bé que no féssim les retallades que és el que mos estan demanant pel 



 
 

2014, perquè clar, o ho critiquen o no ho critiquen. O ho critiquen o no ho critiquen. Per tant, nosaltres no li podem 
donar suport a les propostes que vostès presenten. Gràcies.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Amem, senyor Martínez, vostè no pot desvincular les partides d’ajudes econòmiques urgents amb les de subvencions 
a entitats socials perquè en el 2013 quan se va acabar la partida d’ajudes econòmiques urgents, varen començar a 
agafar doblers de la partida de subvencions a entitats socials. I no digui mentides que ha pujat una partida, ha de dir 
com queda la suma de les dues, i la suma de les dues diu que enguany hi ha 100.000 euros menys. I aquesta és la 
realitat i és la realitat que mos varen dir a la Comissió, a part dels 400.000 euros que no han gastat. Parlant de festes i 
parlant d’elèctriques, faci una reflexió, li dic un parell de noms, José María Aznar, ENDESA, Elena Salgado, ENDESA, 
Luis de Guindos, ENDESA, Cristóbal Montoro, ABENGOA, Pedro Solbes, ENEL, José Folgado, Red Eléctrica, José Luís 
Olivas, IBERDROLA, Ángel Acebes, IBERDROLA, Leopoldo Calvo Sotelo, FENOSA, Pío Cabanillas, ENDESA, Manuel 
Marín, IBERDROLA, Josep Borrell, ABENGOA, aquesta gent ha cobrat o està cobrant sous milionaris de les elèctriques, 
sous milionaris de les elèctriques. I el que estam fent és mantenir una altra vegada els privilegis d’uns pocs a costa dels 
ciutadans que contínuament mos pugen la factura de la llum i això és una injustícia. Polítics que han decidit que se 
privatitzen sectors després passen a treballar als consells d’administració o com assessors cobrant milions i milions 
d’euros. I qui ho paga això? Ho pagam tots els ciutadans, menys demagògia quan parlem de les festes, menys 
demagògia quan parlam de les festes perquè vostès són protagonistes de les festes. Protagonistes. A lo millor no 
vostès físicament però al seu partit n’hi ha molts que són molt responsables en la dictadura de les elèctriques i en la 
pujada tarifària als ciutadans. Ho tingui en compte.” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Bé, veig que vostè senyor Martínez, que té una ingente tarea perquè ha de defensar totes les 
esmenes, m’ha fet una rèplica molt a nivell general, no ha entrat dins el fons de les nostres esmenes, les que presenta 
el partit PSIB-PSOE, el Grup Municipal. Realment, nosaltres farem una mica de visionaris veient el que passa amb 
aquest traspàs de competències. Això no és, ni més ni manco, que el resultat de la reforma de les administracions 
locals i és que vostès diuen, no, és que és millor que aquestes competències les tingui el Govern, obrim la porta a les 
privatitzacions que és a on realment està el negoci i és l’origen d’aquesta crisi, fer negoci amb l’Estat de Benestar, el 
que teníem fa uns anys i que poquet a poquet anem perdent. I què passa que si nosaltres deim, no, i la faran de la 
mateixa manera, nosaltres no mos creim que el Govern de les Illes Balear pugui fer la mateixa feina de proximitat amb 
la mateixa xarxa d’infraestructures, els mateixos recursos humans i la mateixa dedicació econòmica i dotació 
econòmica que fan les administracions locals i que, en aquest moment, també feia l’Ajuntament de Palma. Aleshores, 
nosaltres, la nostra previsió, per desgràcia, és que d’aquí a un any que ja parlarem del darrer pressupost d’aquesta 
legislatura haurem de fer balanç i haurem de fer una lectura, i jo crec que la lectura no serà positiva perquè mos 
trobarem a uns ciutadans i ciutadanes més vulnerables d’aquesta ciutat amb menys, amb menys assistència, amb 
menys suport de la seva administració local que, en aquest moment, atenia totes les seves demandes. Per tant, el 
panorama no és bo, no és bo d’aquest Ajuntament, no és bo d’aquest país, fins que canviem moltes coses i nosaltres 
som els actors principals, des de la política, per canviar aquestes regles del joc que mos estan duent als països del sud 
d’Europa a un empobriment de la nostra societat. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies. Senyora Sánchez, jo pensava que agrairia aquest canvi que era el que vostè havia proposat en el debat de 
pressuposts de l’any passat, se veu que li costa que li facem cas. Miri, jo crec que cada administració ha de fer la seva 
competència, sap, i me crida l’atenció que vostès ara adoptin aquesta postura amb aquestes esmenes perquè he de 
recordar que quan la senyora Calvo anava a la FEMP defensava un finançament just i aclarir el tema de les 
competències. I, per tant, si les competències no són nostres i el finançament ho té la Comunitat Autònoma lo normal 
és que ho facin ells. Perquè nosaltres quan anam a reivindicar a Madrid millores de finançament local a jo me deien el 
mateix que segur que els hi deien a vostès, si el senyor Alcover també hi anava per allà per reivindicar, escolti, vostè 
faci el que són competències seves, deixi de fer competències que no són seves, que és el que solen dir. És dir, vostès 
doblers tenen, el que passa és que volen fer coses que no són competències seves i, per tant, per això la reforma local 
és molt important. Mirin, vostès quan comparen, senyor Noguera, li he dit que antes havia temes que se feien a través 
de subvencions que s’han de fer a través de contractes, per tant, en lloc d’estar en un capítol 4, ha d’estar en un 
capítol 2. Després, ha hagut canvis a la Regidoria, hi ha 320.000 euros de subvencions que estaven a Serveis Socials 



 
 

que ara són a l’Àrea d’Educació, perquè són del tema de les subvencions de les persones majors, perquè antes tenien 
la mateixa competència. Clar, això d’estar jugant amb les xifres si no se saben, vostè arriba a conclusions, ja li dic, 
mesclant taronges amb pomes i és per això que fa aquestes interpretacions que no són correctes. Vostè quan diu, ara 
ha vingut aquí a donar-nos que és que volem ficar lo d’ENDESA perquè lis paguin les dietes a tots aquests, miri, si 
mantenim la situació actual, pagam més a ENDESA perquè mos fan el recàrrec del 20% i, a més, no obrim al mercat 
lliure perquè les elèctriques que no tenen tots aquests càrrecs que ha dit vostè se puguin presentar. És necessari per 
treure la licitació, li dic per si no era a la Comissió, per treure la licitació s’ha de tenir la dotació pressupostària, ho diu 
la llei, per fer la tramitació s’ha de tenir la dotació pressupostària i, per això, feim aquest esforç. Per pagar menys a les 
elèctriques, que li quedi clar, per pagar menys a tots aquests que ha dit vostès, trauran doblers d’un altre, de 
l’Ajuntament de Palma a partir del 2015, 2016, 2017, 2018, 2020, 2021, 2022, 2023, no. Ara si feim el que vostès estan 
dient aquí, que no traiem el concurs de licitació, això vol dir que continuarem pagant un recàrrec d’un 20% més a tots 
aquests senyors que vostè diu. Jo no tinc cap interès, ells no m’han fet cap favor, li he de dir, jo no tinc cap interès, jo 
defens les comptes municipals de l’Ajuntament i vull rebaixar la factura a ENDESA i dir-los que la factura se va 
incrementar molt amb un govern d’esquerres, que vostès, el PSM, indirectament recolzaven que és quan se va 
eliminar la tarifa nocturna, i no va ser un govern del PP que ho va fer. Moltes gràcies.” 
 
TERCER BLOC 
 
Sra. González Carrasco (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. El grupo de enmiendas que presento a este Plenario está organizado en 5 bloques 
relativos a la lucha contra la pobreza y la exclusión social, relativo también a la educación y a cultura. Ya se ha dicho en 
este Plenario pero creo y me veo también en el compromiso moral de decirlo, estos presupuestos, señor Alcalde, 
suponen un apagón social. Los presupuestos del Bienestar Social han bajado casi 2 millones de euros, se cede la 
gestión de 4 centros de día, de la Oficina de Inmigración, al Govern Balear y se rompe el principio de proximidad que 
mantiene los servicios que se dan desde nuestro ayuntamiento. Además, se abre la puerta a la privatización que lleva 
consigo la reforma de la ley de la reforma local. Ustedes aglutinan programas sociales que venían realizándose en un 
contrato marco socio educativo y en este aglutinamiento que hacen le dan menos dotación presupuestaria, lo 
convierten en un cajón de sastre donde disimular los recortes sociales que están llevando a cabo. Además, han 
reconocido que en este 2013, por motivos económicos, no habrá convocatoria de subvenciones para las entidades del 
ámbito social que trabajan desde siempre y para el 2014 disminuyen esta partida considerablemente. Y todo esto 
sucede mientras el índice de pobreza en nuestra comunidad sube. El 18% de nuestra población vive por debajo del 
umbral de la pobreza, los parados de larga duración representan ya el 32% y casi 100.000 personas no reciben ningún 
tipo de prestación. Los últimos informes que han presentado diversas entidades han puesto de manifiesto que la 
realidad social continúa marcada por una crisis económica persistente y traumática para muchas familias y personas 
de nuestra ciudad. Por esto, más que nunca es necesario que nuestra ciudad, que nuestro ayuntamiento refuerce 
todas aquellas partidas destinadas a paliar los efectos de la crisis en los colectivos más vulnerables. Y hay que crear 
partidas nuevas que nos permitan establecer un plan de acción específico que pueda dar respuesta a esta situación. 
Desde el ámbito europeo se están planteando nuevas de trabajar para dar respuesta a problemáticas de carácter 
multidimensional como es el caso de la pobreza y de la exclusión social, el trabajo social comunitario parte de estos 
planteamientos transversales que, a veces, no son específicos del propio trabajo social, como son la escolarización, la 
inserción laboral, la salud, el medio ambiente, la vivienda, el urbanismo, la seguridad ciudadana, etc. Esta percepción 
multidimensional nos conduce a abordar acciones que busquen un proceso de concentración sobre los agentes 
sociales públicos y privados que intervienen en nuestro territorio. Por eso, el parternariado es, en el ámbito local, es 
clave para favorecer la corresponsabilidad, la participación, la integración de acciones para abordar problemáticas 
sociales multidimensionales. Los programas de parternariado implican una mayor coordinación de recursos y, por 
tanto, más rentabilidad, creemos que estos nuevos planteamientos deben ser adoptados por el Área de Servicios 
Sociales de Palma con el objetivo de luchar contra la pobreza y la exclusión social en el ámbito familiar, con las familias 
que tienen menores de edad. Por otra parte, tenemos en el ámbito educativo las necesidades de mantenimiento y 
reparación de nuestros edificios escolares que es una de las competencias propias del Ayuntamiento en las que no se 
debe escatimar recursos. El año pasado ya ustedes bajaron un millón de euros y nosotros lo que proponemos es que 
se retorne, que vuelvan a incrementar esta partida o estas partidas de mantenimiento y reparaciones para atender a 
las necesidades que continuamente se presentan en los colegios de primaria. También es muy importante que haya 
unas partidas suficientes para reforzar las ayudas a las AMIPAS por todo el tema de la conciliación familiar, las 
escuelas d’estiu, les escoles de vacances, todas las actividades que las AMIPAS llevan a cabo para dar soporte a las 
familias fuera del horario lectivo. Por otra parte, también tenemos los programas socio educativos destinados a 



 
 

compensar las diferencias en cuanto a la igualdad de oportunidades de nuestros niños y niñas y de nuestros jóvenes, 
se han de preservar no se han de recortar y también proponemos que se aumenten los programas ALTER y PISE. Y, por 
último, tenemos en el ámbito de la cultura, la actual coyuntura de crisis precisamente plantea una mayor necesidad, 
sí, acabo ya, de ayudas y de apoyo a las entidades y a los artistas en todos los procesos creativos y, por eso, también 
presentamos propuestas de incrementar y crear partidas en este sentido. Gracias.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Señora González yo, claro, cuando la oigo hablar de las partidas de gasto no estamos en contra, es lo mismo, yo 
siento repetirme y no estaré mucho más tiempo para repetirme. Aquí el problema es saber como hay que gastarlo y 
usted hace unas propuestas muy similares a las que ya ha defendido el señor Alcover y ha defendido la señora 
Sánchez. Muchas gracias.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS): 
 
“Sí, la veritat, és que estam d’acord amb totes les esmenes que planteja el Grup Socialista. I és vera que és important 
xerrar de pressupostos participatius. Xerrar de pressuposts participatius i explicar-li al senyor Martínez el què són els 
pressuposts participatius. Veritablement, perdre dos minuts i mig de forma inútil però crec que és necessari que tot 
això quedi en acta. Uns pressuposts participatius, senyor Martínez, és un procés pautat en el qual ciutadans, entitats i 
societat civil conformen un grup motor que, en certa manera..., no escolta, però bé, jo li diré, en certa manera, 
redacten un auto reglament. Un auto reglament que aquest auto reglament el que fa és definir en quant a normes, 
pautes, tot el procés, de quines partides d’inversió surten, quina quantitat, com han d’anar les votacions, de quina 
forma se plantegen el pressuposts participatius. Després de que s’aprova aquest auto reglament, s’hauria d’aprovar 
en el Plenari, comencen les assemblees de ciutadans pautades per aquest reglament, però aquestes assemblees el 
que fan és presentar i decidir quines són les propostes prioritàries per la ciutat. Una vegada que ja hi ha unes 
propostes seleccionades, aquestes propostes passen per un informe tècnic, propostes que siguin viables 
veritablement i que s’adaptin un poc al que necessita aquesta ciutat. Una vegada han passat per l’informe tècnic, 
aquestes propostes surten reflectides en un document final que se diu Document Final de Pressupost Participatiu en 
el qual se connecta el dret a decidir de les persones per destinar allà a on vulguin els diners dels seus impostos de 
forma col·lectiva. I això és un procés participatiu, això és un pressupost participatiu, tot el que vostè ha dit és incultura 
i ignorància. No ho sap, ni ho sabrà mai perquè vostè, vostè és l’antítesi de connectar la participació ciutadana amb la 
presa de decisions polítiques. I li he explicat el que és un pressupost participatiu, no és que ho digui jo, és que està 
pautat, de totes les iniciatives a l’Estat que han dut pressuposts participatius han seguit aquesta dinàmica. Moltes 
gràcies.” 
 
Sra. González Carrasco (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies, senyor Batle. Señor Martínez, yo entiendo que usted toda su exposición con respecto al pago de las 
facturas de la electricidad y del ahorro que vamos a tener el 20%, evidentemente todo eso, racionalmente, no tiene 
nada que discutir más allá de que son 9 millones que, seguramente, a GESA ENDESA se le puede llegar a negociar de 
alguna manera e igual con 7 o con 6 se consigue el mismo objetivo. Y no se deja a tantas necesidades urgentes 
actuales y que no pueden esperar porque son necesidades del día a día, de las familias para comprar los libros de los 
niños, para poder ir al comedor escolar, para tantas y tantas cosas que son del día a día y que no suponen, no suponen 
en la macro cantidad o la macro economía que usted plantea, y mucho menos para una eléctrica como puede ser 
GESA ENDESA, cantidades que supongan digamos una variación o un desvío del objetivo que usted está planteando, 
muy legítimo, de bajar los intereses de demora. Es, las cantidades en comparación y esto es lo que la ciudadanía 
tampoco va a entender, comparar las cantidades enormes que se le pagan a las eléctricas y a los bancos, cuando las 
necesidades de la ciudadanía son mucho menores en cantidad pero mucho más importantes y mucho más urgentes. Y 
es ahí donde hay que priorizar y donde políticamente hay que tomar una postura. Gracias.”  
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Señora González, yo lo del tema de poner o no poner la dotación presupuestaria correcta en suministros que es…, 
claro, hacer enmiendas diciendo no dote el 100% de suministros, esto es muy fácil. Se lo quiero decir, hacer una 
enmienda así, no lo digo por usted, lo digo porque esto es muy fácil porque no tiene coste político y tal. Con la ley de 
morosidad, me faltaba decirles algo, pero con la ley de morosidad que se ha aprobado ENDESA va a ir directamente a 



 
 

Madrid a decirle que le pague con los fondos de participación en tributos del Estado que son los que nosotros 
utilizamos, principalmente, para pagar las nóminas, las nuestras también. Imagínese que un mes coge y no llega el 
fondo y no podemos pagar las nóminas, a quien le echarán las culpas, no la asumirá usted señora González, ni el señor 
Alcover, ni el señor Verger, ni el señor Noguera, dirán que es incapacidad de este gobierno. Dirán que es incapacidad 
de este gobierno. Por tanto, la situación del 2014 no es para nada la del 2012 y 2013 que, por cierto, es algo que 
nosotros no hemos hecho, no hemos dotado el 100% para evitar esto que usted está diciendo, lo hemos hecho, lo que 
no entiendo es porque no lo ponen en valor, es decir, oiga, estamos de acuerdo que durante dos años ustedes no lo 
hayan puesto todo, ahora sin hacer recortes, hemos sacado 18 millones, hemos puesto todo lo que políticamente 
discutimos aquí hace un año, lo hemos incorporado en el presupuesto desde el principio. Estoy hablando de la 
Sinfónica, educación para adultos, etc, desde el principio. Bici Palma, abrimos Son Moix, damos mucho de las áreas 
que ustedes…, hemos dado algo más de dinero, no sé si la mayor alegría, no, pero algo más de dinero a las áreas. Es 
mejor presupuesto, pero hay que rebajar ya la factura de electricidad de una vez por todas. ¿Es verdad que nosotros 
hacemos el sacrificio y otros vendrán y les irá muy bien porque no tendrán que consignar tanto dinero? Es verdad. Lo 
que no entiendo es porque ustedes critican que seamos rigurosos y serios en esto de dotar presupuestariamente, me 
cuesta entenderlo. Senyor Noguera quan un ha de recórrer als insults per argumentar s’autodefineix a si mateix, ho 
dic perquè vostè està molt avesat a insultar quan no té arguments i donant lliçons, ja li dic, les lliçons varen tenir 4 
anys i varen suspendre les lliçons. Vostès varen tenir 4 anys, sí, vostè, PSM, estava governant aquí. El tema, no ho dic 
per vostè, dic els seus, els seus, MÉS, estava vostè després va venir però estava a Cultura tampoc no és un tema d’una 
situació personal, a pesar que el senyor Verger se volia pujar al trenecito del senyor Alcover de xerrar de temes que no 
toquen quan s’està xerrant, no, perquè antes vostè volia xerrar d’altres temes, de rigorositat, senyor Verger, com que 
vostè està per..., vostè personalment, vostè a jo m’ha de xerrar d’altra gent, però vostè personalment se puja al 
trenecito aquest de mirar de desviar l’atenció del que estam xerrant. Yo, señora González, le sigo diciendo, los gastos 
bien pero… Gràcies.” 
 
QUART BLOC 
 
Sra. Garví Blázquez (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Yo, sinceramente, no sabía como empezar mi intervención pero, desde luego, no me extraña 
que los ciudadanos se alejen cada vez más de sus representantes y que la gente o los ciudadanos no vengan ya ni al 
Pleno de Presupuestos sino que los pocos que vienen se vayan. Porque las cifras son cifras y los números a mí me han 
enseñado que son números y nunca son interpretables y, por tanto, me cuesta mucho pensar que si una cifra es 
mayor que otra en unos documentos que tenemos en los que hay lo que figura en el 2013 y lo que figura en el 2014, y 
eso es mayor o menor, que según los socialistas o la gente de MÉS haya una interpretación y según la suya haya otra 
eso no puede cuadrar nunca y, por eso, la gente no entiende nada. Usted decía que no puede hacer un presupuesto 
mejor y que entiende que nosotros seamos incapaces de encontrar propuestas y yo le digo que se pueden hacer 
presupuestos muy diferentes porque hay márgenes y hay directrices y hay posibilidades. Y concretándolo en mi área, 
pues de nada sirven las grandes proclamas, los grandes acuerdos que hay plenarios, casi me atrevería a decir que las 
noticias que van saliendo semanalmente respecto a las líneas estratégicas de las distintas áreas, en particular, de 
Urbanismo y Vivienda y de Movilidad, si después llegamos a los presupuestos y eso que debería estar subrayado en 
negrita no se ve. Y yo no lo veo, y le soy muy sincera, no lo entiendo. Y no entiendo este debate, en los términos en los 
que se produce porque se supone que deberíamos ser los primeros enterados, interesados en saber cuales son las 
líneas maestras del presupuesto y a mí me cuesta leer la negrita. Lo único que me ha quedado claro es que hay 9 
millones que van a las eléctricas y que, quizás, eso era subsanable y que podría haber otras prioridades. Urbanismo y 
Vivienda tienen, en este caso, un Patronato Municipal que ha ocupado gran parte de los Plenarios de este Consistorio 
y, además, ha habido acuerdos unánimes, unánimes, porque yo creo que todos estamos por la labor y somos 
plenamente conscientes de que da igual que no se pueda pagar la factura de la luz porque es que hay mucha gente 
que no la puede pagar porque no tiene ni casa, entonces es que estamos a años luz, yo siento que estamos a años luz. 
Nuestras propuestas eran muy concretas, respecto al Patronato de la Vivienda no se puede hablar de recuperación de 
Palma Habitada, yo se lo dije, claro que ha mejorado el presupuesto de las áreas respecto a 2013, como no va a 
mejorar si antes no había nada, pero no nos tenemos que conformar con que se hayan maquillado las cifras y que 
haya una pequeña mención al tema de Palma Habitada. Palma Habitada en números significa que ustedes han 
incrementado 60.000 euros esa partida, con 60.000 euros, señor Martínez, no vamos a ninguna parte con el programa 
de Palma Habitada. Las subvenciones a alquileres respecto al año 2013 se han incrementado en 60.000 euros y eso no 
es recuperar Palma Habitada, ni apostar por Palma Habitada. Nuestra propuesta era muy fácil, necesitamos subir esas 
ayudas hasta los 300.000 euros para el programa concreto de Palma Habitada. Pero Palma Habitada, señor Martínez, 



 
 

que usted sabe de números y a mí me gustaría que quien lo está llevando que es el señor Valls o la señora Fernández, 
la gente que está realmente ahí batallando en Bienestar Social y en Urbanismo fueran los que tuvieran la voz, es que 
es del todo infumable que con 60.000 euros podamos aplicar todo lo que este Pleno ha aprobado por unanimidad, es 
que es imposible, es que estamos mintiendo, es que se está mintiendo. Nuestra propuesta en Habitatge era 
incrementar a los 300.000 euros el tema de Palma Habitada, que es un programa dentro del Patronato, que pongamos 
en mayúsculas el Patronato porque es el Patronato quien está haciendo ese esfuerzo. Que hemos creado una Oficina 
de Intermediación Hipotecaria, que se ha creado a propuesta de la oposición, que ustedes la han puesto en marcha y 
que nosotros estamos totalmente de acuerdo, pero que no sirve para nada porque no tiene recursos, no tiene 
recursos. Y no los tiene y acabamos de aprobar hace unos días que vamos a intermediar no solo con la gente que 
necesite asesoramiento sino que, además, que la Oficina intermedie de alguna manera con las entidades bancarias y 
pedimos 100.000 euros para esa Oficina. Y pedimos una cosa muy importante, el programa de Palma Habitada no 
puede dar cobijo ni puede dar servicio a la gente desahuciada, porque la gente desahuciada no tiene 700 euros 
mínimos para poder acceder a ese programa y tiene que haber una partida específica, donde haya un 100% de 
subvención para realojos que esté suficientemente dotada. Yo sé que me paso de tiempo y tampoco me quiero 
alargar, Urbanismo tiene dos líneas, las ITE y el Plan General, pues dotémosla como se debe dotar para que esto 
funcione y lo demás es algo que yo, desde luego, no entiendo, me da la sensación de que muchos ciudadanos, como 
yo, tampoco.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Gràcies, senyor Batle. Señora Garví, es complicado hacer una enmienda porque hay que tener mucho valor político 
para pedir bajada de gastos cuando están tan ajustados en las diferentes áreas para decir, bueno, yo haría una cosa 
diferente a la que está haciendo el Gobierno de Mateo Isern, es muy complicado. No es un tema de incompetencia, es 
que no hay tanto margen, todo este margen que ustedes están diciendo no hay tanto margen. Si estamos 
manteniendo los servicios básicos de la ciudad, no hay tanto margen, por eso las enmiendas que están presentando. Y 
usted dice, bueno, no dote tanto de la factura de electricidad, ya lo hemos hecho en el 2012 y en el 2013, en cuanto 
hemos podido pues lo hemos puesto. Usted, claro, el debate no es el debate del gasto, yo no le voy a decir que estoy 
en contra de las propuestas de gasto que usted ha hecho porque no es verdad, no estoy en contra, se lo estoy 
repitiendo a todos. Las partidas de gasto que ustedes ponen sobre la mesa no estamos en contra, ahora, me dice, no, 
mire, deje de dotar el tema de la electricidad y endósele este marrón a los que vengan, seamos un gobierno del PP o 
sea un gobierno de lo que sea, los que vengan en la próxima legislatura. Pues no, no le endosamos un marrón, sino les 
damos una solución a un problema que tiene el Ayuntamiento, eso es lo que hacemos, es otra manera de gobernar. 
Ya lo hemos dicho, este Gobierno no está haciendo…, cuando antes el señor Verger hacia referencia…, yo he hablado 
de políticos en general, he incluido al PP, he incluido al PP, muchos alcaldes o alcaldesas si el concejal, a un año de las 
elecciones, le dice tiene 18 millones, no diría a pues vamos a pagar, no, no lo diría, es verdad, no lo diría, hay que 
tener alguien con el perfil del señor Isern. Con otro, con otro, estaríamos gastando en todo esto que dicen ustedes, 
porque ustedes, claro, están aún con eso. Yo no les digo que intenten dar un paso para que haya un cierto oasis en 
Cort y que no solo sea el Equipo de Gobierno que quiera hacer una política que entendemos que es lo que están 
demandando los ciudadanos, los ciudadanos lo que no quieren es ver administraciones en situación de quiebra, no lo 
quieren ver y no quieren que les subamos los impuestos, no lo quieren. No lo quieren, esto es lo que nos están 
pidiendo los ciudadanos. Señora Garví, por tanto, la única…, el tema de los ingresos por sanciones que también la hizo 
en el anterior presupuesto, ya están en el presupuesto de ingresos, hay una estimación realizada por los técnicos del 
Departamento Financiero, fiscalizada por la Intervención Municipal y, por tanto, esto que usted propone aquí de 
incrementar, ojalá se incrementasen, pero no funciona exactamente así, sino que tiene que haber una estimación. 
Muchas gracias.” 
 
Sra. Garví Blázquez (Independent PSIB-PSOE): 
 
“Gracias, señor Alcalde. Yo lo vuelvo a repetir, señor Martínez, las negritas de los discursos, de las propuestas, de los 
acuerdos, no se leen en este presupuesto, yo no las veo. Y, le vuelvo a repetir, aquellas cosas y grandes acuerdos que 
se han aprobado en este Pleno, de mi área y de otras muchas, no están aquí. Y, por lo tanto, uno tiene que hacer 
autocrítica y tiene que asumir eso, la gente efectivamente no está para ver una administración quebrada y yo creo 
que no está para eso, pero la gente está, sobre todo, necesitada ahora mismo de comer, de tener una vivienda, un 
momento en que el Ayuntamiento tiene que estar ahí. Y esas negritas, como le digo, no están, aquí no estamos 
quebrando el Ayuntamiento con las propuestas del Grupo Socialista, aquí se está diciendo que se pueden hacer las 
cosas de otra manera, y que se pueden hacer de otra manera, y que son políticas diferentes, solo eso. Pero que sus 



 
 

negritas no se corresponden con sus discursos, los hechos no se corresponden con lo que está escrito ni con lo que se 
dice.” 
 
Sr. Martínez Galiano(PP): 
 
“No, nosotros mantener. Usted dice que hay otra política, yo no le estoy viendo que propuestas podemos votar, si 
hasta la Intervención Municipal dice que no se pueden votar, lo pone en su informe. Ya nos lo puso en la pasada, en el 
presupuesto del 2013, ya nos puso un aviso, una salvedad, oiga, son insuficientes, ahora ha dicho que son ajustadas, 
ya hemos…, pero en el presupuesto del 2013 el informe de la Intervención decían que eran insuficientes. Pero 
estamos abiertos a cualquier propuesta y le tengo que decir, vuelvo a decirle al señor Alcover y a usted, señora Calvo, 
què vostès en el debat del tema de les ordenances fiscals varen dir que volien rebaixar els tributs més del que havíem 
fet nosaltres, que l’IBI l’hem baixat pel 2013, vostès el volien baixar més i nosaltres estam d’acord en xerrar, però mos 
haurem de posar d’acord en despeses de veres, no en deixar de consignar un gasto, sinó despeses que no haurem de 
fer i en això ens hi trobaran i les podem pactar. I ja m’hagués agradat jo poder haver pactat les prioritats, amb el poc 
doblers que teníem, les prioritats amb tots els grups municipals, ja m’hagués agradat, perquè no hi ha tant de marge, 
no hi ha tant de marge, sí la decisió és mantenir els serveis bàsics de la ciutat, no hi ha tant de marge. Gràcies.”  
 
QUINT BLOC 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“En aquest bloc xerram de la dotació econòmica de l’Agència del Voluntariat en compliment amb l’acord adoptat el 
dia 31 de gener de 2013, per una àmplia majoria d’aquest Consistori, que xerra de garantir amb una dotació 
econòmica suficient el referent a les activitats que feia l’Agència del Voluntariat i que per conveni ho fa la Plataforma 
del Voluntariat. Realment, si aquí li dediquen zero euros, realment, entenem que no se compleix aquesta iniciativa de 
Plenari. En quant a Joventut, nosaltres esmenam que se mantingui el servei de colònies d’estiu municipal, molt ben 
valorat pels nostres conciutadans i el programa DINAMO, en comptes de pagar un 130% més que l’any 2013 a les 
elèctriques. I bé, i lo del defensor de la ciutadania, bé, destinar per segon any consecutiu 2.000 euros a l’oficina del 
defensor del ciutadà jo ho qualificaria d’impresentable i ofensiu, perquè és impensable que amb aquesta misèria una 
oficina i un defensor pugui desenvolupar la seva feina, malgrat no cobri un sou que també és discutible. No ja ni per 
anar en contra nacionals, ni per desplaçaments, ni per paper, ni per bolígrafs, i això demostra la seva insensibilitat 
amb aquest servei que neix de la llei de grans ciutats. Y en referencia a la enmienda a la sanidad, al Área de Sanidad y 
Mercados y Consumo, lo que nosotros pedimos es que se elimine de la partida presupuestaria los 155.000 euros que 
este Ayuntamiento durante el 2013 hasta el 2018 dará a la empresa privada que gestiona el Matadero ubicado en 
Mercapalma. Esta ayuda incumple el tratado de minimis de la Comunidad Europea del año 2006 y cabe recordar que 
las normativas europeas son de obligado cumplimiento. Nosotros desde el mes de agosto hemos solicitado al Servicio 
de Intervención y al Departamento, también, de Servicios Jurídicos un informe al respecto de la ayuda que vemos se 
acordó el día 31 de julio y que ayer, mismamente, día 13 de noviembre ustedes modificaron para aumentar, todavía si 
cabe, un poquito más a 1.625.000 euros la ayuda total que recibirá la empresa privada que gestiona el Matadero de 
Palma, si contamos la ayuda del Govern de les Illes Balears que viene a ser 200.000 euros y los 155.000 euros por 
parte del Ayuntamiento de Palma. Por tanto, nos parece temerario, irregular, que ustedes miren hacia otro lado 
cuando la normativa europea que cualquier ciudadano puede ver porque, realmente, siempre está muy bien 
sintetizada en Internet, podemos comprobar que esta ayuda no se puede dar. Por tanto, a mí me gustaría que en vez 
de que contestara o la señora Llobera o el señor Martínez a nuestras solicitudes reiteradas al Departamento de 
Intervención y al Departamento de Servicios Sociales, por favor, que contestaran estos órganos que son 
independientes, por tanto, también hago una súplica a la Secretaría General del Pleno para que tenga en cuenta 
nuestra reclamación y que ambos servicios de Intervención y de Servicios Jurídicos contesten a nuestras solicitudes de 
información y de informes porque, realmente, creemos que es un tema de mucha importancia que no solo 
compromete a esta legislatura sino que compromete a las legislaturas futuras hasta el 2018. Y aquí quien corre el 
riesgo es la empresa que cobra esta subvención porque, si la cobra y no la puede cobrar porque no se ajusta a esta 
normativa comunitaria, lo que va a pasar es que va a tener que devolver esta subvención y no querría yo estar en la 
piel del empresario que, realmente, en el 2015 o en el 2016 o el año que viene tenga que devolver 600 u 800.000 
euros de su bolsillo. Por tanto, les pido, por favor, que recapaciten porque yo creo que es un tema grave que sigan 
adelante con esta subvención. Muchas gracias.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 



 
 

 
“Senyora Sánchez, per anar amb el que encara no ha hagut debat, perquè tot l’altre de despesa és un poc repetir el 
mateix, no entenc l’interès que tenen el Grup Municipal Socialista en tancar l’Escorxador de Palma, no sé quina 
alternativa li diran als carnissers dels mercats municipals que són els que mos varen venir a veure per dir que no se 
tanqués l’Escorxador de Mercapalma. Jo li faig directament aquesta pregunta perquè el Grup Parlamentari, presidit 
per la senyora Armengol, diu que sí vol que l’Escorxador de Palma estigui obert i jo, clar, jo no sé a quin Grup Socialista 
fer cas, si al presidit per la senyora Calvo o al presidit per la senyora Armengol, per conèixer quina és la postura del 
Grup Municipal Socialista, però li faig, exactament, aquesta pregunta. Senyora Calvo, és un tema molt important, que 
hi ha els mercats municipals, hi ha els basteixedors i hi ha els ramaders, ramaders mallorquins que varen venir, jo els 
hi he de dir, tots dos ASAJA i Unió de Pagesos que s’han posat en contacte amb nosaltres perquè facem algo possible. 
L’únic que feim és una espècie d’externalització del servei, limitam l’exposició de doblers públic que antes vostès mos 
ho varen deixar amb unes pèrdues d’un milió d’euros a l’any, un milió d’euros a l’any i les hem reduïdes, l’exposició 
pública per part de l’Ajuntament, a 155.000 euros d’una competència que és municipal i el Govern posa 200.000 
euros. I no entenc perquè vostès, ja no sé quants de debats duim d’això perquè aquest també és de las natillas, 
repetimos, és que és el debat del tema però diguin exactament, diguin exactament, quin missatge li donam als 
carnissers de Palma, sobretot, als que estan en els mercats municipals i els hi farem arribar. És a dir, miri, el Grup 
Municipal Socialista troben que en lloc de menjar carn mallorquina s’ha de menjar carn de Castella i ja està, i ja els hi 
direm. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Verger Martínez (MÉS): 
 
“Simplement, per dir que mos abstindrem al tema aquest de la transferència a l’Escorxador.” 
 
Sra. Sánchez Muñoz (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias, señor Alcalde. Bueno, aquí continuamos con el mismo debate del año pasado, ya no se trata en cuanto a lo 
que nosotros prefiramos como grupo municipal, se trata de cumplir con la norma. Estamos en ese debate, no estamos 
en el debate que ya tuvimos el año pasado, ahora estamos en otro debate. En otro debate que se produce cuando 
analizamos la documentación que ustedes aprueban el 31 de julio de este año, y donde advertimos que incumple una 
normativa comunitaria que, ya digo, esto mismo voy a leer, ésta es la síntesis de esa normativa comunitaria: Ayuda de 
minimis, se ha actualizado porque a partir de ahora en adelante las ayudas inferiores a 200.000 euros se eximen de la 
obligación de notificación previa a la Comisión Europea, ayudas inferiores a 200.000 euros, estamos hablando de 
1.625.000 euros. Nosotros hacemos esta labor de fiscalización y de control del Equipo de Gobierno y les estamos 
advirtiendo, no lo hagan, no lo pueden hacer, tendrá consecuencias. Tendrá consecuencias incumplir una normativa 
europea porque están omitiendo de manera intencionada una normativa que es de obligado cumplimiento y, como 
mínimo, tienen que estudiar ese reglamento de ayudas por parte de las administraciones. Porque vamos a ir un 
poquito más lejos, y estoy leyendo una página que se llama Eurolegislación que cualquier ciudadano, en este 
momento, también puede leer, habla de ayudas transparentes, hay 4 ayudas transparentes, no me da tiempo, creo, a 
relatarlas aquí, y no se incluye una ayuda al sector ganadero de una comunidad autónoma o de una región europea, 
no se incluyen ayudas a sectores privados relacionados con la ganadería. Y luego habla, y luego habla de la 
cooperación de los países de la Unión Europea, dice así, los países de la Unión Europea, en el cual nos encontramos, 
deben cerciorarse de que el importe total de las ayudas concedidas a una empresa durante un período de 3 ejercicios 
fiscales y designadas como minimis no exceda de 200.000 euros, estamos hablando de 1.625.000 euros. La 
consecuencia de esta transferencia económica del año 2013 al año 2018 va a tener consecuencias para la actividad 
privada que va a tener que devolver, tanto porque el Gobierno de España se lo va a pedir como la Comisión Europea o 
la Unión Europea le va a tener que pedir que devuelva ese dinero. ¿Y de quién será la responsabilidad? Porque yo soy 
el empresario y digo, oiga, a mi me la han dado las administraciones, habrá que buscar responsables y eso es lo que 
habrá que hacer. Muchas gracias.” 
 
Sr. Martínez Galiano (PP): 
 
“Señora Sánchez, yo le he hecho una pregunta muy clara, no se preocupe de la normativa porque en su misma 
intervención me pide o nos pide, incumplir la ley de morosidad, en su misma intervención, cuando dicen, oiga, no 
paguen a 60 días a ENDESA, en la misma intervención y luego, incumplir la ley y luego, oiga, que tiene que cumplirla. 
En que quedamos, señora Sánchez, porque claro, yo hacer debates de estos de según cuando conviene hay que 
cumplir la ley y cuando no, pues no hay que cumplirla. La ley se cumple, tiene los informes de la Intervención 



 
 

Autonómica y de la Intervención Municipal, en la Intervención Municipal que sepa que tenemos una persona 
especializada en subvenciones que viene de una Sindicatura de Comptes, sabrá más de subvenciones esta gente que 
usted, que usted, claro, cuando dice, oiga, esto tal y… Pero, oiga, aquí del tema legal ya se encarga la Intervención, no 
es una cuestión… Nosotros, usted y yo estamos aquí para hablar de política y usted qué tiene para ofrecer a los 
carniceros que quieren vender a los palmesanos producto mallorquín, qué tiene para ofrecerle. Mire, yo para que se 
aclare un poco la idea, señora Sánchez, nosotros lo que hemos hecho es…, nosotros tenemos competencia en un 
matadero, podemos ejercerla directamente o externalizar el servicio y a la hora de externalizarlo podemos financiarlo 
al 100% o no financiarlo al 100%, que es este caso. Es una externalización de un servicio, por eso la Comunidad 
Autónoma no da la subvención directa sino la da al Ayuntamiento que somos los que tenemos la competencia. Está 
todo estudiado, señora Sánchez, yo es que claro la oigo ahí, tal, y es que no lo entiendo pero, oiga, políticamente 
cerrar el Matadero, nuestros compañeros en el Parlamento llegaron a un acuerdo todos, también el Grupo MÉS, 
políticamente cerrar el Matadero significa dar una estocada a la carne mallorquina. Usted está a favor o no de la carne 
mallorquina, no sé si li agrada el xot mallorquí, però està a favor o no, que és el debat d’ara. El debat és aquest, 
senyora Sánchez, vostès estan a favor o no, perquè mos preocupa el posicionament del Grup Municipal Socialista, ja 
és per què qualcú de vostès quedaran per aquí, mos preocupa per què quines intencions tenen? No pagar aquesta 
subvenció de cara al futur? Vostès que mos diuen no pagar a ENDESA també poden dir no pagamos a éstos, i jo els hi 
he de dir que me preocupa. Mos agrada que MÉS faci el mateix plantejament que fa en el Parlament de les Illes 
Balears, que creu que hem de tenir un escorxador a Palma. Però, clar, mos preocupa el posicionament del Grup 
Socialista no per ara sinó de cara al futur, perquè jo crec que és un tema de consens, en lloc de posar 1 milió d’euros 
dels doblers públics dels ciutadans, l’hem reduït a 355.000, i en el cas de l’Ajuntament de Palma, única i 
exclusivament, a 155. I n’hi ha una que mos reverteix després a través de Mercapalma perquè aquest senyor després 
paga, és a dir, realment qui paga és el Govern, perquè nosaltres ho rebem després a través del lloguer que paga 
aquest senyor a Mercapalma. Per tant, no entenc, si és una bona jugada, el que no entenc és perquè vostès estan en 
contra. Gràcies.” 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans: 
 
La Junta de Govern de dia 30 d’octubre de 2013 aprovà el Projecte del Pressupost General de l’Ajuntament 
de Palma per a 2014, que inclou el de l’entitat, el de tots els organismes autònoms,  i els estats de previsió 
de despeses i d’ingressos de les societats mercantils, el capital de les quals pertany íntegrament a la 
Corporació.  
 
Aquest Pressupost, així com les seves Bases d’Execució i la plantilla de personal comprensiva de tots els 
llocs de treball, s’ha elaborat de conformitat amb el que disposen els articles 168 i 169 del Text Refós de la 
Llei reguladora de les Hisendes Locals, aprovat per RD legislatiu 2/2004, de 5 de març i, l’article 18 del RD 
500/1990, de 20 d’abril, pel qual es desenvolupa el capítol I del títol VI de la llei 39/1988. 
 
Una vegada aprovat el projecte per la Junta de Govern, es va reunir la Comissió del Ple de Comptes, 
Economia i Recursos Humans dia 31 d’octubre, per aprovar el calendari  de compareixences del membres 
de la Junta de Govern i la resta de regidors amb responsabilitat de govern; al mateix temps s’obrí un 
termini per a la presentació de esmenes que  finalitzà el dia 7 de novembre a les 14 hores.  
 
Les esmenes que s’han presentat dins el termini són les següents: 
- Vint-i-dues esmenes presentades pel Grup Municipal PSIB-PSOE: una amb el número d’entrada a la 
Secretaria General del Ple 714/2013 a la totalitat del Pressupost, la 715/2013 relativa a la dotació 
pressupostària de la partida de l’Agència del Voluntariat (àrea de Participació Ciutadana), la 716/2013 
relativa a la dotació al Patronat Municipal de l’Habitatge, en qüestions d’habitatge i a ajudes a 
desnonaments, la 718/2013 relativa a la major dotació a Palma Activa, 717/2013 relativa a l’increment de 
diferents aplicacions pressupostàries de l’àrea de Benestar Social per qüestió de lluita contra la pobresa i 
exclusió social, la 719/2013 relativa a la creació d’un programa de “partenariat”, de lluita contra la pobresa 
i exclusió social en famílies amb menors, la 720/2013 relativa a la major dotació pressupostària Campanya 
Prevenció Drogodependències, la 721/2013 relativa a una major dotació pressupostària al Servei de 
Transport de Discapacitats, la 722/2013 relativa a una major dotació pressupostària de reparacions, 



 
 

manteniment i subvencions de l’àrea d’Educació, la 723/2013 relativa a una major dotació pressupostària a 
la partida de “subvencions d’interès general”, 724/2013  relativa a la dotació pressupostària del programa 
“Alter” i “PRISE” de Benestar Social, la 725/2013  relativa a la dotació de la partida de l’OFIM (Servei 
d’Integració i Immigració), la 726/2013 relativa a la reclassificació de la partida d’horts urbans, la 727/2013 
relativa a la creació de centres de dia, la 728/2013  relativa a incrementar la dotació de la partida del 
defensor de la ciutadania, la 729/2013  relativa a una major dotació pressupostària a la Fundació de 
Turisme, la 730/2013 relativa a una major dotació pressupostària a l’aportació de l’EMT, ajuda a taxis 
adaptats i construcció carril bici, la 731/2013 relativa a una major dotació pressupostària a la partida 
d’ajudes a l’ITE i redacció del PGOU, la 732/2013 relativa a una major dotació pressupostària en matèria de 
sanitat, mercats i consum, la 733/2013  relativa a una major dotació pressupostària en qüestió de beques 
d’investigació i transferències a entitats i artistes per a processos creatius, la 734/2013  relativa a la dotació 
de la transferència de la CAIB “Llei de capitalitat”, i la 735/2013  relativa a la dotació d’una partida per a 
colònies d’estiu i programa “DINAMO” de l’àrea de Joventut. 
 
- Tres esmenes presentades pel Grup Municipal Popular PP: 1 amb el número d’entrada a la Secretaria 
General del Ple 739/2013 relativa a la creació d’una partida per a cursos al Pressupost de l’IMI, la 740/2013 
relativa a la base 53 de  les Bases d’execució del pressupost i la 741/2013 relativa al cursos de formació pel 
personal de l’àrea d’Intervenció i Departament Financer. 
 
- Deu esmenes presentades pel Grup Municipal Popular Més per Mallorca: 1 amb el número d’entrada a la 
Secretaria General del Ple 742/2013 a la totalitat del pressupost, la 743/2013 relativa a una major dotació 
pressupostària per qüestions de mobilitat sostenible, la 744/2013 relativa a la creació d’una partida de 
servei de vacances, a l’àrea de Joventut, la 745/2013 relativa a una major dotació a la partida d’ajudes 
econòmiques urgents i subvencions d’interès general, la 746/2013 relativa a una major dotació 
pressupostària en matèria de subvencions i servei de manteniment d’edificis escolars de l’àrea d’Educació, 
la 747/2013 relativa a una major dotació pressupostària en matèria d’urbanisme i habitatge, la 748/2013 
relativa a una major dotació pressupostària en matèria de salut, la 749/2013 relativa a la creació de 
partides en matèria d’igualtat, la 750/2013 relativa a una major dotació pressupostària de transferències a 
Palma Activa, i la 751/2013 relativa a partides de nova creació i major dotació en qüestions de medi 
ambient.  
 
Un cop estudiades i debatudes, s’ha presentat a la Comissió de Ple de Comptes, Economia i Recursos 
Humans de dia 8 de novembre, Informe de l’Interventor sobre les esmenes presentades, i s’ha 
DICTAMINAT: 
 
PRIMER.- ESTIMAR  les esmenes presentades pel Grup Municipal Popular que són les següents amb el 
número d’entrada a la Secretaria General del Ple : la 739/2013 relativa a la creació d’una partida per a 
cursos al Pressupost de l’IMI, la 740/2013 relativa a la base 53 de  les Bases d’execució del pressupost i la 
741/2013 relativa al cursos de formació pel personal de l’àrea d’Intervenció i Departament Financer i, la 
726/2013 presentada pel Grup Municipal PSIB-PSOE relativa a la reclassificació de la partida d’horts urbans. 
 
SEGON.- DESESTIMAR les següents 21 esmenes presentades pel Grup Municipal Socialista amb data 
d’entrada 7 de novembre i amb número de registre general d’entrada: 
714/2013 a la totalitat del Pressupost, la 715/2013 relativa a la dotació pressupostària de la partida de 
l’Agència del Voluntariat (àrea de Participació Ciutadana), la 716/2013 relativa a la dotació al Patronat 
Municipal de l’Habitatge, en qüestions d’habitatge i a ajudes a desnonaments, la 718/2013 relativa a la 
major dotació a Palma Activa, 717/2013 relativa a l’increment de diferents aplicacions pressupostàries de 
l’àrea de Benestar Social per qüestió de lluita contra la pobresa i exclusió social, la 719/2013 relativa a la 
creació d’un programa de “partenariat”, de lluita contra la pobresa i exclusió social en famílies amb 
menors, la 720/2013 relativa a la major dotació pressupostària Campanya Prevenció Drogodependències, la 
721/2013 relativa a una major dotació pressupostària al Servei de Transport de Discapacitats, la 722/2013 



 
 

relativa a una major dotació pressupostària de reparacions, manteniment i subvencions de l’àrea 
d’Educació, la 723/2013 relativa a una major dotació pressupostària a la partida de “subvencions d’interès 
general”, 724/2013  relativa a la dotació pressupostària del programa “Alter” i “PRISE” de Benestar Social, 
la 725/2013  relativa a la dotació de la partida de l’OFIM (Servei d’Integració i Immigració),  la 727/2013 
relativa a la creació de centres de dia, la 728/2013  relativa a incrementar la dotació de la partida del 
defensor de la ciutadania, la 729/2013  relativa a una major dotació pressupostària a la Fundació de 
Turisme, la 730/2013 relativa a una major dotació pressupostària a l’aportació de l’EMT, ajuda a taxis 
adaptats i construcció carril bici, la 731/2013 relativa a una major dotació pressupostària a la partida 
d’ajudes a l’ITE i redacció del PGOU, la 732/2013 relativa a una major dotació pressupostària en matèria de 
sanitat, mercats i consum, la 733/2013  relativa a una major dotació pressupostària en qüestió de beques 
d’investigació i transferències a entitats i artistes per a processos creatius, la 734/2013  relativa a la dotació 
de la transferència de la CAIB “Llei de capitalitat”, i la 735/2013  relativa a la dotació d’una partida per a 
colònies d’estiu i programa “DINAMO” de l’àrea de Joventut. 
 
TERCER.- DESESTIMAR les següents 10 esmenes presentades pel Grup Municipal MÉS  PER MALLORCA amb 
data 7 de novembre i  amb número d’entrada de la Secretaria General del Ple: la  742/2013 a la totalitat del 
pressupost, la 743/2013 relativa a una major dotació pressupostària per qüestions de mobilitat sostenible, 
la 744/2013 relativa a la creació d’una partida de servei de vacances, a l’àrea de Joventut, la 745/2013 
relativa a una major dotació a la partida d’ajudes econòmiques urgents i subvencions d’interès general, la 
746/2013 relativa a una major dotació pressupostària en matèria de subvencions i servei de manteniment 
d’edificis escolars de l’àrea d’Educació, la 747/2013 relativa a una major dotació pressupostària en matèria 
d’urbanisme i habitatge, la 748/2013 relativa a una major dotació pressupostària en matèria de salut, la 
749/2013 relativa a la creació de partides en matèria d’igualtat, la 750/2013 relativa a una major dotació 
pressupostària de transferències a Palma Activa, i la 751/2013 relativa a partides de nova creació i major 
dotació en qüestions de medi ambient.  
 
Vist i conegut l’Informe d’Intervenció sobre el contingut del Pressupost, així com el  d’avaluació del 
compliment de l’objectiu d’Estabilitat Pressupostària de data 30 d’octubre. 
 
S’acompanyen al Pressupost la Memòria explicativa,  Informe Econòmic-Financer , estat del deute i càrrega 
financera  del  Pressupost Propi,  Informes Econòmic-Financer de cada Organisme Autònom,  el Pressupost 
del Consorci Riba, i l’Estat de previsió d’ingressos i despeses de la Fundació Casal d’Art i Espais Expositius, la 
Fundació Pilar i Joan Miró a Mallorca, el Pla Estratègic de Mercapalma 2013-2015,  i els esborranys de 
l’estat de previsió d’ingressos i despeses de la Fundació de Turisme Palma de Mallorca  365  i de la Societat 
Palau de Congressos,S.A. Així mateix s’adjunta el càlcul del compliment de l’objectiu d’Estabilitat 
Pressupostària d’acord amb l’article 6 de la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’Estabilitat Pressupostària i 
Sostenibilitat Financera.  
 
És per la qual cosa es proposa a l’Ajuntament en Ple l’adopció del següent  
 
A C O R D 
 
PRIMER.- Aprovar el Projecte de Pressupost General , les Bases d’Execució i la plantilla de personal, per a 
l’exercici de 2014 que compren: 
 
a) El  Propi de la Corporació amb un import de  382.266.500,00 €  anivellat en  el seu estat de despeses i 
ingressos. 
 
b) El de l’Organisme Autònom del Patronat Municipal de l’Habitatge, amb un import de 1.600.286,92€  
anivellat en el seu estat de despeses i d’ingressos. 
 



 
 

c) El de l’Organisme Autònom del Patronat Municipal de l’Esport, amb un import de 19.839.438,88 €  
anivellat  en el seu estat de despeses i ingressos. 
 
d) El de l’Organisme Autònom del Patronat Municipal d’Escoles d’Infants, amb un import de 6.789.858,40 
€ anivellat en el seu estat de despeses i d’ingressos. 
 
e) El de l’Organisme Autònom de l’Institut Municipal d’Innovació (IMI), per un import de 11.391.418,03 € 
anivellat en el seu estat de despeses i ingressos. 
 
f) El de l’Organisme Autònom Agència de Desenvolupament Local “Palma Activa”  3.969.509,08 € 
anivellat en el seu estat de despeses i d’ingressos. 
 
g) El de l’Organisme Autònom del Patronat Municipal de Reallotjament i Reinserció Social, per un import 
de 573.000,00 € anivellat en el seu estat de despeses i d’ingressos. 
 
h) El de l’Organisme Autònom de l’Institut Municipal d’Obres Viàries, per un import de 367.996,12  €  
anivellat en el seu estat de despeses i d’ingressos. 
 
i) L’estat de previsió de despeses i ingressos de l’Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram, SA (EMAYA),  
que presenta un resultat de 206.528,84€. 
 
j) L’estat de previsió de despeses i ingressos de l’Empresa Municipal de Transports Urbans de Palma, SA 
(EMT-PALMA), que presenta un resultat de 0,00 €. 
 
k) L’Estat de previsió d’ ingressos i de despeses de l’Empresa Funerària Municipal, SA (EFMSA) que 
presenta un resultat de 590.608,85 €. 
  
l)  L’Estat de previsió d’ingressos i de despeses de la Societat Municipal d’Aparcaments de Palma (SMAP), 
que presenta un resultat de 1.620,66 €.  
 
Els Pressuposts, els estats de previsió d’ingressos i despeses de les empreses que integren el Pressupost 
general resumits a nivell de capítols i d’àrea de despesa s’adjunten com annexos. 
 
SEGON.- Aprovar inicialment la plantilla de personal comprensiva de tots els llocs de treball reservats a 
funcionaris, personal laboral i personal eventual, que s’adjunta com annex. 
 
TERCER.- Exposar al públic el Pressupost General per a 2014, les Bases d’Execució, que s’ajunten com 
annex,  i la plantilla de personal, aprovats, durant un termini de 15 dies, mitjançant anuncis en el Butlletí 
Oficial de la Comunitat Autònoma i Tauler d’Anuncis de l’Ajuntament, a efecte de presentació de 
reclamacions pels interessats. 
 
QUART.- Considerar elevats a definitius en el cas de que no es presenti cap al·legació. 
 
CINQUÈ.- Remetre còpia a l’Administració de l’Estat i a la Comunitat Autònoma a efectes de tutela 
administrativa. 
 
Tot i amb això, la Corporació acordarà el que estimi pertinent. 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Abans d’acabar voldria fer un anunci que per un acord de tots els partits, un acord unànime de tots els partits, i donat 
que ha hagut una catàstrofe que ha afectat a moltíssimes de famílies a les Filipines, en el proper Ple ordinari 



 
 

s’acordarà destinar la quantitat de 50.000 euros per ajuda d’emergència per tal de que l’Ajuntament de Palma 
contribueixi a l’ajuda humanitària que necessiten els més de 4 milions d’infants afectats. Jo crec que és bo que els 
palmesans sàpiguen de la sensibilitat de tot el Consistori davant d’una situació de catàstrofe tan immensa com la que 
s’ha produïda a Filipines. Per tant, així ho farem per acord de tots. Molt bé, moltes gràcies senyors, donam per 
aixecada.”       
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 
 

PRESSUPOST DELS ORGANISMES AUTÒNOMS PER A L'ANY 2014, SENSE CONSOLIDAR.     

          OOAA i Propi  

INGRESSOS HABITATGE I.M.E. ESCOLES I.M.I. 
Palma 
Activa R.SOCIAL I.M.O.V TOTAL OO.AA Propi sense consolidar 

 

A)OPERAC.            

CORRENTS            

            

Cap. I         172.048.621,68 172.048.621,68  

Cap. II         21.200.925,84 21.200.925,84  

Cap. III 77.076,92 4.546.880,02 784.205,47 89.005,51 14.000,00 565.000,00 1,00 6.076.168,92 85.141.465,20 91.217.634,12  

Cap. IV 836.000,00 11.752.576,61 5.881.395,00 11.015.080,28 3.913.159,08 8.000,00 363.496,12 33.769.707,09 84.375.958,68 118.145.665,77  

Cap. V 617.419,04 168.599,97 20,00  22.300,00  2.499,00 810.838,01 4.368.200,00 5.179.038,01  

            

B)OPERAC.            

CAPITAL            

Cap. VI            

Cap. VII 21.710,00 3.281.382,28 113.237,93 227.332,24 50,00  2.000,00 3.645.712,45 8.663.828,60 12.309.541,05  

Cap. VIII 48.080,96 90.000,00 11.000,00 60.000,00 20.000,00   229.080,96 1.200.000,00 1.429.080,96  

Cap. IX                 5.267.500,00 5.267.500,00  

            

TOTAL 1.600.286,92 19.839.438,88 6.789.858,40 11.391.418,03 3.969.509,08 573.000,00 367.996,12 44.531.507,43 382.266.500,00 426.798.007,43  

            

DESPESES            

A)OPERAC.            

CORRENTS            

            

Cap. I 780.557,78 4.188.447,00 2.839.837,11 4.147.956,88 3.026.082,17 389.500,00 345.162,12 15.717.543,06 120.860.217,23 136.577.760,29  

Cap. II 436.713,07 11.756.111,85 3.555.783,36 6.955.108,91 738.113,12 98.500,00 20.834,00 23.561.164,31 110.556.931,73 134.118.096,04  

Cap. III  60.736,14  1.020,00 3.065,16   64.821,30 17.918.870,91 17.983.692,21  

Cap. IV 313.225,11 462.761,61 270.000,00  182.198,63 85.000,00  1.313.185,35 87.279.928,94 88.593.114,29  

Cap. V         1.200.000,00 1.200.000,00  

B)OPERAC.            

CAPITAL            

Cap. VI 21.710,00 2.948.089,49 113.237,93 227.332,24 50,00  2.000,00 3.312.419,66 7.319.483,73 10.631.903,39  

Cap. VII  333.292,79      333.292,79 8.992.430,53 9.325.723,32  

Cap. VIII 48.080,96 90.000,00 11.000,00 60.000,00 20.000,00   229.080,96 1.200.000,00 1.429.080,96  

Cap. IX                 26.938.636,93 26.938.636,93  

            

TOTAL 1.600.286,92 19.839.438,88 6.789.858,40 11.391.418,03 3.969.509,08 573.000,00 367.996,12 44.531.507,43 382.266.500,00 426.798.007,43  



 
 
 

AMB CAPITAL SOCIAL QUE PERTANYS ÍNTEGRAMENT A L'ENTITAT LOCAL PER A 2014,SENSE CONSOLIDAR **  

INGRESSOS        

A)OPERACIONS CORRENTS  EMAYA E.F.M. E.M.T. SMAP TOTAL 

Capítol I        

Capítol II        

Capítol III   77.614.309,97 8.826.669,27 26.917.031,60 8.788.271,10 122.146.281,94 

Capítol IV   25.926.819,98 12.836,36 22.634.473 990.050,00 49.564.179,34 

Capítol V   133.236,60  120.661,00 1.098.782,19 1.352.679,79 

        

B)OPERACIONS DE CAPITAL       

Capítol VI     3.204.259,48  3.204.259,48 

Capítol VII   4.963.854,33   236.666,67 5.200.521,00 

Capítol VIII *   9.900.000,00    9.900.000,00 

Capítol IX   4.000.000,00    4.000.000,00 

        

TOTAL   122.538.220,88 8.839.505,62 52.876.425,08 11.113.769,96 195.367.921,54 

* inclou tresoreria pròpia       

DESPESES        

A) OPERACIONS CORRENTS       

Capítol I   65.912.001,42 4.326.318,92 30.494.836,00 1.113.750,00 101.846.906,34 

Capítol II   28.652.470,84 3.149.099,22 18.351.096,00 2.229.500,00 52.382.166,06 

Capítol III   1.288.359,07 216.032,63 351.168,16 1.808.786,03 3.664.345,89 

Capítol IV        

        

B)OPERACIONS DE CAPITAL       

Capítol VI   15.698.923,52 201.175,54 1.560.936,76  17.461.035,82 

Capítol VII        

Capítol VIII    800.000,00   800.000,00 

Capítol IX   9.635.230,05 1.024.504,80 500.000,00 7.170.789,97 18.330.524,82 

TOTAL   121.186.984,90 9.717.131,11 51.258.036,92 12.322.826,00 194.484.978,93 

** Es tracta, en lo possible, d’harmonitzar l’estat de previsions d’ingressos i despeses de les empreses (elaborat segons el PGC 2007) 

als criteris pressupostaris de l’Ajuntament i OOAA. En aquest sentit, el que ja s'ha pressupostat en exercicis anteriors no es repeteix,   

ni es contemplen operacions ja reconegudes en exercicis anteriors a 2013    
 
     



 
 

PREVISIÓ INGRESSOS I DESPESES 2014  DE LES SOCIETATS MERCANTILS 

      

 EFM SMAP EMAYA EMT TOTAL 

      
1. Import net de la xifra de negocis 8.804.614,01 4.558.764,13 77.614.216,41 25.856.897,00 116.834.491,55 

2. Variació d'existències   6.500.000,00   6.500.000,00 

3. Treballs de l'empresa per al seu actiu  0,00 18.751,36  18.751,36 

4. Aprovisionaments -1.523.060,79 -6.500.000,00 -19.114.878,40 -8.124.266,00 -35.262.205,19 
5. Altres ingressos d'explotació 22.055,26 2.305.050,00 25.926.819,98 23.815.269,00 52.069.194,24 

6. Despeses de personal -4.320.241,55 -1.113.750,00 -65.912.001,42 -30.494.836,00 -101.840.828,97 

7. Altres despeses d'explotació -1.755.702,29 -2.229.500,00 -10.519.682,41 -10.226.830,00 -24.731.714,70 

8. Amortització de l'immobilitzat -433.859,52 -2.000.000,00 -13.031.036,02 -3.251.002,00 -18.715.897,54 
9. Imputació de subvencions d'immobilitzat no financer  164.846,62 3.777.027,47 501.740,00 4.443.614,09 

11. Deteriorament i resultat per alienacions de l'immobilitzat    2.274.196,00 2.274.196,00 

12. Altres resultats   2.602.434,33   

A.1) RESULTAT D'EXPLOTACIÓ 793.805,12 1.685.410,75 1.361.651,30 351.168,00 4.192.035,17 
7. Altres interessos i ingressos assimilats 12.836,36    12.836,36 

12. Ingressos financers.  125.000,00 133.236,60  258.236,60 

13. Despeses financeres -216.032,63 -1.808.786,03 -1.288.359,07 -351.168,00 -3.664.345,73 

      
A.2 RESULTAT FINANCER -203.196,27 -1.683.786,03 -1.155.122,47 -351.168,00 -3.393.272,77 

      

A.3 RESULTAT ABANS D'IMPOSTOS  590.608,85 1.624,72 206.528,84 0,00 798.762,41 

17. Impost sobre beneficis   -4,06     -4,06 

      

A.5 RESULTAT DE L'EXERCICI 590.608,85 1.620,66 206.528,84 0,00 798.758,35 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 

         

         

INGRESSOS  PROPI I OO.AA. Transfer. PROPI I OO.AA. S.Merc.depend. TOTAL SENSE Ajustaments TOTAL CONSOLIDAT 

  sense consolidar Internes Consolidats Corporació Consolidar de consolidació AMB SOCIETAT MERCARTILS 
A)OPER. CORRENTS        

Capítol I  172.048.621,68  172.048.621,68  172.048.621,68  172.048.621,68 

Capítol II  21.200.925,84  21.200.925,84  21.200.925,84  21.200.925,84 

Capítol III  91.217.634,12  91.217.634,12 122.146.281,94 213.363.916,06 5.852.704,56 207.511.211,50 
Capítol IV  118.145.665,77 34.161.007,09 83.984.658,68 49.564.179,34 133.548.838,02 41.414.691,14 92.134.146,88 

Capítol V  5.179.038,01  5.179.038,01 1.352.679,79 6.531.717,80 1.912.173,56 4.619.544,24 

         

B)OPER.  CAPITAL        
Capítol VI     3.204.259,48 3.204.259,48  3.204.259,48 

Capítol VII  12.309.541,05 3.645.712,45 8.663.828,60 5.200.521,00 13.864.349,60 -1.677.840,30 15.542.189,90 

Capítol VIII  1.429.080,96  1.429.080,96 9.900.000,00 11.329.080,96 -2.000.000,00 13.329.080,96 

Capítol IX  5.267.500,00  5.267.500,00 4.000.000,00 9.267.500,00  9.267.500,00 
         

TOTAL  426.798.007,43 37.806.719,54 388.991.287,89 195.367.921,54 584.359.209,43 45.501.728,96 538.857.480,47 

          

         

DESPESES         

         
A) OPER. CORRENTS        

Capítol I  136.577.760,29  136.577.760,29 101.846.906,34 238.424.666,63  238.424.666,63 
Capítol II  134.118.096,04  134.118.096,04 52.382.166,06 186.500.262,10 3.050.371,15 183.449.890,95 

Capítol III  17.983.692,21  17.983.692,21 3.664.345,89 21.648.038,10  21.648.038,10 

Capítol IV  88.593.114,29 34.161.007,09 54.432.107,20  54.432.107,20 41.414.691,14 13.017.416,06 

Capítol V  1.200.000,00  1.200.000,00  1.200.000,00  1.200.000,00 
B)OPER. DE CAPITAL        

Capítol V         

Capítol VI  10.631.903,39  10.631.903,39 17.461.035,82 28.092.939,21  28.092.939,21 

Capítol VII  9.325.723,32 3.645.712,45 5.680.010,87  5.680.010,87 236.666,67 5.443.344,20 
Capítol VIII  1.429.080,96  1.429.080,96 800.000,00 2.229.080,96 800.000,00 1.429.080,96 

Capítol IX  26.938.636,93  26.938.636,93 18.330.524,82 45.269.161,75  45.269.161,75 

                

TOTAL  426.798.007,43 37.806.719,54 388.991.287,89 194.484.978,93 583.476.266,82 45.501.728,96 537.974.537,86 

 
 
 
 



 
 

I LA CONSOLIDACIÓ, QUE A NIVELL D'AREA DE DESPESES ÉS LA SEGÜENT:     

PRESSUPOSTS CONSOLITAT PER AREES DE DESPESES 

AREA DE DESPESA PROPI OO.AA. EMPRESES TOTAL AJUSTAMENTS TOTAL CONSOLITAT  

0. DEUTE PÚBLICA 44.257.507,84 0,00  44.257.507,84  44.257.507,84  

1. SERV. PUBL. BÀSICS 174.768.691,21 1.968.283,04 143.226.942,01 319.963.916,26 20.479.425,45 299.484.490,81  

2. ACT. PROTEC. I PROM.SOC. 31.265.985,35 3.625.564,62  34.891.549,97 4.545.895,03 30.345.654,94  

3. PROD. DE BENS PUB.PREF. 46.477.340,80 26.629.297,28  73.106.638,08 21.995.390,88 51.111.247,20  

4. ACT. CARÀCTER. ECON. 27.039.089,72 916.944,46 51.258.036,92 79.214.071,10 23.033.580,81 56.180.490,29  

9. ACT. CARÁCTER GRAL. 58.457.885,08 11.391.418,03  69.849.303,11 13.254.156,33 56.595.146,78  

 382.266.500,00 44.531.507,43 194.484.978,93 621.282.986,36 83.308.448,50 537.974.537,86  

 
 

PRESSUPOST CONSOLIDAT A NIVELL D'AREA DE DESPESA (art.118,1 RD 500/1990) 

  AREA DE DESPESA  

   0 1 2 3 4 9 TOTAL 

I  151.718.381,70 11.903.252,69 16.404.511,99 32.295.796,76 26.102.723,49 238.424.666,63 

II  99.397.352,59 12.134.637,09 26.896.317,25 18.935.125,98 26.086.458,04 183.449.890,95 

III 17.318.870,91 3.313.177,73 3.065,16 60.736,14 351.168,16 601.020,00 21.648.038,10 
IV  1.449.932,82 6.133.000,00 3.949.261,61 1.130.698,63 354.523,00 13.017.416,06 

V      1.200.000,00 1.200.000,00 

VI  22.023.752,78 151.700,00 3.366.127,42 1.560.936,76 990.422,25 28.092.939,21 

VII  3.703.287,41 0,00 333.292,79 1.406.764,00 0,00 5.443.344,20 
VIII  48.080,96 20.000,00 101.000,00  1.260.000,00 1.429.080,96 

C
A

P
IT

O
L 

IX 26.938.636,93 17.830.524,82  0,00 500.000,00  45.269.161,75 

 TOTAL 44.257.507,84 299.484.490,81 30.345.654,94 51.111.247,20 56.180.490,29 56.595.146,78 537.974.537,86 
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RESUM PLANTILLA 2014 
 
 
HABILITACIÓ ESTATAL – 4 
 

ESCALA SUBESCALA / COS ESPECIALITAT GRUP NÚM. 

HE SUBESCALA DE SECRETARIA AMB CATEGORIA ENTRADA SENSE ESPECIALITAT A1 1 

HE SUBESCALA DE SECRETARIA AMB CATEGORIA SUPERIOR SENSE ESPECIALITAT A1 1 

HE 
SUBESCALA D'INTERVENCIÓ - TRESORERIA AMB 
CATEGORIA ENTRADA SENSE ESPECIALITAT A1 1 

HE 
SUBESCALA D'INTERVENCIÓ - TRESORERIA AMB 
CATEGORIA SUPERIOR SENSE ESPECIALITAT A1 1 

 
ADMINISTRACIÓ GENERAL – 615 
 

ESCALA SUBESCALA / COS ESPECIALITAT GRUP NÚM. 

AG SUBESCALA TÈCNICA (TAG) SENSE ESPECIALITAT A1 55 

AG SUBESCALA DE GESTIÓ SENSE ESPECIALITAT A2 17 

AG SUBESCALA ADMINISTRATIVA SENSE ESPECIALITAT C1 230 

AG SUBESCALA AUXILIAR SENSE ESPECIALITAT C2 281 

AG SUBESCALA SUBALTERNA SENSE ESPECIALITAT AP 31 

AG SUBESCALA SUBALTERNA TELEFONISTA AP 1 

 
ADMINISTRACIÓ ESPECIAL – 1780 
 

ESCALA SUBESCALA / COS ESPECIALITAT GRUP NÚM. 

AE BANDA DE MÚSICA DIRECTOR/A DE BANDA DE MÚSICA A1 1 

AE BANDA DE MÚSICA 
PROFESSOR/A DE MÚSICA - 
BOMBARDÍ/TUBA A1 2 

AE BANDA DE MÚSICA PROFESSOR/A DE MÚSICA - CLARINET A1 13 

AE BANDA DE MÚSICA PROFESSOR/A DE MÚSICA - FAGOT A1 2 

AE BANDA DE MÚSICA PROFESSOR/A DE MÚSICA - FLAUTA A1 2 

AE BANDA DE MÚSICA PROFESSOR/A DE MÚSICA - OBOÈ A1 2 

AE BANDA DE MÚSICA PROFESSOR/A DE MÚSICA - PERCUSSIÓ A1 4 

AE BANDA DE MÚSICA PROFESSOR/A DE MÚSICA - SAXÒFON A1 5 

AE BANDA DE MÚSICA PROFESSOR/A DE MÚSICA - TROMBÓ A1 3 

AE BANDA DE MÚSICA PROFESSOR/A DE MÚSICA - TROMPA A1 3 
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AE BANDA DE MÚSICA 
PROFESSOR/A DE MÚSICA - 
TROMPETA/FISCORN A1 5 

AE BANDA DE MÚSICA PROFESSOR/A DE MÚSICA - TUBA A1 3 

AE BANDA DE MÚSICA SUBDIRECTOR/A DE BANDA DE MÚSICA A1 1 

AE COMISSARI/ÀRIA DE POLICIA LOCAL SENSE ESPECIALITAT A1 4 

AE INTENDENT DE POLICIA LOCAL SENSE ESPECIALITAT A1 2 

AE MAJOR DE POLICIA LOCAL SENSE ESPECIALITAT A1 5 

AE 
OFICIAL DEL SERVEI CONTRA INCENDIS I 
SALVAMENT SENSE ESPECIALITAT A1 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) ARQUEOLOGIA A1 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) ARQUITECTURA A1 16 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) ARXIVER/A BIBLIOTECARI/ÀRIA A1 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) ASSESSOR/A LINGÜÍSTIC/A A1 3 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) BIOLOGIA A1 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) CIÈNCIES DE LA INFORMACIÓ A1 3 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) CONSUM A1 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) COORDINADOR/A DE BIBLIOTECA A1 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) CRONISTA A1 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) ECONOMIA A1 4 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) ENGINYER/A DE CAMINS, CANALS I PORTS A1 4 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) ENGINYER/A INDUSTRIAL A1 8 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) ENGINYERIA AGRÒNOMA A1 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) ESCOLA A1 3 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) FORMACIÓ I QUALITAT A1 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) INSPECCIÓ QUÍMICA - FARMACÈUTICA A1 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) LLETRAT/ADA ASSESSOR/A A1 4 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) MEDI AMBIENT A1 3 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) METGE/ESSA A1 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) PEDAGOGIA A1 4 
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AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) PREVENCIÓ A1 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) PSICÒLEG/A DE QUALITAT A1 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) PSICOLOGIA A1 19 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) QUÍMICA A1 3 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) SENSE ESPECIALITAT A1 2 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) TÈCNIC/A DE QUALITAT A1 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA SUPERIOR (TAE SUPERIOR) VETERINARI/ÀRIA A1 3 

AE INSPECTOR/A DE POLICIA LOCAL SENSE ESPECIALITAT A2 8 

AE 
OFICIAL DEL SERVEI CONTRA INCENDIS I 
SALVAMENT SENSE ESPECIALITAT A2 2 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) AJUDANT/A D'ARXIU A2 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) AJUDANT/A DE BIBLIOTECA A2 5 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) ANIMADOR/A SOCIOCULTURAL A2 8 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) ARQUITECTURA TÈCNICA A2 27 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) 
CONSERVADOR/A I RESTAURADOR/A DE 
BENS CULTURALS A2 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) 
COORDINADOR/A DE TEATRES 
MUNICIPALS A2 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) EDUCACIÓ GENERAL BÀSICA (EGB) A2 2 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) EDUCADOR/A SOCIAL A2 36 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) EMPRESARIALS A2 2 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) ENGINYERIA TÈCNICA AGRÍCOLA A2 3 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) 
ENGINYERIA TÈCNICA D'OBRES 
PÚBLIQUES A2 11 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) ENGINYERIA TÈCNICA INDUSTRIAL A2 11 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) GESTIÓ CULTURAL A2 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) GESTOR/A D'EXPOSICIONS A2 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) INFERMERIA A2 2 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) INFORMÀTICA A2 2 
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AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) OPERADOR/A DE PANTALLA A2 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) RELACIONS LABORALS A2 2 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) RESTAURADOR/A A2 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) SEGURETAT I SALUT EN OBRES A2 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) SEGURETAT LABORAL A2 3 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) SENSE ESPECIALITAT A2 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) TÈCNIC/A INFORMÀTIC/A A2 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) TOPOGRAFIA A2 2 

AE SUBESCALA TÈCNICA MITJA (TAE MITJÀ) TREBALLADOR/A SOCIAL A2 89 

AE SUBINSPECTOR/A DE POLICIA LOCAL SENSE ESPECIALITAT A2 27 

AE COMESES ESPECIALS AJUDANT/A DE LABORATORI C1 1 

AE COMESES ESPECIALS AJUDANT/A D'ESPECTACLES C1 3 

AE COMESES ESPECIALS AJUDANT/A D'OBRES C1 5 

AE COMESES ESPECIALS ANIMADOR/A SOCIOCULTURAL C1 5 

AE COMESES ESPECIALS AUXILIAR D'ARXIU C1 4 

AE COMESES ESPECIALS AUXILIAR DE BIBLIOTECA C1 27 

AE COMESES ESPECIALS CONTROLADOR/A DE TRÀNSIT C1 7 

AE COMESES ESPECIALS EDUCACIÓ DE MEDI OBERT C1 1 

AE COMESES ESPECIALS INSPECTOR/A DE CONSUM C1 10 

AE COMESES ESPECIALS INTÈRPRET INFORMADOR/A C1 11 

AE COMESES ESPECIALS OPERADOR/A DE PANTALLA C1 3 

AE COMESES ESPECIALS TÈCNIC/A DE MANTENIMENT C1 1 

AE COMESES ESPECIALS ZELADOR/A D'OBRES C1 12 

AE ENCARREGAT/ADA DE PERSONAL D'OFICIS SENSE ESPECIALITAT C1 4 

AE OFICIAL DE POLICIA LOCAL SENSE ESPECIALITAT C1 84 

AE POLICIA LOCAL SENSE ESPECIALITAT C1 754 

AE 
SERGENT DEL SERVEI CONTRA INCENDIS I 
SALVAMENT SENSE ESPECIALITAT C1 9 

AE SUBESCALA TÈCNICA AUXILIAR DELINEANT/A C1 30 

AE SUBESCALA TÈCNICA AUXILIAR 
TÈCNIC/A INSTAL·LACIONS 
ELECTROTÈCNIQUES C1 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA AUXILIAR TÈCNIC/A PREVENCIÓ C1 1 

AE SUBESCALA TÈCNICA INFORMÀTICA SENSE ESPECIALITAT C1 2 

AE 
SUBOFICIAL DEL SERVEI CONTRA INCENDIS I 
SALVAMENT SENSE ESPECIALITAT C1 2 

AE 
BOMBER/A DEL SERVEI CONTRA INCENDIS I 
SALVAMENT SENSE ESPECIALITAT C2 194 

AE 
CAPORAL DEL SERVEI CONTRA INCENDIS I 
SALVAMENT SENSE ESPECIALITAT C2 27 

AE COMESES ESPECIALS AUXILIAR DE LABORATORI C2 3 
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AE COMESES ESPECIALS AUXILIAR D'INSPECCIÓ PADRONAL C2 2 

AE COMESES ESPECIALS COORDINADOR/A DE NETEJA C2 1 

AE COMESES ESPECIALS MAJORDOMIA C2 1 

AE COMESES ESPECIALS NOTIFICADOR/A C2 15 

AE COMESES ESPECIALS PROFESSOR/A DE DOMA I MUNTA C2 1 

AE COMESES ESPECIALS SUB-MAJORDOMIA C2 2 

AE COMESES ESPECIALS TREBALLADOR/A FAMILIAR C2 16 

AE MESTRE/A DE PERSONAL D'OFICIS SENSE ESPECIALITAT C2 4 

AE OFICIAL DE PERSONAL D'OFICIS AVIFAUNA C2 1 

AE OFICIAL DE PERSONAL D'OFICIS CONDUCCIÓ C2 12 

AE OFICIAL DE PERSONAL D'OFICIS ELECTRICISTA C2 8 

AE OFICIAL DE PERSONAL D'OFICIS FARISTOLER/A C2 2 

AE OFICIAL DE PERSONAL D'OFICIS JARDINERIA C2 7 

AE OFICIAL DE PERSONAL D'OFICIS LLANTERNER/A C2 1 

AE OFICIAL DE PERSONAL D'OFICIS MAGATZEMER/A C2 1 

AE OFICIAL DE PERSONAL D'OFICIS MECÀNIC/A C2 9 

AE OFICIAL DE PERSONAL D'OFICIS PICAPEDRER/A C2 6 

AE OFICIAL DE PERSONAL D'OFICIS PICAPEDRER/A FESTES C2 6 

AE OFICIAL DE PERSONAL D'OFICIS SENSE ESPECIALITAT C2 12 

AE OFICIAL DE PERSONAL D'OFICIS XOFER C2 4 

AE AJUDANT DE PERSONAL D'OFICIS SENSE ESPECIALITAT AP 63 

AE COMESES ESPECIALS AJUDANT/A D'ESPAIS ESCÈNICS AP 3 

 
PERSONAL LABORALS – 11 
 

CATEGORIA ESPECIALITAT NIVELL NÚM. 

TÈCNIC/A TITULAT/ADA SUPERIOR SENSE ESPECIALITAT 00 1 

ADMINISTRATIU/IVA SENSE ESPECIALITAT 2 1 

ADMINISTRATIU/IVA SENSE ESPECIALITAT 3 1 

AUXILIAR INFORMADOR/A SENSE ESPECIALITAT 5 1 

OFICIAL/A 1ª SENSE ESPECIALITAT 5 2 

CONTROL TAQUILLA I VIGILÀNCIA C. BELLVER SENSE ESPECIALITAT 6 1 

OFICIAL/A 2ª SENSE ESPECIALITAT 6 1 

AJUDANT/A SENSE ESPECIALITAT 7 1 

PEÓ SENSE ESPECIALITAT 8 1 

PERSONAL DE NETEJA SENSE ESPECIALITAT 8 1 

 
PERSONAL EVENTUAL – 16 
 

PLAÇA GRUP NÚM. 

PERSONAL EVENTUAL SUBGRUP A1 A1 2 

PERSONAL EVENTUAL SUBGRUP C1 C1 8 

PERSONAL EVENTUAL SUBGRUP C2 C2 6 

 
ÒRGANS DIRECTIUS – 17 
 

PLAÇA GRUP NÚM. 

ÒRGAN DIRECTIU SUBGRUP A1 A1 17 

 
ÒRGANS SUPERIORS – 29 
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PLAÇA NÚM. 

ÒRGAN SUPERIOR 29 

 
 
TOTAL - 2472 

 
PLANTILLA ORGÀNICA DE L'INSTITUT MUNICIPAL DE L’ESPORT 2014 
 
GERENT (PERSONAL DIRECTIU)    
 
NÚM.  CATEGORIES        NIVELL 
 
1  CAP D’ÀREA ECONÒMICADMINISTRATIVA       1 
1  CAP D’ÀREA DE GESTIÓ I RECURSOS HUMANS      1 
1  CAP D’ÀREA DE MANTENIMENT I OBRES      1 
1  CAP D’ÀREA DE SERVEIS ESPORTIUS       1 
1  CAP D'ÀREA DE SERVEIS JURÍDICS       1 
6  DIRECTOR D’INSTAL·LACIONS       2 
8  CAP DE DEPARTAMENT       3 
3  CAP DE SECCIÓ        4 
6  CAPATÀS         5 
3  CAP D’UNITAT ADMINISTRATIVA       5 
1  OPERADOR         5 
6  COORDINADOR D’ACTIVITATS       6 
2  ENCARREGAT         6 
2  OFICIAL ADMINISTRACIÓ       6 
11  ADMINISTRATIU        7 
7  OFICIAL 1ª MANTENIMENT       7 
3  TÈCNIC AUXILIAR GESTIÓ I MANTENIMENT      7 
1  XOFER         7 
12  AUX. ADMINISTRATIU        8 
3  OFICIAL 2ª MANTENIMENT       8 
15  RECEPCIONISTA        8 
9  OPERARI         9 
2  ORDENANÇA        9 
105    
 
PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE  
PLANTILLA 2014 
 
- 1 GERENT (sense consignació pressupostària) 
- 2 ARQUITECTES 
- 3 ADVOCATS 
- 1 ECONOMISTA 
- 2 ARQUITECTES TÈCNICS 
- 2 ASISTENTS SOCIALS 
- 1 SECRETARIA DE DIRECCIÓ 
- 7 AUXILIARS ADMINISTRATIUS 
19 
 
PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLES D’INFANTS DE PALMA 
 
PLANTILLA ORGÀNICA 2014 
 
 

CATEGORIA TOTAL 

Director/a - Gerent 1 
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Mestres 29 

Tècnics Superiors (Cicle Formatiu superior) 10 

Tècnics Superiors a temps parcial (C.F superior) 19 

Cap d'administració 1 

Director Pedagògic 1 

Treballadors socials 2 

Administratius 4 

Cuiners 3 

Mantenidors 2 

Netejadors 6 

Ajudant de cuina 3 

Auxiliar de serveis 1 

TOTAL PLANTILLA 82 

 
 

PERSONAL ADSCRIT TOTAL 

Tècnic mitjà d’administració 1 

 
 
 
INSTITUT MUNICIPAL DE COORDINACIÓ OBRES VIÀRIES 
Plantilla de personal 2014 
 
Gerent     1 
Cap Secció Tècnic   1 
Cap de Secció Administració  1 
Ajudant d’Obres   5 
Auxiliar Administratiu   3 
Total         11 
 
 
PLANTILLA ORGÀNICA DE L’INSTITUT MUNICIPAL D’INNOVACIÓ 2014      
       
        Nombre de llocs de feina 
Director Gerent.................................................................................................   .............. 1 
Cap de Departament ......................................................................................................... 4 
Tècnic de Sistemes ........................................................................................................... 2 
Cap de Secció ................................................................................................................... 3 
Administrador Base de Dades ........................................................................................... 1 
Administrador de Xarxa ……….......................................................................................... 1 
Resp. Presa Dades Topog. Fotog. .................................................................................... 1 
Resp. Informàtica Cadastre ............................................................................................... 1 
Resp. Control Qualitat-Manten. ......................................................................................... 1 
Resp. Explotació Gràfica ……………............................................................................. 1 
Resp. Presa Dades Fis.-Jurid. ........................................................................................... 1 
Resp. Desenvolupament ................................................................................................... 1 
Analista de Sistemes ......................................................................................................... 2 
Analista A .......................................................................................................................... 2 
Tècnic Superior ................................................................................................................. 1 
Analista B .......................................................................................................................... 4 
Analista Programador ........................................................................................................ 5 
Programador 1a. ................................................................................................................ 4 
Analista Processos Administ. ............................................................................................ 1   
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Recursos Humans ........................................................................................................ 1 
Controlador Qualitat-Manten. ............................................................................................ 1 
Cap Operadors Gràfics ...................................................................................................... 1 
Cap Brigada Topografia .................................................................................................... 4 
Operador Fotogrametria ...................................................................................................  6 
Programador 2a ................................................................................................................. 7 
Tècnic 2a ........................................................................................................................... 1 
Ajud. Coord. Proyectes…………………….......................................................................... 1 
Cap de Sala ...................................................................................................................... 1 
Tècnics de Xarxa ............................................................................................................... 3 
Cap Equip Agents Cadastrals ........................................................................................... 3 
Secretaria Direcció ............................................................................................................ 1 
Resp. Centre Docum. Cartogàfica .................................................................................... 1 
Administratiu Comptable ................................................................................................... 1 
Secretaria Recep/Atenció Públic ....................................................................................... 1 
Auxiliar Administratiu Recursos Humans .......................................................................... 1 
Operador de Vax ............................................................................................................... 2 
Operador de Gestió ........................................................................................................... 5 
Operador Gràfic A ............................................................................................................. 3 
Ajudant Control Qualit.-Manten. ........................................................................................ 1 
Agent Cadastral ................................................................................................................. 8 
Auxiliar Administratiu Compres ......................................................................................... 1 
Auxiliar Administratiu ......................................................................................................... 1 
Operador Topografia ………………………………………………………………………… 1 
Auxiliar de Serveis Generals ............................................................................................. 2 
total plantilla personal laboral indefinit ..............................................................         95 
 
 
PALMA ACTIVA.- Plantilla personal 2014 

 

PLANTILLA ORGÀNICA  

Nombre 

Places 
Denominació Lloc de Treball 

Grup 

Professional 

1 Cap d'Àrea d'Ocupacio 1 

1 Cap d'Àrea de Formació  1 

1 Cap d'Àrea de Promoció Econòmica 1 

1 Cap d'Àrea Juridic Administratiu 1 

1 Cap d'Àrea Econòmic i Financer 2 

1 Cap d'Àrea de Recursos Humans 2 

1 Tècnic Economista 1 

1 Tècnic Jurídic administratiu 1 

1 Tècnic Recursos Humans 1 

1 Tècnic Estudis i Projectes 1 

4 Tècnic Ocupació 1 

6 Tècnic Formació 1 

4 Tècnic Promoció Econòmica 1 

2 Tècnic Comunicació 1 

1 Tècnic Gestió Econòmica 2 

10 Tècnic Ocupació 2 

2 Tècnic Promocio Econòmica 2 

1 Tècnic Estudis i Projectes NNTT 2 

7 Administratiu/va 5 

10 Auxiliar Administratiu/va 7 

57     
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PERSONAL INDEFINIT 

Nombre 

Places 
Denominació Lloc de Treball 

Grup 

Professional 

5 Tècnic AODL Promoció Econòmica 1 

2 Tècnic AODL Promoció Econòmica 2 

2 Tècnic AODL Ocupació 2 

2 Tècnic Ocupació 2 

1 Tècnic Formació 2 

1 Tècnic Recursos Humans 2 

1 Tècnic Sociòleg Observatori 1 

1 Tècnic Estadístic Observatori 2 

1 T.E. Manteniment 3 

1 Auxiliar Manteniment 7 

1 Administratiu/va 5 

4 Auxiliar Administratiu/va 7 

22     

   

 
 
PATRONAT MUNICIPAL DE REALLOTJAMENT I REINSERCIÓ SOCIAL 
ESTRUCTURA DE LA PLANTILLA DE PERSONAL PER A L’ANY 2014. 
 
 
PLANTILLA ORGÀNICA 
 

Nombre de Places 
Denominació Lloc de Treball 

Grup Professional 

1 DIRECTOR -GERENT 0 

1 T. G. MITJA - GESTIÓ ECONÒMICA 1 

2 T. G. MITJÀ -TREBALLADOR SOCIAL 1 

1 T.G. MITJÀ - EDUCADOR DE M. OBERT 1 

1 T. G. MITJÀ - ORIENTADOR LABORAL  1 

1 TREBALLADOR/RA FAMILIAR 6 

7     

 
 PERSONAL INDEFINIT PROGRAMES 

Nombre de Places 
Denominació Lloc de Treball 

Grup Professional 

1 T.G. MITJÀ - EDUCADOR DE M. OBERT 1 

1 T. G. MITJÀ - PROFESSOR 1 

1 T. G. MITJÀ – ASSESSOR JURIDIC 1 

3     
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AJUNTAMENT DE PALMA 
 
DIRECCIÓ ECONÒMICA- FINANCERA 
 
TEXT REFÓS DE LES BASES D’EXECUCIÓ 
 
DEL PRESSUPOST GENERAL CORRESPONENT A L'EXERCICI DE 2014 
 
BASE 1: 
 
D’acord amb l’article 165.1 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel que s’aprova  el text refós de la llei 
reguladora de les hisendes locals, s’estableixen les Bases d'execució que han de regir els Pressupostos de 
l'Ajuntament de Palma, dels seus Organismes Autònoms, de les societats mercantils  de capital integrament 
municipal, així com a qualsevol entitat depenent, en els termes que per a aquestes s’estableixin a l'exercici de dos 
mil catorze. 
 
DEL PRESSUPOST 
 
BASE 2: 
 
El PRESSUPOST GENERAL de l’Ajuntament de Palma constitueix l’expressió xifrada, conjunta i sistemàtica de: 
 
a) Les obligacions que, com a màxim, poden reconèixer la mateixa corporació i els organismes autònoms, i els drets 
que prevegin liquidar durant el present exercici. 
 
b) Les previsions d'ingressos i despeses de les societats mercantils el capital social de les quals pertanyi íntegrament 
a aquesta corporació. 
 
BASE 3: PRESSUPOSTS QUE INTEGREN EL PRESSUPOST GENERAL 
 
1. En termes harmonitzats el Pressupost General agregat ascendeix  a   622.165.928,97 € en el seu estat d’ingressos 
i 621.282.986,36 € el de despeses. 
 
2. En el pressupost de l’Ajuntament de Palma i dels seus organismes autònoms s’aproven crèdits per les quanties 
que es detallen seguidament, que se finançaran amb drets a liquidar per igual quantia. 
 

  

Ajuntament de Palma       382.266.500,00 

Organismes Autònoms   

  

Patronat Municipal de l'Habitatge 1.600.286,92 

Institut Municipal de l'Esport 19.839.438,88 

Patronat Municipal d'Escoles d'Infants 6.789.858,40 

Institut Municipal d'Innovació 11.391.418,03 

Agència de Desenvolupament Local Palma Activa 3.969.509,08 

Patronat Municipal de Reallotjament i Reinserció Social 573.000,00 

Institut Municipal d’Obres Viàries 367.996,12 

Total         426.798.007,43 

 
3. S’aproven els estats de previsió de despeses i ingressos de les següents societats mercantils amb capital que 
pertany integrament a l’Ajuntament de Palma, que presenten els següents resultats : 
 

Societats mercantils Euros 

Empresa Municipal d'Aigües i Clavegueram (EMAYA). 206.528,84€ 
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Empresa Municipal de Transports Urbans de Palma de Mallorca, S.A. (EMT)  0,00€ 

Empresa Funerària Municipal S.A. (EFMSA). 590.608,64€ 

Societat Municipal d’Aparcaments i Projectes de Palma (SMAP). 1.620,66€ 

Total          798.758,14€ 

 
4. La gestió i el desenvolupament dels pressuposts de les societats mercantils i demes entitats dependents de 
l'Ajuntament es regiran per la seva legislació específica i els seus estatuts propis, llevat d’allò que els sigui aplicable 
segons aquestes bases. 
 
BASE 4: ESTATS CONSOLIDATS DEL PRESSUPOST GENERAL 
 
D’acord amb el disposat a l’article 166.1.c) del Text refós de la llei d’hisendes locals una vegada eliminades les 
operacions internes, l’estat de consolidació del Pressupost General de l’Ajuntament de Palma es de 538.857.480,47 
€ a ingressos i de 537.974.537,86 €  a despeses. 
 
BASE 5: ÀMBIT TEMPORAL 
 
1. L’exercici  pressupostari coincidirà amb l’any natural i a ell s’imputarà: 
 
a) Els drets liquidats durant la seva vigència, qualsevol sigui el període que derivin.  
 
b) Les obligacions econòmiques reconegudes fins a 31 de desembre, sempre que corresponguin a adquisicions, 
obres, serveis, prestacions o, en general despeses realitzades dins l’exercici i en càrrec als respectius crèdits. 
 
2. No obstant el disposat en l’apartat anterior s’aplicarà als crèdits del pressupost vigent en el moment d’expedir les 
ordres de pagament, les obligacions que resulten de liquidacions de retards a favor del personal així com les que 
tinguin l’origen en resolucions judicials. 
 
3. També s’imputaran al pressupost vigent les obligacions generades en l’exercici anterior com a conseqüència de 
compromisos adquirits, de conformitat amb l’ordenament jurídic sempre i quan existís crèdit suficient i disponible 
en l’exercici de procedència. 
 
DELS CRÈDITS I LES SEVES MODIFICACIONS 
 
DELS CRÈDITS 
 
BASE 6: ESTRUCTURA PRESSUPOSTÀRIA 
 
El pressupost de l’Ajuntament i dels seus Organismes Autònoms s’estructura d’acord amb l’Ordre  EHA/3565/2008, 
de 3 de desembre, que aprova l’estructura dels pressupostos de les entitats locals.  
 
Els estats de despeses dels pressupostos de les entitats locals es classificaran amb els següents criteris:  
 
a) Per unitats orgàniques. 
b) Per programes. 
c) Per categories econòmiques. 
 
L'estructura per conceptes i subconceptes és oberta, pel que podran es crear els que es considerin 
necessaris quan no figurin en l'estructura. 
 
Els estats d'ingressos del pressupost de l'entitat local es classificaran separant les operacions corrents, les de capital 
i les financeres, amb capítols, articles, conceptes i subconceptes. 
 
Aplicació pressupostària 
 
1. L’aplicació pressupostària, l’expressió xifrada de la qual constitueix el crèdit pressupostari, vindrà definida per la 
conjunció de les classificacions unitats orgàniques, programes i categoria econòmica al nivell de desagregació amb 
què apareixen a l'estat de despeses. 
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2. Es declaren expressament obertes totes les aplicacions que es contemplen a l’Ordre  EHA/3565/2008, de 3 de 
desembre, que aprova l’estructura dels pressupostos de les entitats locals 
 
3. El control comptable de les despeses es realitzarà sobre les aplicacions pressupostàries definides abans i el fiscal 
sobre el nivell de vinculació regulat a la base següent. 
 
BASE 7: VINCULACIÓ JURÍDICA   
 
1. Els crèdits per a despeses es destinaran exclusivament a la finalitat específica per a la qual s'hagin autoritzat al 
pressupost o a les modificacions d'aquest, degudament aprovades. 
 
2. Els crèdits autoritzats tenen caràcter limitador i vinculant. No es poden adquirir compromisos per quantia 
superior a aquells. Són nuls de ple dret els acords, resolucions i actes administratius que infringeixin aquesta norma, 
sense perjudici de les responsabilitats que se'n derivin. 
 
3. Als efectes del que es preveu al paràgraf anterior, i en compliment del que estableix l’article 172 del Reial decret 
legislatiu 2/2004 de 5 de març, pel qual s’aprova el text refós de la llei reguladora de les hisendes locals en relació 
als article 28 i 29 del RD 500/1990, de 20 d’abril, s’estableixen els següents nivells de vinculació jurídica del crèdits: 
a) A la classificació per unitat orgànica de despesa: a nivell de CENTRE GESTOR, compost per dos dígits, excepte 
totes les aplicacions del capítol I , de personal, que no regirà la vinculació a nivell orgànic. 
 
b)  A la classificació per programes de despesa: a nivell de AREA DE DESPESA  
c) A la classificació econòmica de despesa:   
 a. A nivell de CAPÍTOL els crèdits que integren el capítols I, II,III,VIII i IX  
 b. A nivell d’ARTICLE pels crèdits dels capítols IV, VI i VII.  
c. A nivell de DESAGREGACIÓ en que apareixen a l’estat de despeses, els crèdits que figurin als anteriors capítols del 
pressupost amb una destinació nominal, específica i concreta.  
 
La vinculació a nivell d’article al capítol VI, tindrà les següents excepcions, que no implicaran l’elaboració 
d’expedients de modificació de crèdit: 
 
Les aplicacions pressupostaries codificades als articles 60 i 61, 62, 63, 64 i 68 podran ser reclassificades en funció de 
l’ús final del seu destí.  
 
4. En tot cas, tindran caràcter vinculant, amb el nivell de desagregació per categories econòmiques  amb què 

apareguin en els estats de despeses, els crèdits de personal destinats a gratificacions; atencions protocol⋅làries,  
representatives, publicitat i propaganda, i les reunions i conferències, campanyes de promoció, la destinada al 
pagament dels serveis de recaptació,  les declarades ampliables i els crèdits extraordinaris que es concedeixin 
durant l’exercici.  
 
5. Als pressuposts dels organismes autònoms, el nivell de vinculació s'estableix, pel que fa a la classificació 
econòmica, amb els mateixos nivells regulats als apartats a) b) i c) de la present base. Per a l’Institut Municipal 
d’Innovació el articles 62, 63 i 64 estaran vinculats. Els organismes autònoms  Institut Municipal de l’Esport, de 
Palma Activa i Patronat municipal d’Escoletes d’infants prescindiran de la vinculació a nivell de classificació orgànica.   
 
6.  En els casos en què, tot i existint dotació pressupostària per una o varies aplicacions dins del nivell de vinculació 
establert, es pretengui imputar despeses a altres aplicacions del mateix nivell de vinculació que no figuren obertes a 
la comptabilitat de despeses per no comptar amb dotació pressupostària, podran ser creades durant la vigència del 
pressupost, sense que sigui necessari realitzar expedient de transferència de crèdit, serà suficient una diligència que 
haurà de figurar al primer document comptable que s'expedeixi amb càrrec als mateixos conceptes o subconceptes 
creats. La despesa acumulada i imputada a les aplicacions pressupostàries creades pels motius abans esmentats, no 
podran superar el 25% del  crèdit vinculat inicial. Aquesta regla serà d'aplicació per als pressuposts que integren el 
Pressupost general d'aquest Ajuntament i dels seus organismes autònoms.   
 
7. A nivell de classificació per programes, si durant l’exercici existís la necessitat de crear un subprograma nou, o 
sigui el quint dígit, o dividir un grup de programa en varis programes, es podrà fer la divisió d’una aplicació 
pressupostària ja existent, sense haver de tramitar una modificació de crèdit. 
 
8. Quan es realitzi una despesa que excedeixi de la consignació de la seva aplicació pressupostària, sense superar el 
límit de la vinculació jurídica, deurà justificar-se en la tramitació del expedient de despesa la insuficiència de la 
consignació i la necessitat de la despesa. 



 

- 52 - 

 
 
DE LES MODIFICACIONS 
 
BASE 8: CRÈDITS EXTRAORDINARIS I SUPLEMENTS DE CRÈDIT 
 
1. Quan s’hagi de realitzar una despesa que no pugui demorar-se fins a l'exercici següent i no existeixi crèdit en el 
Pressupost de la corporació o el crèdit consignat sigui insuficient, el regidor de l’àrea d’Economia, Hisenda i 
Innovació d’aquesta ordenarà la incoació del projecte de l’expedient d'habilitació del crèdit extraordinari, en el 
primer cas o de suplement de crèdit en el segon i els enviarà  a la Junta de Govern per què siguin elevats al Ple de 
l’Ajuntament per a la seva aprovació. 
 
2. Si la inexistència o insuficiència de crèdit es produís als pressuposts dels organismes autònoms, els expedients de 
modificació seran promoguts pels Consells Rector o òrgans equivalents, proposats prèviament pel Gerent, i hauran 
d’anar acompanyats de l’informe preceptiu de l’Àrea d’Hisenda (Oficina de Control de la Despesa Municipal) . 
Posteriorment, les enviaran a la Junta de Govern per què siguin elevats al Ple de l’Ajuntament per a la seva 
aprovació i tramitació, conformement a l'apartat b) de la base 9a 1. 
 
 
3. L’expedient a que fan esment els paràgrafs anteriors, s'ajustarà, tant en la tramitació com en el finançament, a 
l'article 177 de l’esmentat Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel que s’aprova el Text refós de la llei 
reguladora de les hisendes locals, i els articles 35 a 38 del RD 500/1990, de 20 d’abril. 
 
BASE 9: TRANSFERÈNCIES DE CRÈDIT 
 
D’acord amb l’article 179 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, i l’art. 40 del RD 500/1990, les 
transferències de crèdit són traspassos de dotació entre crèdits de pressupost i es regularan de la següent forma: 
 
1.- En el Pressupost propi de l'Ajuntament: 
 
a) Quan la transferència es produeixi entre aplicacions pressupostàries que estiguin dins la mateixa àrea de despesa 
i a la vegada pertanyin a diferents nivells de vinculació jurídica, serà proposada pel centres gestors que administrin 
els crèdits pressupostaris afectats.  L’aprovació correspon al  Regidor d’Economia, Hisenda i Innovació, d’acord amb 
el Decret 5309, de 26 de març de 2012, d’organització dels serveis administratius de l’Ajuntament de Palma, previ 
informe de l’Interventor . En el cas del Pressupost Propi de l’Ajuntament, si la transferència se efectua entre 
aplicacions pressupostàries que estan imputades a diferents unitats orgàniques, serà necessari donar compte a la 
Comissió de Comptes,  Economia i RRHH.  
 
En tot cas  suposarà implícitament l’aprovació de la creació de les aplicacions pressupostàries pertinents, sempre i 
quan existeixi el nivell de vinculació al qual hauria de pertànyer l’aplicació pressupostària nova, sempre d’acord amb 
l’apartat 6 i 7 de la Base 7ª, per a la correcta  imputació comptable dels ingressos i despeses segons la seva 
naturalesa. L'acord serà immediatament executiu i, en aquest cas, no seran aplicables les normes sobre informació, 
reclamacions i publicitat a què es refereixen els articles 169, 170 i 171 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de 
març.  
 
b) Si la transferència de crèdit es realitza entre aplicacions pressupostàries que pertanyin a diferents àrees de 
despesa, l’aprovació correspondrà al Ple de la corporació. Seran aplicables les normes sobre informació, 
reclamacions, recursos i publicitat a què es refereixen els articles 169, 170 i 171 de l’esmentat Reial Decret 
Legislatiu i els articles 20 i 22 del RD 500/1990. 
 
c) Si la transferència de crèdit proposada afecta només crèdits de personal, encara que pertanyin a diferents àrees 
de despesa, seguiran la mateixa tramitació i formalitats regulades a l'apartat a) d'aquesta base. 
 
2.- En els pressuposts dels organismes autònoms: 
 
a) A les transferències de crèdits entre aplicacions que pertanyen la mateixa àrea de despesa  o que es refereixin a 
altes i baixes de crèdits de personal, l’òrgan competent per autoritzar-les és el Gerent. 
 
En tot cas s’estarà al que disposa el segon paràgraf de l’apartat 1.a) anterior. 
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b) Si les transferències afecten a crèdits que pertanyen a distintes àrees de despesa, serà aplicable el que disposa 
l’apartat 1.b) de la base 9a. 
 
BASE 10:  
 
1. En cap cas no tindran la consideració legal de transferències les alteracions de crèdit entre aplicacions 
pressupostàries que pertanyen a un mateix nivell de vinculació jurídica, segons el que preveu la base 7, per tant no 
estan subjectes a cap formalitat. 
 
2. Les transferències de qualsevol classe estan subjectes a les limitacions imposades pels articles 180 del Reial 
decret legislatiu 2/2004, de 5 de març i art. 41 del RD 500/1990. 
 
3. En qualsevol expedient de transferència haurà de figurar l'informe de la Intervenció, que tractarà de la seva 
procedència i de les formalitats legals a què s’hagi d’ajustar, conformement a les bases anteriors. 
 
ALTRES MODIFICACIONS 
 
BASE 11: AMPLIACIONS DE CRÈDIT 
 
D’acord amb el que disposa l’article 178 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, i l’article 39 del RD 
500/1990, de 20 d’abril, es declaren com a partides ampliables les que se relacionen a continuació juntament amb 
els recursos que s’hi troben afectats: 
 
1. Pressupost propi:     
                   
DENOMINACIÓ 
APLICACIÓ  DENOMINACIÓ                               DELS RECURSOS 
08.15100.226.31 Neteja de solars a càrrec de particulars            399.31 
08.15100.226.32           Obres a càrrec de particulars              399.32 
09.92021.22606            Subvenció INAP Pla de formació                                          421.01 
16.33800.22609            Esponsoritzacions                                                                  480.00 
 
                                                                                                                                  
Els ingressos que superin l’import consignat al concepte 39200 “Recàrrec de constrenyiment”, amb una previsió 
inicial de 253.798,60 € ampliaran automàticament la consignació de l’aplicació de despeses 02.93100.22708 “Adm. 
Financera.- Servei de Recaptació” que recull els imports destinats a pagar el premi de cobrança del tributs 
municipals.  
 
Igualment els ingressos que superin les previsions dels conceptes 116.01 (Revisió fiscal. Plus vàlua), 130.01 (Revisió 
fiscal  IAE), 290.01 (Revisió fiscal ICO), 302.01 (Revisió fiscal TIRSU), 332.01 (Revisió fiscal ocupació sol, subsòl i 
volada), 335.04 (Revisió fiscal.- Taules i cadires)  391.40 (Revisió fiscal Sancions), 39301 (Revisió fiscal interessos de 
demora) i ampliaran les aplicacions pressupostaries de despeses 02.93100.227.08 i la 02.93100.227.58.  
 
Al Pressupost O.A.PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE: l’aplicació pressupostària 00.15201.22109, "despeses 
diverses a reintegrar", destinada al pagament de les despeses de comunitat dels habitatges d’edificis que pertanyen 
a l'esmentat Patronat i que poden esser repercutits als llogaters, podrà ser ampliada amb els ingressos que superin 
la consignació del concepte 399.20 amb una previsió inicial de 42.070,91 Euros. 
 
2. Per procedir a l’ampliació del crèdit bastarà amb el reconeixement efectiu del dret, encara que no s’hagi produït 
l'ingrés prèvia tramitació de l’expedient.  
 
Al Pressupost de l’ OO.AA. INSTITUT MUNICIPAL D’OBRES VIÀRIES: l’aplicació pressupostària 00.15500.22632 
“despeses desperfectes a compte de particulars”, destinada al pagament de les obres que subsidiàriament ha 
realitzat l’Institut, serà ampliable amb l’import reconegut i ingressat dels particulars, recollits al concepte 
d’ingressos 399.32  
 
BASE 12: GENERACIÓ DE CRÈDITS PER INGRESSOS 
 
1. La generació són modificacions que incrementen els crèdits com a conseqüència de la realització d’uns 
determinats ingressos no prevists o superiors als contemplats en el Pressupost. Podran generar crèdit als estats de 
despeses del Pressupost els ingressos de naturalesa no tributària que deriven de les següents operacions: 
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a) Aportacions o compromisos ferms d'aportació, de persones físiques o jurídiques per finançar, juntament amb 
l'entitat local o amb alguns dels seus organismes autònoms, despeses que per la seva naturalesa estiguin compreses 
en els fins o objectius d'aquests [article 181.a), TRLRHL 2/2004]. 
 
b) Alienacions de béns de l'entitat local o als seus organismes autònoms [article 181.b), TRLRHL 2/2004]. 
 
c) Prestació de serveis [article 181.c), TRLRHL 2/2004]. 
 
d) Reembossaments de préstecs [article 181.d ), TRLRHL 2/2004]. 
 
e) Els imports procedents de reintegraments de pagaments indeguts amb càrrec al pressupost corrent, pel que fa a 
la reposició de crèdit a l’aplicació pressupostària correlativa. 
 
2. En els supòsits a) i b) bastarà per a generar crèdit el compromís ferm d'aportació degudament documentat o el 
reconeixement del dret. En els supòsits c) i d) caldrà la recaptació efectiva dels drets. En el cas e), l'efectivitat del 
cobrament del reintegrament. 
 
3. Per procedir a la generació de crèdit, s’incoarà el corresponent expedient, que serà aprovat pel regidor 
d’Economia, Hisenda i Innovació, d’acord amb Decret 8435 de 13 de maig de 2013, d’organització dels serveis 
administratius de l’Ajuntament , previ informe de l’Interventor, excepte en el cas de reintegrament de pagaments, 
en què serà suficient el nou ingrés efectiu del reintegrament. Amb aquesta formalitat l’expedient serà immediata-
ment executiu i es procedirà a efectuar les modificacions pressupostàries corresponents sense més tràmit. 
 
4. Als organismes autònoms, l’aprovació de l’expedient correspon al gerent, amb l'informe previ de l'interventor. 
 
5. Es tramitaran com a generació d’ingressos els compromisos d’aportació entre l’ajuntament i/o els Organismes 
Autònoms que tinguin per objecte finançar total o parcialment despeses de la seva competència. 
 
BASE 13:  INCORPORACIÓ DE ROMANENTS DE CRÈDIT 
 
1. Podran incorporar-se als crèdits corresponents del pressupost de despeses de l'exercici immediatament 
posterior, els romanents de crèdit no utilitzats i definits a l'article 98 del RD 500/1990, que vénen detallats a l'article 
47 de l'esmentat text legal, amb les limitacions de l'article 48. 
 
2. No obstant lo disposat a l’apartat anterior, es consideraran d'incorporació obligatòria els crèdits per operacions 
de capital procedents dels capítols VI i VII de l’estat de despeses  sempre que el romanent  líquid de Tresoreria sigui 
suficient  i si no es desisteix de dur-ho a terme. 
 
Igualment els crèdits que incorporin despeses finançades amb ingressos afectats s’hauran d’incorporar 
obligatòriament  llevat que es desisteixi de iniciar o continuar l’execució de les despeses.  
 
Òrgan competent per a la seva aprovació: el Regidor d’Economia, Hisenda i Innovació,  previ informe de 
l’Interventor pel que fa a l’Ajuntament, i en el cas dels Organismes Autònoms el Gerent. 
 
BASE 14: En compliment de la Llei 12/1998, de 21 de desembre, de Patrimoni Històric de les Illes Balears, l’aplicació 
03.33600.22699 “1 % Protec.i conserv. patrimoni històric o formac.creativa”, amb una previsió inicial de 5€, ò 
qualsevol altre aplicació pressupostària que s’habiliti per a tal fi, recollirà l’1% del cost de les obres superiors a 
300.506,00 € finançades totalment o parcialment per l’entitat excepte les destinades al Patrimoni Històric, que 
seran traslladades  de les aplicacions que suporten la despesa de l’obra independentment de l’àrea de despesa. 
L’òrgan competent per autoritzar aquesta despesa serà el Regidor d’Economia, Hisenda i Innovació, d’acord amb 
l’apartat III del Decret núm. 5309, de 26 de març de 2012, d’organització dels Serveis Administratius de 
l’Ajuntament, previ informe de l’Interventor.  
 
FONS DE CONTINGÈNCIA 
 
BASE 15: 
 
D’acord amb allò establert amb l’article 31 de la Llei 2/2012, de 27 d’abril, Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat 
Financera, es crea un fons de contingència, a fi d’incloure al pressupost una dotació diferenciada de crèdits 
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pressupostaries, que es destinarà a atendre necessitats inajornables de caràcter no discrecional i no previstes al 
Pressupost inicialment aprovat, que poden presentar-se al llarg de l’exercici.  
 
La seva tramitació seguirà els procediments establerts per a les modificacions pressupostàries al RDL 2/2004, de 5 
de març, pel qual s’aprova el Text Refós de la llei reguladora de les Hisendes Locals, en el RD 500/1990 i en aquestes 
Bases d’Execució. 
 
DE L’EXECUCIÓ 
 
BASE 16:   
 
La gestió dels crèdits consignats al pressupost de despeses s'efectuarà a través de la elaboració dels expedients 
corresponents, que constaran de les fases següents: 
 
a) Retenció de crèdit. 
b) Autorització de despesa. 
c) Disposició o compromís de la despesa. 
d) Reconeixement i liquidació de la despesa. 
e) Ordenació del pagament. 
f) Pagament de l'obligació. 
 
En un sol acte administratiu es poden acumular dues o més de les fases d'execució enumerades a l'apartat anterior. 
 
BASE 17:  
  
1. No caldrà la formació d’un expedient per a les despeses relatives a: 
 
a) Pagament dels havers i altres emoluments del personal. 
b) Quotes de la Seguretat Social i altres prestacions socials a càrrec de la Corporació. 
c) Tributs. 
d) Les aportacions als organismes autònoms i les aportacions periòdiques que es realitzin a les societats mercantils i 
ens dependents, en els dos casos, de la corporació. 
e) Despeses consignades als capítols III i IX del Pressupost: despeses financeres i passius financers. 
f) Les de tracte successiu una vegada formalitzat el corresponent expedient inicial de l'acte o del contracte de què 
derivin. 
 
2. En el supòsit que qualsevol dels òrgans competents per a l'aprovació de despeses la dugui a terme prenent com a 
base mocions o tràmits semblants, prescindint del crèdit pressupostari oportú, aquests actes quedaran condicionats 
a l'existència de l'esmentat crèdit pressupostari. 
 
BASE 18:  
 
Quan calgui realitzar qualque despesa, la unitat administrativa que tingui a càrrec seu la gestió del crèdit 
corresponent formularà una proposta , juntament amb la retenció de crèdit corresponent,  que contindrà a)  una 
part expositiva, que justificarà la necessitat de realitzar la despesa, la insuficiència de mitjans propis, el seu import 
d’acord a valors normals de mercat i el règim jurídic aplicable i b) una part dispositiva o proposta d'acord, en què es 
recollirà la natura de la despesa a realitzar, l’aplicació pressupostària, i la quantia certa, o aproximada si no es 
pogués conèixer exactament.  
És la primera fase de l'expedient. 
 
La proposta de despesa  haurà de dur un calendari de reconeixement d’obligacions, del qual sen donarà compte al 
Tresorer, el qual vistes les disponibilitats de tresoreria, podrà proposar posposar l’expedient. 
 
Les propostes de despesa dels mesos de novembre i desembre, tant en el Pressupost propi, com en els seus 
Organismes autònoms,  hauran de justificar que no es pot demorar dita despesa a l’exercici futur, i hauran de tenir 
el vist i plau de l’Oficina de Control de la despesa municipal a partir de 3.000 euros.  
 
La proposta es trametrà a Intervenció, per a control i fiscalització, previ informe de l’expedient per part dels Serveis 
Jurídics Municipals, quan sigui preceptiu i superi els següents límits: 
 
- per a despeses en obres     49.999,99 (IVA exclòs) 
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- per altres despeses             17.999,99 (IVA exclòs)  
 
Si l'interventor la considera conforme, informarà favorablement la proposta . 
 
Altrament, es formularan les objeccions pertinents i es retornarà l'expedient a la unitat administrativa d'origen 
perquè esmeni les deficiències detectades.  En cas de discrepància per part de l’òrgan gestor s’aplicarà el que 
disposa l’article 216 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març,  reguladora de les hisendes locals. 
 
BASE 19:  RETENCIÓ DE CRÈDIT , fase “RC” 
 
1. "Retenció de crèdit", a efectes d'autorització d'una despesa, és l'acte mitjançant el qual s'expedeix, respecte del 
d'una aplicació pressupostària, una certificació d'existència de crèdit, per una quantia determinada, i es produeix 
alhora, pel mateix import, una reserva per a la dita despesa. 
 
2. L'existència de crèdit suficient s'haurà de verificar, en tot cas, al nivell en què està establerta la vinculació jurídica 
de la despesa, de la manera que regula la base 7a. 
 
3. No escaurà efectuar retenció de crèdit, independentment de les altres fases, per a aquelles despeses 
enumerades als apartats a), b), d), e) i f) de la base 17, encara que en comptabilitzar-se es farà damunt els crèdits 
retinguts. 
 
BASE 20: AUTORITZACIÓ DE LA DESPESA, fase "A" 
 
1. Una vegada les propostes tinguin l'informe favorable de la Intervenció municipal, les unitats administratives 
corresponents sotmetran les propostes de despeses a la consideració de l'òrgan competent, per a la seva aprovació. 
 
2. La "autorització" és un acte mitjançant el qual s'acorda la realització d'una despesa determinada per una quantia 
certa o aproximada. Amb aquesta finalitat es reservarà tota o una part d'un crèdit pressupostari. L'autorització és la 
primera fase en el procés d'ordenació de la despesa, encara que no implica relacions amb tercers externs a la 
corporació. 
 
3. Es podran tramitar expedients de despesa condicionats a modificacions pressupostàries, únicament fins la fase de 
autorització de la despesa (A). 
 
BASE 21: COMPETÈNCIA PER A L’AUTORITZACIÓ DE LA DESPESA 
 
1) L’autorització de la despesa correspon: 

a) A la corporació en Ple: L’autorització de les despeses en les matèries de les seves competències (art. 123 de 
la Llei 7/1985, de 2 d’abril , reguladora de les Bases de Règim Local). 

b) A la Junta de Govern Local:  
i) Les autoritzacions de les despeses que siguin superiors a 49.999,99€, IVA exclòs, quan siguin d’obres 

ó superiors a 17.999,99 € , IVA exclòs, si són altres despeses. 
ii) Les autoritzacions de les contractacions i concessions, incloses les de caràcter plurianual, 

adquisicions i venda de patrimoni, i operacions de crèdit. 
c) Al Batle: La  autorització de les despeses recollides a l’article 124 de la Llei 7/1985, i la resta que li 

atribueixen les lleis. 
d) Els tinents de Batle, els regidors executius de Govern (per delegació de la Junta de Govern) i els regidors 

amb àrea delegada. L’autorització de les despeses per un import inferior a 50.000 € , IVA exclòs, quan 
siguin d’obres ó inferiors a 18.000,00 €, IVA, exclòs, si són altres despeses 

e) Organismes Autònoms:  
i) El Gerent: l’autorització de les despeses per un import inferior a 50.000 € quan siguin d’obres ó 

inferiors a 18.000,00 € si són altres despeses.  
ii) El Consell Rector: l’autorització quan la despesa  siguin superiors a 49.999,99€, i inferiors a 

200.000,00€, IVA exclòs, quan siguin d’obres ó superiors a 17.999,99 €  i inferiors a 60.000,00€, IVA 
exclòs si son altres despeses. 

iii) La Junta de Govern:  l’autorització quan la despesa sigui  siguin superiors a 200.000,00€, IVA exclòs, 
quan siguin d’obres ó superiors a 60.000,00€, IVA exclòs si son altres despeses, a proposta del Gerent 
i que el Consell Rector elevi a la Junta de Govern. 

 

2) L'autorització de la despesa haurà de ser comunicada al Departament Financer per a la seva comptabilització 
corresponent. Per a la comptabilització, l'autorització es girarà sempre damunt crèdits retinguts. 
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BASE 22:  COMPROMÍS O DISPOSICIÓ DE LA DESPESA, fase "D" 
 
1. Sobre una autorització es pot acordar la realització de despeses adquirint els compromisos pertinents enfront de 
tercers. Aquesta fase es coneix amb el nom de "disposició" o "compromís de despeses". 
 
2. La "disposició o compromís" és l'acte mitjançant el qual s'acorda, després del compliment dels tràmits legals 
establerts, la realització de despeses prèviament autoritzades, per un import exactament determinat. La realització 
d'aquest acte té rellevància jurídica enfront de tercers i vincula la corporació a la realització d'una despesa concreta 
i determinada tant pel que fa a la quantia com a les condicions d'execució. 
 
3.- La diferència en menys que pugui resultar entre la despesa autoritzada (A) i la disposada (D) com a resultat de 
les baixes de licitació, serà anul·lada de l’autorització i de la retenció de crèdit a fi de deixar lliure aquesta part del 
crèdit. 
 
BASE 23:  COMPETÈNCIA PER A COMPROMÍS O DISPOSICIÓ DE LA DESPESA 
 
La disposició de despeses correspon al que tingui atribuïda la competència  per la seva autorització, no obstant 
correspon a la Junta de Govern local les disposicions d’aquelles despeses autoritzades per l’Ajuntament Ple . 
 
L’autorització i la disposició de despeses  quan ambdues fases siguin simultànies correspon al òrgan que tinguin 
atribuïda la competència per  acordar cada una de  les fases 
 
El compromís o disposició de la despesa haurà d’actualitzar el  calendari de reconeixement d’obligacions, esmentat 
a la Base 18ª,   del qual es donarà compte al Tresorer. 
 
BASE 24: RECONEIXEMENT I LIQUIDACIÓ DE L'OBLIGACIÓ, fase "O" 
 
Una vegada que s'hagi complit la contraprestació, pertoca el reconeixement i la liquidació de l'obligació, que es pot 
definir com l'acte mitjançant el qual es declara l'existència d'un crèdit exigible a la corporació derivat d'una despesa 
prèviament autoritzada i compromesa. 
 
En el "reconeixement" s'admet que existeix un deute de la corporació amb un tercer i s’expressa la conformitat amb 
el bé o servei rebut. En la "liquidació" es quantifica aquest deute i es redueix a un import concret. 
 
Les obligacions generades en l’exercici anterior com a conseqüència de compromisos adquirits de conformitat amb 
l’ordenament jurídic sempre i quan existís crèdit suficient i disponible en l’exercici de procedència es podran 
imputar al pressupost vigent.  
 
BASE 25: CONDICIONS PER AL RECONEIXEMENT DE L’OBLIGACIÓ 
 
 D’acord amb l’article 59 del RD 500/1990, de 20 d’abril, abans del reconeixement de les obligacions cal acreditar 
documentalment davant l’òrgan competent la realització de la prestació o el dret del creditor, conformement amb 
els acords i les circumstàncies que havien autoritzat i compromès la despesa. 
 
Als documents en què es justifica la realització de la despesa s'han de fer constar, degudament signades pel cap del 
servei o el funcionari delegat, les següents diligències: 
 
1) Si es tracta de factures o contractes per subministrament de béns o efectes, "Rebut el material o efecte i 
conforme". 
2) Si es tracta de factures, contractes o certificacions per prestació de serveis "Realitzat el servei 
conformement". 
3) A les certificacions d'obra: 
 
a) Si la certificació és ordinària o a bon compte del saldo de liquidació o complementària. 
b) Que és conseqüència de l'acte administratiu de la corporació i està d'acord amb aquest. 
c) Que l’ha practicada i expedida el tècnic director de l'obra i sota la seva responsabilitat. 
d) Si es tracta de certificació de saldo de liquidació, que l'obra està enllestida, mesurada, valorada i rebuda sense 
cap objecció. 
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BASE 26: COMPETÈNCIA DE RECONEIXEMENT I LIQUIDACIÓ DE LES OBLIGACIONS  
 
1) La Junta de Govern: El reconeixement  i liquidacions de les obligacions, dels compromisos o disposicions de 
despeses  legalment contretes  de les quals es competència de la Junta de Govern. 
 
2) Els tinents de Batle, els executius de Govern (per delegació de la Junta de Govern) i els Regidors amb Àrea 
Delegada el reconeixement i liquidació de les obligacions  dels compromisos o disposicions de despeses  legalment 
contretes, referides a les  partides pressupostàries la gestió de les quals li correspon (delegat per  el Batle. Decret 
d’Organització dels serveis administratius). 
 
3) Organismes Autònoms:  
 

a) El Gerent: El reconeixement  i liquidacions de les obligacions, dels compromisos o disposicions de despeses  
legalment contretes  de les quals es competència el Gerent.  

b) El Consell Rector: El reconeixement  i liquidacions de les obligacions, dels compromisos o disposicions per a 
les demes despeses legalment contretes.   

 
BASE 27: OPERACIONS MIXTES 
 
Un mateix acte administratiu podrà abraçar més d'una de les fases d'execució del pressupost de despeses 
enumerades a la base 14. 
 
L’acte administratiu que acumuli dues o més fases produirà els mateixos efectes que si les fases s'haguessin acordat 
en actes administratius separats. 
 
BASE 28:  
 
1. D’acord amb la natura de les despeses i amb criteris d'economia i agilitat administrativa, s'acumularan diverses 
fases en un sol acte administratiu en els següents casos: 
 
a) "Autorització - Disposició": aniran unides en un sol acte, les propostes de les quals, des de l'inici, es conegui 
amb precisió la quantitat que suposarà el servei o subministrament a realitzar i la persona que l'executarà. Aquest 
acte es reflectirà en un sol document anomenat "AD". 
 
b) "Autorització - Disposició - Reconeixement i Liquidació". Es podran acumular aquestes tres fases en un sol 
acte administratiu sempre que es conegui no només la quantitat certa que suposarà el servei o subministrament a 
realitzar i la persona que l'ha executat sinó també que ja s'hagi executat i es pugui procedir al reconeixement i la 
liquidació de l'obligació. Comptablement es reflectirà en un sol document que anomenat "ADO". 
 
2. Per tal que es puguin acumular en una sol acte administratiu aquestes diverses fases d'execució de la despesa és 
imprescindible que l'òrgan que adopti l'execució tingui competència per acordar totes les fases que s'incloguin a la 
relació. 
 
Base 29: RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DELS CRÈDITS 
 
Correspon al Ple de la Corporació el reconeixement extrajudicial dels crèdits.  
 
Es tramitarà proposta de reconeixement extrajudicial de crèdits quan s’hagin de reconèixer obligacions 
corresponents a factures de l’exercici corrent i no s’ha seguit el procediment legalment establert en matèria de 
contractació o bé quan es tracti de reconèixer obligacions corresponents a factures de l’exercici o exercicis anteriors 
que no es varen aprovar en aquells exercicis per manca de crèdit o per  no haver seguit el procediment legalment 
establert amb matèria de contractació.  
 
L’expedient pel reconeixement de l’obligació haurà de contenir, com a mínim, els següents documents: 
 

a) Memòria justificativa subscrita pel tècnic responsable del servei i conformada pel responsable del programa 
pressupostari corresponent, sobre els següents extrems, com a mínim: 

 
             -   Explicació de la necessitat de la despesa efectuada. 

- Data o període de realització. 
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- Import de la prestació realitzada. 
- Justificació que les unitats  utilitzades són les estrictament necessàries per a l'execució de la 

prestació  i que els preus aplicats són correctes i adequats al mercat o es contenen en quadres 
de preus aprovats. 

- Justificació que no existeix impediment o limitació alguna per a la imputació de la despesa al 
pressupost de l'exercici corrent, en relació amb les restants necessitats i atencions de l'aplicació 
durant tot l'any en curs. En el cas que no existeixi crèdit adequat i suficient en aquest 
Pressupost, s’haurà de tramitar la modificació de crèdit necessària. 

 
b) Factura detallada o document acreditatiu degudament conformat pels responsables del servei i, si escau, 
certificació d'obra. 
 
            c) Informe de la Intervenció Municipal.  
 
En qualsevol cas es tracta d’obres realitzades, serveis efectivament prestats o subministraments lliurats a 
l’Administració en què procedeix la seva aprovació per tal d’evitar-ne l’enriquiment injust.  
 
L’aprovació dels reconeixements extrajudicials de crèdits dona lloc a l’exigència de responsabilitats de caràcter 
patrimonial. 
 
BASE 30: ORDENACIÓ DEL PAGAMENT, fase "P" 
 
“L’ordenació del pagament” és l'acte mitjançant el qual l’ordinador de pagaments, basant-se en una obligació 
reconeguda i liquidada, expedeix l’ordre de pagament contra la Tresoreria de la corporació.  
 
En el sistema comptable vigent de l’Ajuntament de Palma i dels seus organismes autònoms, aquesta fase de gestió 
de la despesa es denomina “P”. L'ordenació del pagament no en suposa la realització. 
 
No poden expedir-se ordres de pagament sense que prèviament s’hagin acreditat documentalment davant l’òrgan 
competent per reconèixer-ne les obligacions, la realització de la prestació o el dret del creditor; de conformitat amb 
les resolucions aprovatòries de l’autorització i compromís de despesa. L’única excepció a aquesta norma la 
constitueixen els pagaments a justificar i les bestretes fixes de caixa. 
 
BASE 31: COMPETENCIA PER A ORDENACIÓ DEL PAGAMENT 
 
L’ordenació dels pagaments, per a l'abonament de despeses aprovades prèviament, correspon exclusivament al 
Tinent de Batle d’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació, per delegació del Batle.  
 
L'ordenació de pagaments als organismes autònoms l'ha d'exercir l'òrgan d'aquests que, per estatuts, la tingui 
atribuïda. En defecte de previsió dels estatuts l’ordenació dels pagaments correspon al/la Gerent.  
 
BASE 32: RELACIONS D’ORDRES DE PAGAMENT 
 
Una vegada hagi estat reconeguda i liquidada una obligació, s’ha d’expedir la corresponent ordre de pagament. 
 
L'ordenació de pagaments s’efectuarà amb caràcter general basant-se en les relacions d'ordre de pagament que 
elabora comptabilitat, tenint en compte la necessària prioritat de les despeses de personal i obligacions 
reconegudes en exercicis anteriors. 
 
L'expedició de les ordres de pagament s'ha d'acomodar, d'acord amb els fluxos de tresoreria, al pla de disposició de 
fons de la tresoreria, que estableixi el Tinent de Batle d’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació o per l’òrgan 
competent facultat expressament en el cas d’organismes autònoms, que, en tot cas, ha de recollir la prioritat de les 
despeses de personal i de les obligacions contretes en exercicis anteriors. 
 
Les relacions d'ordres de pagament, proposades per el/la cap de secció de comptabilitat, ordenada pel Tinent de 
Batle d’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació i fiscalitzat per l'interventor, recolliran, per a cadascuna de les 
obligacions que hi estiguin incloses, els imports íntegres, descomptes a aplicar, líquid a abonar, identificació del 
creditor, compte on s'hagi d'efectuar l’ingrés i aplicació o aplicacions pressupostàries on s'hagin d'imputar les 
operacions. 
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No obstant el que s'ha dit, l'ordenació del pagament es podrà fer individualment respecte d'obligacions específiques 
i concretes. 
 
Les relacions d’ordre de pagament en els organismes autònoms seran proposades per qui tingui encomanada la 
comptabilitat. 
 
BASE 33: TRAMITACIÓ DELS CONTRACTES MENORS 
 
1. Son contractes menors, els contractes d’obres de quantia inferior a 50.000 euros (IVA exclòs), i els restants 
contractes de quantia inferior a 18.000 euros (IVA exclòs). 
2. Els contractes menors  es podran adjudicar pel procediment d’adjudicació directa. 
3. Els contractes menors no podran tenir una duració superior al any ni esser objecte de pròrroga. 
4. L’adjudicació dels contractes menors recaurà en un una persona física o jurídica amb plena capacitat d’obrar i 
amb l’habilitació professional necessària per a la execució de l’objecte contractual. Per manca de personalitat 
jurídica, en cap cas, les comunitats de béns no poden ser adjudicataris de contractes (art. 54 TRLCSP). S’entendrà 
acreditada la capacitat d’obrar del empresari o professional amb la presentació de la factura corresponent, sempre i 
quant aquesta reuneix i contengui les dades i  requisits establerts en la normativa que regula el deure d’expedir i 
lliurar factura, i en tot cas si es tracta de contractes de subministrament inferiors a 3.000,00 €. La entitat podrà 
requerir, en qualsevol moment, al contractista que acrediti la seva capacitat. Ha de trobar-se al corrent de les 
obligacions tributàries i amb la Seguretat Social.  
 
5. L’objecte del contracte no es pot fraccionar amb la finalitat de disminuir la seva quantia i així eludir els requisits 
de publicitat o els referits al procediment d’adjudicació que corresponguin (art. 88 TRLCSP i 72.4 RGC).  
 
6. En els contractes menors que se tramitin mitjançant adjudicació directa s’exigirà com a mínim, la següent 
documentació: 
 

a) Memòria justificativa pel cap de departament, director o coordinador responsable de la despesa, definint 
l’objecte del contracte i justificant la seva necessitat. En el cas de contractes de serveis, a més s’haurà de 
justificar la falta de mitjans tècnics i humans propis per a dur-los a terme. 

b) Dita memòria haurà de fer al·lusió a la aplicació pressupostaria amb càrrec al que s’abonarà el preu. 
c) Per les despeses per un import igual o superior a 3.000,00 €, un mínim de tres ofertes  d’empreses 

capacitades. A l’expedient haurà de quedar acreditat la justificació documental de les ofertes. La 
impossibilitat de tenir un mínim de tres ofertes haurà de quedar suficientment justificada en l’expedient.  

d) Informe acreditatiu que el preu del contracte s’adequa als preus del mercat i que l’import és suficient per 
fer front a les obligacions que puguin derivar del contracte durant tot l’exercici pressupostari, i per tant no 
hi ha fraccionament de l'objecte del contracte.  Igualment, es mencionarà l’aplicació pressupostària d’on 
es farà el pagament. 

 
e) En els contractes d’obra:   

            - Pressupost conformat pel tècnic corresponent, i projecte, quan normes específiques així ho 
               requereixin. 
            - Informe que acrediti que el projecte es refereix a una obra completa susceptible de ser lliurada  
              a l’ús general o al servei corresponent i, per tant, no hi ha fraccionament de l’objecte del  
       contracte. 
  
7. Prèviament a l’inici de qualsevol despesa menor es tramitarà document de Retenció de Crèdit (RC) com a 
operació prèvia.  
 
8. L’adjudicació definitiva dels contractes menors es realitzarà mitjançant decret de l’òrgan de contractació, segons 
aquestes bases d’execució, motivant-se l’elecció de l’adjudicatari i juntament un certificat emès pel cap de 
departament, director o coordinador responsable de la despesa acreditatiu de que la tramitació del contracte 
menor compleix amb les bases 18 i 33.6 i 33.7. 
 
9. Serà necessari incorporar en l’expedient que es tramiti la corresponent factura , conformada pel tècnic 
responsable. 
 
10. No serà necessari, però si recomanable, la formalització del contracte per escrit, ni tampoc el compliment del 
contingut mínim dels contractes , establert en la Llei de Contractes del Sector Públic. Aquesta excepció no s’aplicarà 
a aquells contractes en que per la seva complexitat o quantia es faci necessària la formalització i constància per 
escrit dels pactes i condicions. 



 

- 61 - 

DELS PAGAMENTS 
 
BASE 34: REALITZACIÓ DEL PAGAMENT 
 
La fase “R” s’estableix com a fase final de la gestió de la despesa que acredita la realització material del pagament i 
deixa constància de l’entitat bancària, de la data i del mitjà utilitzat per fer-lo efectiu,. 
 
La Tresoreria no podrà fer cap pagament, ni tan sols en concepte de formalització d'operacions de tresoreria, sense 
l'oportú manament o relacions d’ordre de pagaments acordat per l'ordenador i fiscalitzat per l'interventor. 
 
BASE 35: MITJANS MATERIALS DE PAGAMENT 
 
1. Mitjans de Pagament de la Corporació: 
 

a. Transferència: Tots els pagaments de la corporació es realitzaran mitjançant transferència bancària 
que serà el sistema usual i normal de pagaments a tercers per qualsevol concepte, essent les 
despeses a càrrec dels perceptors. Les transferències seran autoritzades amb la signatura el del 
interventor, del tresorer i la relació d’ordre de pagament. 

b. Taló nominatiu: Circumstancialment, com a mitjà de pagament extraordinari, podran expedir-se xecs 
bancaris o talons nominatius a favor del perceptor que correspongui segons l’acord d’aprovació de la 
despesa Els talons seran autoritzades amb la signatura del interventor, del tresorer i l’ordre que 
l’autoritzi. Queda prohibida l’utilització de talons al portador. 

 
2. Mitjans de Pagament dels Organismes Autònoms: 
 

a. Transferència: Tots els pagaments en els organismes autònoms es realitzaran mitjançant transfe-
rència bancària que serà el sistema usual i normal de pagaments a tercers per qualsevol concepte, 
essent les despeses a càrrec dels perceptors. Les transferències seran autoritzades amb la signatura 
el del interventor o funcionari en qui delegi, del tresorer o funcionari en qui delegui i la relació 
d’ordre de pagament expedida per l’òrgan previst en els seus estatut i a manca de previsió 
estatutària per el/la Gerent. Quan no sigui possible la delegació en un funcionari, es podrà delegar en 
un altre tipus de personal que depengui del organisme autònom. 

b. Taló nominatiu: Circumstancialment, com a mitjà de pagament extraordinari, podran expedir-se xecs 
bancaris o talons nominatius a favor del perceptor que correspongui segons l’acord d’aprovació de la 
despesa Els talons seran autoritzades amb la signatura del interventor o funcionari en qui delegi, del 
tresorer o funcionari en qui delegui i la relació d’ordre de pagament expedida per l’òrgan previst en 
els seus estatut i a manca de previsió estatutària per el/la Gerent. 

 

Les persones amb dret a rebre fons municipals han d'indicar a les seves sol⋅licituds, factures o certificacions, banc, 
agència o sucursal i número de llibreta o compte corrent a nom seu, on s'hagin de transferir les quantitats a 
percebre, utilitzant l'imprès que per a tal fi proporcionarà la Tresoreria municipal. 
 
BASE 36:  EXIGÈNCIA COMUNA A TOTA CLASSE DE PAGAMENTS 
 
Tots els pagaments es realitzaran a través de la Tresoreria municipal, utilitzant els mitjans ressenyats a la base 
anterior. 
 
El tresorer serà responsable si es realitzen pagaments sense fer les retencions a compte de l'Impost sobre la renda 
de les persones físiques i de capital o qualsevol altre tribut exigit per la legislació vigent. 
 
Els perceptors de fons municipals s'hauran d'acreditar exhibint el document nacional d'identitat. Si no saben signar 
o n'estan impossibilitats s'imprimirà la seva empremta al document o es demanarà la signatura de dos testimonis. 
 
Els creditors poden percebre els seus crèdits mitjançant terceres persones. En aquest cas, el tresorer exigirà poder o 
autorització per a aquest fi, validat, si escau, pel secretari del Ple. 
 
Els qui actuïn com a representants d'herències acreditaran, amb la documentació respectiva, que tenen prou 
autorització dels titulars d'aquelles. Respecte d'incapacitats i menors, s'entendran amb els representants legals. 
 
BASE 37: JUSTIFICACIÓ DELS PAGAMENTS 
 



 

- 62 - 

1. Per autoritzar un manament s'exigirà la factura original sense “l’he rebut” però garantida pel segell o la firma de 
la casa subministradora. El tresorer exigirà “l’he rebut" a la factura o al lliurament, i si paga fora de la localitat amb 
els justificants de recepció que enviïn les cases respectives. S'admet com a justificant de pagament el resguard de la 
transferència bancària individual o la relació aportada per l'entitat financera que els tramita. 
 

2. Pagaments a col⋅lectius. Quan el pagament s'hagi de realitzar a diverses persones pel mateix concepte i amb 
càrrec a una única aplicació pressupostària, el negociat corresponent confeccionarà una relació on s'indiqui el nom 
dels perceptors, DNI, domicili, concepte i dades bancàries per a transferència, la qual es trametrà a la Secció de 
Comptabilitat que confeccionarà un manament de l'import del qual es farà càrrec el tresorer que satisfarà 
individualment els imports respectius. Servirà com a justificant el resguard de transferència bancària. 
 
3. En cap cas, no es pagaran quantitats amb còpies simples de factures, documents o justificants de pagament. 
 
BASE 38: ORDRES DE PAGAMENT A JUSTIFICAR  
 
D'acord amb l'article 190 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, i l'article 69 del RD 500/1990, es lliuraran 
i consignaran com a pagaments a justificar les quantitats que s'hagin de satisfer per a l'execució de serveis els 
comprovants dels quals no es puguin obtenir en el moment de fer els pagaments.  
 
Els fons lliurats a justificar s’han posar a disposició de la persona autoritzada en un compte corrent bancari obert 
per aquesta finalitat, els quals tindran la naturalesa de comptes restringits de pagaments. El compte corrent 
esmentat es únic per a tots els fons "a Justificar" lliurats a un mateix funcionari i estarà obert a nom de "Ajuntament 
de Palma. Centre o Servei de XXXX. Fons a Justificar. 
 
Amb caràcter excepcional, el Tinent de Batle d’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació podrà autoritzar el lliurament 
de fons "a justificar" sense que sigui necessari situar-los als comptes corrents restringits, previ informe de la 
Intervenció 
 
Per a satisfer les obligacions corresponents s'han de lliurar talons, firmats pel funcionari autoritzat, contra les 
disponibilitats del compte corrent. 
 
La justificació de l’aplicació dels fons rebuts s’ha de fer  dins el termini de tres mesos com a màxim, i, en qualsevol 
cas, s'han de justificar abans que acabi l'exercici pressupostari, davant la Intervenció de la corporació, adjuntant-hi 
les factures i els documents autèntics que justifiquin la sortida de fons. Els comptes, previ informe de la Intervenció, 
se sotmetran al Tinent de Batle d’Economia, Hisenda i Innovació per a l'aprovació. Si  els comptes esmentats  no  es   
reten  dins els terminis establerts, es procedirà a instruir immediatament un expedient d'abast de fons contra la 
persona que havia percebut les quantitats a justificar, conformement al que disposa amb aquest efecte la Llei 
general pressupostària. 
 
Els fons no disposats a la fi de l'exercici s'hauran de reintegrar en el compte corrent general de la Corporació abans 
de dia 31 de desembre. En qualsevol cas, queda prohibit pagar durant l'exercici mitjançant ordres de pagament  "a 
Justificar", despeses corresponents a exercicis anteriors. 
 
No s'expediran noves ordres de pagament "a Justificar" amb càrrec a conceptes pressupostaris respecte dels quals 
els perceptors tinguin fons pendents de justificar. 
 
Per a la resta, cal ajustar-se al Títol II, Capítol II, Secció 3a, regles 31, 32 i 33 de la Instrucció de Comptabilitat. 
 
L’autorització de despeses a justificar en els organismes autònoms s’autoritzarà d’acord amb el previst en els seus 
estatuts i a manca de regulació seran autoritzades per el/la Gerent d’acord amb el disposat en aquesta base. 
 
BASE 39: BESTRETES DE CAIXA FIXA   
 
D'acord amb els articles 190.3 del Reial Decret Legislatiu 2/2004 de 5 de març, i 73 del RD 500/1990, les bestretes 
de caixa fixa son provisions de fons de caràcter no pressupostari i permanent, fetes a funcionaris autoritzats per 
poder satisfer atencions corrents de tipus periòdic o repetitiu. 
 
Per Decret del Tinent de Batle d’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació, amb informe previ de la Intervenció, es 
determinaran els funcionaris dependents de l’Ajuntament de Palma autoritzats per a gestionar els fons de les 
bestretes de caixa fitxa. 
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Les bestretes de caixa fixa s'utilitzaran únicament per satisfer despeses de Capítol 2 "Despeses corrents en bens i 
Serveis" i de Capítol 4 “Transferències corrents”, concepte 48001 i la seva constitució es farà per Decret del Tinent 
de Batle d’Economia, Hisenda i Innovació, prèvia petició motivada dels funcionaris autoritzats.  
 
Els fons lliurats d'aquesta manera es registraran com un moviment intern de Tresoreria; des de la tresoreria 
operativa a la tresoreria restringida de pagaments, de la que el caixer o habilitat farà els pagaments amb la seva 
única firma als creditors finals. Queda absolutament prohibida la utilització personal d'aquests fons. L’habilitat serà 
exclusivament la persona autoritzada per rebre el fons. 
 
Per cada bestreta de caixa fixa aprovada per el Tinent de Batle d’Economia, Hisenda i Innovació, la persona 
autoritzada sol·licitarà a la tresoreria d'aquest Ajuntament l'obertura d'un compte corrent a una entitat financera 
autoritzada, el qual tindrà la naturalesa de compte restringit de pagaments, d'acord amb l'article 197 del Real 
Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març. Aquest compte corrent estarà obert a nom de -Ajuntament de Palma. 
Centre o servei de XXXX Bestreta de caixa fixa-. 
 
Les ordres de pagament de reposició de fons s'han d'aplicar a les partides pressupostàries a què corresponguin les 
quantitats justificades, que no poden depassar l'import de les dites justificacions. 
 
Els perceptors de bestretes de caixa fixa duran la comptabilitat de les quantitats rebudes mitjançant un llibre de 
comptes corrents per deure i haver, en què s'anotaran les entrades i les sortides justificades amb les factures 
corresponents. 
 
Els perceptors han de retre comptes justificats de les bestretes de caixa fixa rebudes  davant la Intervenció, 
adjuntant la comptabilitat i els justificants originals dels pagaments efectuats. Aquests comptes s'han de retre, com 
a màxim, dins el termini de tres mesos comptats des del lliurament dels avançaments i, en tot cas, abans del 15 de 
desembre de l'exercici en què foren lliurats. 
 
Tothora, el  batle o president, l'interventor i el tresorer, o una persona en qui deleguin, podran revisar la 
comptabilitat de les bestretes de caixa fixa  i comprovar que els saldos no disposats són als llocs autoritzats. 
 
Amb la finalitat d'evitar que a l'hora d'aplicar al pressupost les despeses fetes s'ultrapassi el crèdit disponible al 
nivell de la vinculació jurídica que correspongui, al moment d'autoritzar la bestreta de caixa fixa es farà una retenció 
de crèdit a cada una de les partides afectades, per la quantitat resultant de distribuir proporcionalment entre elles 
l'import de la bestreta concedida. Aquesta retenció de crèdit s'haurà de mantenir al llarg de l'exercici mentre no 
s'acordi la cancel·lació de la bestreta de caixa fixa. 
 
Per a la resta, serà d’aplicació el que disposa la Secció 4a “Avançaments de Caixa Fixa”, del Capítol II del Títol II de la 
Instrucció de Comptabilitat. 
 
DELS CONVENIS I  LES SUBVENCIONS 
 
BASE 40:   
 
a) Els perceptors de subvencions, ja siguin de corrent o de capital, concedides amb càrrec al pressupost propi de la 
corporació o amb càrrec al dels organismes autònoms estan obligats a acreditar, abans de l'ordenació del 
pagament, declaració responsable d’estar al corrent de les obligacions fiscals amb l’Ajuntament i de no trobar-se 
sotmesos a cap procediment de reintegrament de subvencions públiques o cap procediment sancionador. 
 
b) D’acord amb l’article 17.a) de l’Ordenança general reguladora de la concessió de subvencions, el òrgans 
municipals competents per a la concessió de les mateixes són: a) La Batlia respecte de les subvencions de concessió 
directa prevista a l’article  12 d’aquesta Ordenança: les nominatives incloses al Pressupost municipal, les imposades 
per normes amb rang legal i les excepcionals, dins el límits prevists per a aquestes al Pressupost; b) Els regidors 
titulars d’àrees i els regidors d’àrees delegades, quan la competència per a la concessió de subvencions els hagi 
estat delegada, respecte de les subvencions de concessió en règim de concurrència competitiva, cada un dins les 
matèries que tingui atribuïdes i dins dels límits de la seva competència en matèria de despeses, d’acord amb les 
disponibilitats pressupostàries; c) La Junta de Govern de Palma si se superen els límits de despeses assenyalats a la 
lletra b precedent. 
 
c) En el cas d’Organismes Autònoms, els òrgans competents per a la convocatòria i concessió de les subvencions 
són: 
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a) El Gerent,  l'autorització de  convocatòria de subvenció inferior a 17.999,99 € i la seva concessió. 
b) El Consell Rector: l'autorització de convocatòria de subvenció quan sigui superior a 17.999,99  i inferior a 
60.000,00€, i la seva concessió.  
c) La Junta de Govern:  l'autorització i concessió quan la despesa de la convocatòria sigui superior a 60.000,00€. En 
aquest cas, l’autorització i concessió serà promoguda pel Consell Rector o òrgan equivalent, a proposta del Gerent, 
per a la seva aprovació per Junta de Govern. 
 
BASE 41: 
 
Quan el beneficiari sigui deutor de l'Ajuntament, com a conseqüència d'un deute, vençut, liquidat i exigible, Tinent 
de Batle d’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació podrà acordar la compensació. 
 
Quan el beneficiari sigui deutor de qualsevol organisme autònom, com a conseqüència d'un deute, vençut, liquidat i 
exigible, el Gerent de l’organisme autònom podrà acordar la compensació. 
 
BASE 42:  
  
1. L’elecció entre les ofertes presentades, que s’han d’aportar en la justificació , si s’escau, en la sol·licitud de la 
subvenció, s’ha de fer d’acord amb criteris d’eficiència i economia, i s’han de justificar expressament en una 
memòria l’elecció quan no recaigui en la proposta més avantatjosa”. 
 
2. Els perceptors o beneficiaris de les subvencions han de justificar la inversió amb factures, contractes, 
compromisos ferms o document similar, abans de procedir a l'ordenació del pagament corresponent,  d’acord amb 
l’art.30 de la Llei 38/2003 General de Subvencions i altra normativa que ho desenvolupa. 
 
En el cas de pagament anticipat dins un termini no superior a tres mesos, caldrà aportar documents originals o 
fotocòpies autoritzades que justifiquin que la inversió s'ha realitzat i s'ha destinat als fins per als quals s'havia 
concedit. 
 
Per a la justificació es tendra en compte l’art.31.3 de la Llei 38/2003 General de Subvencions on diu: “Quan l’import 
de la despesa subvencionable superi la quantia de 30.000 euros en el cas de cost per execució d’obra, o de 12.000 
euros en el cas de subministrament de béns d’equip o prestació de serveis per empreses de consultoria o 
assistència tècnica, el beneficiari ha de sol·licitar com a mínim tres ofertes de diferents proveïdors, amb caràcter 
previ a la contracció del compromís per a la prestació del servei o el lliurament del bé, llevat que per les 
característiques especials de les despeses subvencionables no hi hagi en el mercat un nombre suficient d’entitats 
que el subministrin o el prestin, o llevat que la despesa s’hagi efectuat abans de la sol·licitud de la subvenció”. 
 
3. Les bases específiques de concessió de subvencions, no podran determinar en cap cas que a les justificacions de 
subvencions el silenci administratiu se entendrà  com a positiu, per tant l’òrgan competent per a determinar la 
justificació haurà de comunicar sempre la correcta o incorrecta justificació de la subvenció al beneficiari.  
 
4. Com a norma general el pagament de les subvencions serà postpagable.  
 
Excepcionalment, i sempre degudament justificat, les bases o el conveni que regulin la subvenció podran 
determinar un percentatge o quantia a pagar abans de la finalització de l’actuació subvencionada o el pagament 
fraccionat de la subvenció.     
 
Si per l’eficiència i bon funcionament del servei o obra subvencionada sigui imprescindible el pagament anticipat del 
total de la subvenció, es podrà recollir l’esmentada circumstancia en les bases o el conveni 
regulador. 
 
La Junta de Govern, o òrgan competent, al aprovar les bases o convenis que regulen la subvenció, haurà d’aprovar 
expressament la forma de pagament quan el criteri no sigui el de postpagable. 
 
BASE 43:  
  
L'incompliment de qualsevol dels requisits anteriors i de la legislació aplicable, donarà lloc a la devolució de les 
quantitats percebudes, que es podran recuperar aplicant el procediment de constrenyiment i inhabilitant el 
perceptor per rebre noves quantitats per aquests conceptes. Tot això, sense perjudici de poder exigir les 
responsabilitats que hi pogués haver d'ordre penal, civil o administratiu. 
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BASE 44:  
 
En la sol·licitud de subvencions i concessió s'haurà d'informar adequadament al Departament Financer, per a un 
correcte seguiment i comptabilització. 
 Per a les subvencions finançades amb fons de la unió europea es prestarà especial atenció a  la necessitat d'un 
pressupost i comptabilitat individualitzada. 
Per la sol·licitud de subvencions finançades amb fons de la Unió Europea,,serà necessari l’autorització de la Oficina 
de Control de la Despesa Municipal (OCD). 
Per dita autorització es valorarà, entre altres aspectes, la importància del projecte per a la ciutat, les fons de 
finançament, disponibilitats de tresoreria, la disponibilitat de mitjans tècnics i humans per a dur-ho a terme i per a 
dur-ne el control i les tasques administratives. 
 
BASE 45:  
 
Pel que fa al procediment de concessió de les subvencions previstes nominativament en els pressuposts a les que fa 
referència l’article 12.a de l’Ordenança General reguladora de la concessió de subvencions de l’Ajuntament de 
Palma , i en virtut del previst l’article 65 RLGS: 
 
1. Als efectes del disposat en el article 22.2 a) de la Llei General de Subvencions (LGS), són subvencions previstes 
nominativament en els Pressupostos Generales de les Entitats Locals, aquelles on el seu objecte, dotació 
pressupostària i beneficiari apareguin determinats expressament en l’estat de despeses del pressupost. 
 
2. En les Entitats Locals i en els seus organismes públics vinculats o dependents, serà d’aplicació a dites 
subvencions,en defecte de normativa especifica que reguli la seva concessió, el previst en la LGS i en el seu 
Reglament (RLGS). 
  
3. El procediment per a  la concessions d’aquestes subvencions s’iniciarà d’ofici  pel centre gestor del 
crèdit pressupostari al que s’imputa la subvenció, o a instància del interessat, i terminarà amb la resolució de 
concessió o el conveni. 
 
En qualsevol dels supòsits previstos en aquest apartat, l’acte de concessió o el conveni tindrà el caràcter de bases 
reguladores de la concessió als efectes del disposat en la LGS i en l’Ordenança municipal. 
La resolució o, en el seu cas, el conveni haurà d’incloure els següents extrems: 
 
a) Determinació de l’objecte de la subvenció i dels seus beneficiaris, d’acord amb la assignació pressupostària. 
S’hauran de motivar les raons de singularitat que impossibiliten la concurrència, així com la finalitat o utilitat pública 
que es persegueix. 
b) Crèdit pressupostari al que s’imputa la despesa i quantia de la subvenció, individualitzada, en el seu cas, per a  
cada beneficiari si fossin varis. 
c) Compatibilitat o incompatibilitat amb altres subvenciones, ajudes, ingressos o recursos per a la mateixa finalitat, 
procedents d’altres Administracions o ens públics o privats, nacionals, de la Unió Europea o d’organismes 
internacionals. 
d) Terminis i forma de pagament de la subvenció, possibilitat d’efectuar pagaments anticipats i abonaments a 
compte, així com el règim de garanties que, en el seu cas, haurien d’aportar els beneficiaris. 
e) Termini i forma de justificació por part del beneficiari del compliment de la finalitat per a la que es va concedir la 
subvenció i de l’aplicació dels fons percebuts. 
 
4. No tindran la consideració de subvencions les transferències realitzades entre l’Ajuntament de Palma i els seus 
organismes i entitats dependents , així com les transferències realitzades a altres Administracions Públiques en 
virtut de convenis que tinguin per objecte finançar activitats en les que s’ostentin competències compartides, les 
quals es regiran pel seu règim específic. 
 
BASE 46 :  
 
Serà necessari informe preceptiu de l’Àrea d’Hisenda (OCD Municipal) per a la subscripció de convenis amb entitats 
públiques i privades.  
 
ALTRES DESPESES  
 
BASE 47:  
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SORTIDA DE MATERIAL I EFECTES DELS MAGATZEMS   
 
Totes les comandes d'efectes o material dels magatzems de la corporació es faran mitjançant un val, autoritzat pel 
regidor delegat, el cap del servei o un funcionari delegat. Sense aquest requisit no seran vàlides. 
 
BASE 48:  
 
NÒMINA D’HAVERS I JORNALS   
 
Els havers fixats al pressupost es lliuraran, llevat que hi hagi una disposició expressa en contra o costums respectats 
o convinguts, per dotzenes parts i mesos vençuts, mitjançant transferència bancària. Els caps de les oficines 
acreditaran que els funcionaris compresos a les nòmines han prestat els serveis que s'hi assenyalen i retribueixen. 
 
BASE 49:  
 
TRIENNIS O AUGMENTS GRADUALS 
 
Els drets dels funcionaris per triennis o augments graduals es meritaran a partir de la data en què escaigui 
reglamentàriament. 
 
BASE 50: 
 
 INDEMNITZACIÓ PER RAÓ DEL SERVEI 
 
Les dietes dels membres de la Corporació i del personal municipal s’abonen d’acord amb els Annexos I i II del Reial 
Decret 462/2002, de 24 de maig, sobre indemnitzacions per raons del servei. 
En el cas que en una mateixa comissió de serveis concorrin funcionaris de diferents grups, els correspondrà la dieta 
del funcionari de major grup. 
 
DESPESES D'INVERSIÓ 
 
BASE 51:  
 
La contractació, realització i pagament de les despeses d'inversió que s'inclouen o s'inclouran al pressupost i que es 
financen mitjançant operacions de crèdit o subvencions, no es podran realitzar fins que no s'hagi obtingut en el 
primer cas la concessió dels crèdits corresponents, o rebut el justificant de la concessió de la subvenció. 
 
Les obres que s'hagin de costejar amb contribucions especials no es podran executar fins que no s'hagi aprovat el 
corresponent expedient d’aplicació. 
 
No s' inclouran en l' Inventari (i per tant en el capítol VI del Pressupost de Despeses) els béns i drets amb valor 
unitari inferior a 300 Euros, si bé podran existir algunes excepcions quan així es determini. 
 
BASE 52:  
  
La contractació, realització i pagament de les obres en les quals el projecte ha estat substituït per un informe 
subscrit per un tècnic competent, quedarà condicionada a l’aprovació dels corresponents projectes tècnics. 
 
FINANÇAMENT D’ALTRES DESPESES 
 
BASE 53:  
 
A) Pressupost Propi.  Per evitar un desequilibri pressupostari es supedita la realització de determinades despeses a 
la existència formal del compromís d’aportació dels següents ingressos: 
 
 CONCEPTE APLICACIÓ CONDICIONADA  
 D’INGRESSOS DE DESPESES 
  
 
450.04 Subv. CAIB. Ajudes econ.urg. 650.000,00€    05.23310.22716 Servei ajuda domicili 461.03 IMAS.- Subv. 
Centre dia Estel    80.000,00€    05.23320.22721  Pres. Serv. C. Estel 
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913.00 Endeutament                                5.267.500,00€            08.15100.60000 Expropiacions   
                                                                                                    11.16502.61901 Enllum.Garant.total  P3 
                                                                                                    11.16502.62701 Enllum.Inver.efic. P4b 
                                                                                                    15.13300.60900 Mob. Marquesines gal. 
                                                                                                    11.15180.60927 Reurb.Sector Llevant 
                                                                                                    11.15504.61900 Vialitat. Millora xarxa 
                                                                                                    11.16502.61900 Enllum. Inver.rep.infr. 
                                                                                                    11.92001.62300 Edif.mun. Equip i inst. 
                                                                                                       
DE LA FINALITAT DELS PRÉSTECS 
 
BASE 54:  
 
Quan hi hagi quantitats pendents de disposició de préstecs concertats per l'Ajuntament i que no hagin de finançar 

les inversions per a les quals havien estat sol⋅licitats, bé perquè aquestes s'han anul⋅lat o perquè s'han produït 
baixes a les seves adjudicacions o liquidacions, el Tinent de Batle d’Economia, Hisenda i Innovació quedarà 
autoritzat per aprovar per decret la utilització d'aquestes quantitats per al finançament de qualssevol altres 
inversions aprovades que estiguin mancades de finançament, o tinguin un finançament insuficient, abans d'obtenir 
l'autorització de l'entitat financera contractant per canviar la finalitat del préstec. 
 
 INGRESSOS 
 
BASE 55:  
 
Llevat que hi hagi un precepte especial consignat a les disposicions vigents o a les ordenances fiscals respectives, les 
quotes tributàries seran exigibles des del naixement de l'obligació de contribuir i els obligats les hauran de fer 
efectives dins el terme fixat per l'ordenança corresponent. Transcorregut el termini passaran, mitjançant provisió, a 
l'agència executiva perquè les faci efectives per via de constrenyiment. 
 
BASE 56:  
 
RECAPTACIÓ DE TRIBUTS DE COBRAMENT PERIÒDIC   
 
El període voluntari de cobrament de l'Impost sobre vehicles de tracció mecànica i de la taxa per tractament de 
residus sòlids urbans queda fixat entre els dies 2 de març i 30 d'abril, tots dos inclosos. El període voluntari de 
cobrament de l'Impost sobre activitats econòmiques (IAE) i de l'Impost de béns immobles i taxa per entrada de 
vehicles i reserva d'espai per a aparcament es fixa entre el 16 de setembre a 15 de novembre, ambdós inclosos. Si 
els dies d'inici o final dels dos períodes coincideixen amb festius, la cobrança s'iniciarà el dia hàbil immediatament 
posterior, sense perjudici de que els contribuents per I.B.I. puguin acollir-se al sistema especial de pagament 
anticipat regulat en aquest impost, i de la TIRSU que es podrà fraccionar amb dos pagaments mitjançant 
domiciliació bancària. 
 
BASE 57:   
 
Els ingressos del Pressupost es realitzaran bé per ingrés directe, a través de la Tresoreria de la corporació, o per 
mitjà del recaptador legalment nomenat 
 
BASE 58:   
 
AJORNAMENT I FRACCIONAMENT   
 
L’Ajuntament podrà, a sol·licitud de l’obligat, ajornar o fraccionar els pagaments dels deutes d’acord amb el que 
preveuen els articles 65 i 82 de la Llei 58/2003, de 17 de desembre, General Tributària, i els articles 44 i següents del 
Reglament General de Recaptació, aprovat pel Reial decret 939/2005, de 29 de juliol. 
 
Els deutes tributaris seran ajornables i fraccionables conforme el que s’estableixi a l’Ordenança fiscal general 
d’aquest Ajuntament. 
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Els deutes de caràcter no tributari seran ajornables i fraccionables de forma idèntica, en quantia, terminis i 
requisits, als regulats pels deutes tributaris a l’Ordenança fiscal general. 
 
BASE 59:  
 
MITJANS DE PAGAMENT EN EFECTIU DELS DEUTES TRIBUTARIS I NO TRIBUTARIS 
 
1. El pagament dels deutes i sancions  tributaris que s'hagi de realitzar en efectiu a la Tresoreria de la corporació o a 
les caixes dels òrgans recaptadors, es farà per alguns dels següents mitjans i amb els requisits i condicions que a 
continuació s'especifiquen: 
 
a) Moneda de curs legal. 
b) Xec nominatiu a favor de l'Ajuntament, conformat o certificat per l'entitat lliurada, on figuri el nom o raó social 
del lliurador expressat en tota claredat sota la firma. 
Quan es tracti de deutes de venciment periòdic o multes, a més dels anteriors, es podrà realitzar el pagament a 
través de les Entitats de dipòsit col·laboradores amb la recaptació, utilitzant els sistemes tradicionals de pagament o 
domiciliació bancària i el del codi de barres a través del caixer automàtic. 
c) Transferència bancària. 
d) Domiciliació bancària. 
e) A través d’Internet quan s’hagi disposat regla especial.  
f) Qualsevol altres que autoritzin el Ministeri d’Economia i Hisenda o l’Ajuntament. 
 
3. El pagament dels deutes no tributaris es realitzarà mitjançant els medis esmentats a l’apartat 1, excepte els 

paràgrafs d).  
 
SALDOS DUBTÒS COBRAMENT 
 
BASE 60: 
 
En compliment del que disposa l'article 191.2 del RDL 2/2004, de 5 de març, que aprovà el TRLRHL i l'article 103.2 
del RD 500/1990, així com la regla 83 de la Instrucció del model normal de comptabilitat local als efectes de 
determinar la quantia dels saldos de dubtós cobrament, s'aplicaran els següents percentatges sobre els totals dels 
drets reconeguts pendents de cobrament dels capítols 1, 2 i 3 del pressuposts d'ingressos, segons l'antiguitat de les 
deutes: 
Exercici actual: 5% 
1r any immediatament anterior: 20% 
2n any: 40% 
3r any: 60% 
4rt any: 80% 
5è any i anteriors: 100% 
 
En cap cas es consideraran saldos de dubtós cobrament aquells drets corresponents a ingressos afectats en els 
quals la seva realització efectiva dependrà del ritme d'execució de les despeses que financin. 
Excepcionalment, aquest percentatges podran modificar-se per causes degudament justificades. 
 
INFORMACIÓ A SUBMINISTRAR EN MATÈRIA DE GESTIÓ ECONÒMICA I DE PERSONAL 
 
BASE 61: 
 
 15 de gener: Informació trimestral sobre els Plans d'ajust. 4art. Trimestre.Art. 10.1 Ordre HAP 2105/2012. 
 
 31 de gener: Obligacions trimestrals subministrament informació - Art. 16 Ordre HAP/2105/2012.4art. Trimestre. 
 
 31 de gener: Obligacions anuals de subministrament d'informació - Art 15.2 Ordre HAP/2105/2012. 
 
 31 de gener: Informació anual relativa al personal - Art. 7.4 Ordre HAP/2105/2012. 
 
 1 de març: Aprovació liquidació del pressupost - Art. 191.3 TRLRHL. 
 
 15 de març: Informació sobre els marcs pressupostaris a mig termini en que s'enmarcarà l'elaboració del 
pressupost - Art. 6 Ordre 2105/2012. 
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 31 de març: Tramesa liquidació pressupost Administració de l'Estat i CCAA - Art 193.5 TRLRHL. 
 
 31 de març: Obligacions anuals de subministrament d’informació Art 15.3 Ordre HAP/2105/2012. 
 
 31 de març: Informe al Ple de relació de factures de més de 3 mesos d'antiguitat sense reconeixement 
d'obligació o justificació d'absència del tràmit, 1er trimestre - Art. 5.4 Llei 15/2010. 
 
 31 de març: Seguiment de Pla de sanejament a 6 anys al MHAP (RD 5/2009) - Art 9.3 RD 5/2009. 
 
15 d'abril: Informació trimestral sobre els Plans d'ajust 1er. Trimestre - Art 10.1 Ordre HAP 2105/2012. 
 
 30 d'abril: Obligacions trimestrals subministrament informació Art. 16 Ordre HAP/2105/2012.1er. Trimestre. 
 
 15 de maig: Rendició d'Estats i Comptes del Compte general pel President de la Corporació -Art 212.1 TRLRHL. 
 
 1 de juny: Sotmetiment a informe de la Comissió Especial de Comptes del Compte general-Art 212.2 TRLRHL. 
 
 30 de juny: Informe al Ple de relació de factures de més de 3 mesos d'antiguitat sense reconeixement 
d'obligació o justificació d'absència del tràmit, 2on. Trimestre - Art 5.4 Llei 15/2010. 
 
15 de juliol: Informació trimestral sobre els Plans d'ajust 2on. Trimestre - Art. 10.1 Ordre HAP 2105/2012. 
 
 31 de juliol: Obligacions trimestrals subministrament informació Art. 16 Ordre HAP/2105/2012.2on. Trimestre. 
 
15 de setembre: Tramesa pressupost Organismes Autònoms a l'Entitat Local - Art 168.2 TRLRHL. 
 
15 de setembre: Tramesa Estats de previsió ingressos-despeses de les societats mercantils amb participación 
majoritària al propi Ens local - Art 168.3 TRLRHL. 
 
 30 de setembre: Informe al Ple de relació de factures de més de 3 mesos d'antiguitat sense reconeixement 
d'obligació o justificació d'absència del tràmit, 3er. Trimestre - Art. 5.4 Llei 15/2010. 
 
 1d'octubre: Aprovació del Compte General - Art 212.4 TRLRHL. 
 
 15 d'octubre: Informació trimestral sobre els Plans d'ajust 3er. Trimestre - Art 10.1 Ordre/2105/2012. 
 
 15 d'octubre: Tramesa del Compte general a la Sindicatura de Comptes i al Tribunal de Comptes -Art 233.2 TRLRHL. 
 
 15 d'octubre: Formulació del pressupost general i tramesa al Ple - Art 168.4 TRLRHL. 
 
 31 d'octubre:Obligacions trimestrals subministrament informació Art. 16 Ordre HAP/2105/2012.3er. Trimestre. 
 
 31 de desembre: Aprovació definitiva del pressupost - Art. 169.1 TRLRHL. 
 
 31 de desembre: Informe al Ple de relació de factures de més de 3 mesos d'antiguitat sense reconeixement. 
 
INFORMACIÓ A SUBMINISTRAR PER ORGANISMES AUTÒNOMS, SOCIETATS MERCANTILS I  ENTITATS 
DEPENDENTS 
 
BASE 62: 
 
Serà necessari informe preceptiu de l’Àrea d’Hisenda (OCD Municipal) en els següents casos per les societats 
mercantils, els organismes autònoms i altres entitats de naturalesa pública o privada dependents: 
 
- convenis col·lectius 
- modificació de plantilles o de la relació de llocs de treball 
- contractes de caràcter plurianual 
- contractes programa o comeses de gestió 
- modificacions estatutàries 
- participació en comerços, empreses mixtes i fundacions privades 
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- convenis amb altres entitats públiques o privades 
- formulació d’estats financers 
- les operacions d’immobilitzat quan el seu import superi el 10% del seu pressupost 
Indicar que la sol·licitud dels informes preceptius no eximeix de que es tinguin que elaborar els informes pertinents 
d’Intervenció i dels serveis jurídics segons la legislació aplicable. 
 
BASE 63: 
 
Trimestralment es remetrà a l’OCD Municipal: 

• Balanç de situació provisional (al menys abans de les regularitzacions) 

• Compte de resultats provisional 

• Estat de fluxos de tresoreria 

• Estat de sumes i saldos 

• Indicació de situacions i circumstàncies importants que puguin afectar a la situació financera i compliment 
del pressupost aprovat de l’empresa 

 
BASE 64: 
 
Les societats mercantils i la resta d’entitats dependents retran la informació pressupostària i comptable que sigui 
sol·licitada pel Departament financer i la Intervenció municipal en temps i forma. 
 
Les subvencions  municipals a les entitats dependents es podran retenir per part de la Tresoreria Municipal en cas 
de causa no justificada de l’enviament i greu perjudici per a l’Administració Municipal. 
 
 
PRINCIPI D’EFICIÈNCIA EN L’ASSIGNACIÓ I UTILITZACIÓ DELS RECURSOS PÚBLICS  
 
BASE 65:  
 
Les disposicions legals i reglamentàries, en la seva fase d'elaboració i aprovació, els actes administratius, els 
contractes, els convenis de col·laboració, així com qualsevol actuació que es realitzi l'Ajuntament de Palma o en 
qualsevol de les seves entitats dependents considerades Administració Pública d'acord amb la definició i delimitació 
del SEC95, que afectin a despeses i ingressos públics presents o futurs, hauran de contenir una valoració de les 
seves repercussions i efectes, i supeditar-se de forma estricta al compliment de les exigències dels principis 
d'estabilitat pressupostària i sostenibilitat financera. 
 
DISPOSICIÓ FINAL 
 
Primera.- Els organismes autònoms, per a tot allò que no preveuen els seus estatuts, s’ajustaran al que disposen 
aquestes bases. 
 
Segon.- Per a tot allò que no preveuen aquestes BASES, hom s'ajustarà al que disposa el Reial decret legislatiu 
2/2004, de 5 de març, pel que s’aprova el Text refós de la llei reguladora de les hisendes locals, i el RD 500/1990, de 
20 d'abril, i demés disposicions que li siguin aplicables. Per als dubtes que puguin sorgir de la seva aplicació hom 
s'ajustarà al que resolgui la corporació, vist l'informe previ de l'interventor. 
 
 
 

“El portaveu del Grup Popular i regidor de l’Àrea d’Hisenda, Economia i Innovació  Sr. Martínez 
presenta el pressupost per a l’any 2014. 
El grup municipal PSIB-PSOE mitjançant escrit de data 11 de novembre 2013 i el Grup 
municipal MÉS mitjançant escrit de data 11 de novembre 2013 han sol·licitat intervenir i 
defensar les esmenes no incorporades al dictamen i demanant la seva votació. 
 
Quan són les 10.08 el Sr. Batle surt de la sessió i es reincorpora a les 10.10 h. 
 
En primer lloc es debat l’esmena a la totalitat del Grup Municipal MÉS (742/2013) i la votació 
es REBUTJADA per 17 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS) 



 

- 71 - 

 
A continuació es tracta l’esmena a la totalitat del PSIB-PSOE (714/2013) que ES REBUTJA per 
17 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS) 
 
A continuació es procedeix al debat i votació de les esmenes parcials presentades pels grups 
polítics i conforme a l’acord de la Junta de Portaveus es procedeix al debat i votació de les 
esmenes agrupades en blocs: 
 
En primer  terme es tracten els tres blocs de les esmenes parcials del Grup Municipal MÉS i es 
passen a debatre i votació , essent el resultat el següent: 
 
Bloc 1 d’esmenes:  
Es fa votació separada de les esmenes: 
L’esmena  748/2013 relativa a una major dotació pressupostària en matèria de salut es 
REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
L’esmena 749/2013 relativa a la creació de partides en matèria d’igualtat es REBUTA per 17 
vots en contra (PP), i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
L’esmena 750/2013 relativa a una major dotació pressupostària de transferències a Palma 
Activa es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
L’esmena 751/2013 relativa a partides de nova creació i major dotació en qüestions de medi 
ambient es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
Bloc 2 d’esmenes: 
Es fa votació separada de les esmenes: 
L’esmena 744/2013 relativa a la creació d’una partida de servei de vacances, a l’àrea de 
Joventut , es REBUTJA per 17 vots en contra (PP)  i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
L’esmena 745/2013 relativa a una major dotació a la partida d’ajudes econòmiques urgents i 
subvencions d’interès general, es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE 
i MÉS). 
L’esmena 746/2013 relativa a una major dotació pressupostària en matèria de subvencions i 
servei de manteniment d’edificis escolars de l’àrea d’Educació, es REBUTJA per 17 vots en 
contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
Bloc 3 d’esmenes: 
Es fa votació separada de les esmenes: 
L’esmena 743/2013 relativa a una major dotació pressupostària per qüestions de mobilitat 
sostenible, es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i  11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
L’esmena 747/2013 relativa a una major dotació pressupostària en matèria d’urbanisme i 
habitatge, es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i  11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
 
Seguidament es tracten els cinc blocs de les esmenes parcials del Grup Municipal PSIB-PSOE i 
es passen a debatre i votació, essent el resultat el següent: 
 
Bloc 1 d’esmenes: 
 
Quan són les 11.49 h. surten el Sr. Batle i es reincorpora a les 11.56 h. 
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Es fa votació separada de les esmenes: 
L’esmena 718/2013 relativa a la major dotació a Palma Activa, es REBUTJA per 17 vots en 
contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
L’esmena 723/2013 relativa a una major dotació pressupostària a la partida de “subvencions 
d’interès general”, es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
L’esmena 729/2013  relativa a una major dotació pressupostària a la Fundació de Turism, es 
REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
L’esmena 734/2013  relativa a la dotació de la transferència de la CAIB “Llei de capitalitat”, 
es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i  11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
Bloc 2 d’esmenes:  
Es fa votació separada de les esmenes: 
L’esmena 720/2013 relativa a la major dotació pressupostària Campanya Prevenció 
Drogodependències, es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
L’esmena 721/2013 relativa a una major dotació pressupostària al Servei de Transport de 
Discapacitats, es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
L’esmena 725/2013  relativa a la dotació de la partida de l’OFIM (Servei d’Integració i 
Immigració), es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
L’esmena 727/2013 relativa a la creació de centres de dia, es REBUTJA per 17 vots en contra 
(PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 

 

Bloc 3 d’esmenes:  
Es fa votació separada de les esmenes: 
L’esmena 717/2013 relativa a l’increment de diferents aplicacions pressupostàries de l’àrea 
de Benestar Social per qüestió de lluita contra la pobresa i exclusió social, es REBUTJA per 17 
vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
L’esmena 719/2013 relativa a la creació d’un programa de “partenariat”, de lluita contra la 
pobresa i exclusió social en famílies amb menors, es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 11 
a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
L’esmena 722/2013 relativa a una major dotació pressupostària de reparacions, 
manteniment i subvencions de l’àrea d’Educació, es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 11 
a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
L’esmena 724/2013  relativa a la dotació pressupostària del programa “Alter” i “PRISE” de 
Benestar Social, es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
L’esmena 733/2013  relativa a una major dotació pressupostària en qüestió de beques 
d’investigació i transferències a entitats i artistes per a processos creatius, es REBUTJA per 17 
vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
 
Bloc 4 d’esmenes:  
Es fa votació separada de les esmenes: 
L’esmena 716/2013 relativa a la dotació al Patronat Municipal de l’Habitatge, en qüestions 
d’habitatge i a ajudes a desnonaments, es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 11 a favor 
(PSIB-PSOE i MÉS). 
L’esmena 730/2013 relativa a una major dotació pressupostària a l’aportació de l’EMT, ajuda 
a taxis adaptats i construcció carril bici, es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 11 a favor 
(PSIB-PSOE i MÉS). 
L’esmena 731/2013 relativa a una major dotació pressupostària a la partida d’ajudes a l’ITE i 
redacció del PGOU, es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
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Bloc 5 d’esmenes:  
Es fa votació separada de les esmenes: 
L’esmena 715/2013 relativa a la dotació pressupostària de la partida de l’Agència del 
Voluntariat (àrea de Participació Ciutadana), es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i  11 a 
favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
L’esmena 728/2013  relativa a incrementar la dotació de la partida del defensor de la 
ciutadania, es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-PSOE i MÉS). 
L’esmena 732/2013 relativa a una major dotació pressupostària en matèria de sanitat, 
mercats i consum, es REBUTJA per 17 vots en contra (PP),  8 a favor (PSIB-PSOE)  i 3 
abstencions (MÉS). 
L’esmena 735/2013  relativa a la dotació d’una partida per a colònies d’estiu i programa 
“DINAMO” de l’àrea de Joventut, es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 11 a favor (PSIB-
PSOE i MÉS). 

 

 
VOTACIÓ FINAL DEL PRESUPOST per a l’exercici 2014 i de les  plantilles del personal funcionari i 
laboral, d’acord amb el dictamen favorable de la Comissió extraordinària de Comptes, 
Economia i Recursos Humans. 
REBUTJADES les esmenes presentades pels Grups Municipals PSIB-PSOE i MÉS d’acord amb 
la votació que figura a cada una d’elles, S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 11 vots en contra 
(PSIB-PSOE i MÉS), segons el dictamen favorable de la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans que  incorpora les esmenes presentades pel grup municipal PP (739/2013, 
740/2013 i 741/2013) i la número 726/2013 presentada pel grup municipal PSIB-PSOE. 
 
 
Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com a 
secretària, estenc aquesta acta. 
La secretària general del Ple 
 
 


